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Η δικαιοσύνη είναι 
η μόνη αρμόδια 
για να κρίνει 
και να αποδώσει 
ευθύνες όπου 
υπάρχουν
«Είμαστε ικανοποιημένοι από την 
δημοσκοπική ανάκαμψη της ΝΔ, αλλά 
έχουμε πολύ δρόμο μπροστά μας να 
ανέβουμε ακόμη περισσότερο, με την 
εφαρμογή των πολιτικών μας για την 
οικονομία και την κοινωνία»

Η εκπρόσωπος Τύπου της ΝΔ 
Αλεξάνδρα Σδούκου μιλά στην «Κ»

Για τη θέση της εκπροσώπου Τύπου 
της ΝΔ  που ανέλαβε πρόσφατα, 
σε μια εποχή που όπως λέει «η 
παραπληροφόρηση είναι συχνή», 
για το πόρισμα του Πολυτεχνείου 
για τα αίτια της πυρκαγιάς στο 
δυστύχημα των Τεμπών , αλλά και 
για το σχέδιο της κυβέρνησης για 
τον σιδηρόδρομο μίλησε μεταξύ 
άλλων στην «Κ» η  Αλεξάνδρα 
Σδούκου. Η κ. Σδούκου έστρεψε  
τα βέλη της και προς τα κόμματα 
της αντιπολίτευσης λέγοντας πως 
αυτά «είτε εκμεταλλεύτηκαν, είτε 
αφέθηκαν να παρασυρθούν από 
το κύμα του αντισυστημισμού, 
θεωρώντας ότι αυτό από μόνο 
του αρκεί για να τα φέρει στην 
εξουσία».

Πρόσφατα αναλάβατε 
τα καθήκοντα της 
εκπροσώπου Τύπου της 
Νέας Δηµοκρατίας. Ποιες 
είναι οι προκλήσεις του 
νέου σας ρόλου ; 
Το να εκπροσωπώ τη γαλάζια 
παράταξη είναι για εμένα πολύ 
μεγάλη τιμή, ιδίως αν αναλογιστεί 

κανείς την διαχρονική προσφορά της 
ΝΔ προς το έθνος.
Η βασική πρόκληση που έχω 
μπροστά μου είναι να μεταφέρω με 
σαφήνεια και ειλικρίνεια τις θέσεις 
του κόμματός μας στους πολίτες, 
ειδικά σε μια εποχή όπου η πολιτική 
αντιπαράθεση είναι έντονη και η 
παραπληροφόρηση συχνή.
Θέλω να συνεχίσουμε να έχουμε 
με τους πολίτες την ίδια σχέση 
εμπιστοσύνης και αξιοπιστίας και να 
γίνουμε η γέφυρα με την κοινωνία 
και τις ανάγκες της. Να γίνουμε ένα 
κανάλι όπου θα ενημερώνουμε 
για τις κυβερνητικές πολιτικές, 
αλλά ταυτόχρονα θα παίρνουμε και 
αδιαμεσολάβητα τα μηνύματα της 
κοινωνία.
 
Στις τελευταίες 
δημοσκοπήσεις  η Νέα 
Δημοκρατία δείχνει να 
ανεβάζει τα ποσοστά 
της. Θεωρείτε πώς αυτό 
συμβαίνει εξαιτίας 
των μέτρων που 
ανακοίνωσε πρόσφατα 
ο πρωθυπουργός 
ή «βοηθάει» και ο 

κατακερματισμός που 
επικρατεί στο χώρο της 
αντιπολίτευσης;
Η ΝΔ έχει επικρατήσει σε δύο 
διαδοχικές εκλογικές αναμετρήσεις 
και κυβερνά αυτή τη χώρα από το 
2019. Έχει περάσει δια πυρός και 
σιδήρου, τόσο εξαιτίας εσωτερικών 
γεγονότων, όσο και εξωτερικών 
συμβάντων που επηρέασαν, 
όχι μόνο τη χώρα μας αλλά και 
ολόκληρη την Ευρώπη. Και όπως 
βλέπετε εξακολουθεί να προηγείται 
στις δημοσκοπήσεις, παρά τη 
«φυσιολογική» φθορά και τον 
ασύμμετρο πόλεμο που μας έχει 
κηρύξει η αντιπολίτευση. Και αυτό 
συμβαίνει για ένα πολύ απλό λόγο. 
Επειδή οι Έλληνες βλέπουν ότι 
υπάρχει μεγάλη συνάφεια λόγων και 
πράξεων. 
Θα διαφωνήσω δε με τη θέση ότι 
τα ποσοστά μας ανεβαίνουν επειδή 
ο πρωθυπουργός εξήγγειλε τα 
πρόσφατα μέτρα στήριξης. Αν 
ήθελε ο Κυριάκος Μητσοτάκης να 
δυναμώσει την εικόνα της παράταξης, 
θα τα ανακοίνωνε προεκλογικά. 
Οι εκλογές θα γίνουν, όμως, σε 

δύο χρόνια από σήμερα. Το 2027! 
Ασφαλώς είμαστε ικανοποιημένοι 
από την δημοσκοπική ανάκαμψη 
της ΝΔ, αλλά έχουμε πολύ δρόμο 
μπροστά μας να ανέβουμε ακόμη 
περισσότερο, με την εφαρμογή των 
πολιτικών μας για την οικονομία και 
την κοινωνία. Υπάρχουν δράσεις 
πολιτικής που συμβαίνουν κάτω 
από το ραντάρ και δεν γίνονται 
αντιληπτές από τους πολίτες. Από 
τις υπηρεσίες του gov.gr μέχρι τη 
φροντίδα για τους ηλικιωμένους και 
την προστασία των εργαζομένων 
σε τομείς όπως το delivery αλλά και 
πολλούς άλλους κλάδους, υπάρχει 
ένας ολόκληρο φάσμα δράσεων που 
προωθούμε και εφαρμόζουμε υπέρ 
του πολίτη. 
Σε ό,τι αφορά τα κόμματα της 
αντιπολίτευσης, τα κόμματα που είτε 
εκμεταλλεύτηκαν, είτε αφέθηκαν 
να παρασυρθούν από το κύμα του 
αντισυστημισμού, θεωρώντας ότι 
αυτό από μόνο του αρκεί για να 
τα φέρει στην εξουσία, παρά την 
έλλειψη προγραμματικού λόγου, 
τώρα που επιστρέφουμε στην 
ουσία της πολιτικής, είναι καθόλα 
αναμενόμενη η κάμψη τους. 

Συνέντευξη στη Φένια Κλιάτση
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Η δικογραφία που 
αφορά στη διερεύνηση 
τυχόν ευθυνών του 
πρώην υπουργού  
Μεταφορών, Κώστα 
Αχ. Καραμανλή 
στην υπόθεση του 
σιδηροδρομικού 
δυστυχήματος των 
Τεμπών βρίσκεται εδώ 
και μέρες στη Βουλή. 
Ποια θα είναι η στάση  
της κυβέρνησης;
Η ίδια που είναι από την αρχή και σε 
ότι έχει να κάνει με το δυστύχημα 
των Τεμπών. Εμπιστευόμαστε τη 
δικαιοσύνη και πιστεύουμε ότι 
είναι η μόνη αρμόδια για να κρίνει 
και να αποδώσει ευθύνες όπου 
υπάρχουν. 
Για αυτό και παρότι είμαστε 
πεπεισμένοι για την αθωότητα του 
κ. Τριαντοπούλου, προκρίναμε να 
στείλουμε την υπόθεση απευθείας 
στον φυσικό δικαστή και να μην 
επιτρέψουμε να γίνει η βουλή 
σκηνικό για επικοινωνιακά σόου 
που θα καταρράκωναν το κύρος 
και την εικόνα του κοινοβουλίου. 
Τώρα που έχουμε και τα επιπλέον 
στοιχεία από το πόρισμα του 
Πολυτεχνείου για τα αίτια της 
πυρκαγιάς, αν μη τι άλλο νιώθουμε 
δικαιωμένοι για την επιλογή μας. 
Για αυτό και δεν θα διαφοροποιηθεί 
η τακτική μας και για το σκέλος 
που αφορά τον κ. Καραμανλή. 
Εδώ έχουμε μια ογκωδέστατη 

δικογραφία δεκάδων χιλιάδων 
σελίδων και αφού την μελετήσουμε 
θα δούμε μέσα σε ποιο πλαίσιο 
θα κινηθούμε. Περιμένουμε να 
δούμε και τις δικογραφίες που 
συντάσσουν τώρα τα κόμματα της 
αντιπολίτευσης και το επόμενο 
διάστημα θα καταλήξουμε στη δική 
μας πρόταση.

Πότε θα μπορούμε να 
μιλάμε για ασφαλή 
τρένα στη χώρα μας;
Τα τρένα είναι ασφαλή και σήμερα 
στην χώρα μας, εφόσον τηρείται 
ο Γενικός Κανονισμός Ασφαλείας 
του σιδηροδρόμου. Αυτός δηλαδή 
που σύμφωνα με τα στοιχεία δεν 
τηρήθηκε το μοιραίο βράδυ του 
δυστυχήματος. Κατανοώ ασφαλώς 
ότι η ερώτησή σας έχει να κάνει με 
την τηλεδιοίκηση και τα επιπλέον 
συστήματα ασφαλείας. Δεν πρέπει 
να ξεχνάμε όμως ότι στη χώρα μας 
έχουμε τρένα εδώ και 150 χρόνια 
και για όλο αυτό το διάστημα το 
βασικό εργαλείο ασφαλείας ήταν ο 
Κανονισμός Λειτουργίας. 
Το δυστύχημα των Τεμπών τώρα 
ασφαλώς και ανέδειξε ότι πολλά 
πράγματα δεν λειτουργούν όπως 
θα έπρεπε στο σιδηρόδρομο και 
εκεί πρέπει να επικεντρωθούμε. 
Πριν λίγες εβδομάδες ο αρμόδιος 
Υπουργός κ. Κυρανάκης 
παρουσίασε ένα αναλυτικό 
σχέδιο με την εισαγωγή νέων 
και αλληλοεπικαλυπτόμενων 
συστημάτων, που θα αναβαθμίσει 
πάρα πολύ το επίπεδο ασφάλειας 
των σιδηροδρόμων. Επιπλέον με 

τη νέα δομή των σιδηροδρόμων, 
βασισμένη στο πετυχημένο 
μοντέλο αναδιάρθρωσης της ΔΕΗ, 
θα αντιμετωπιστούν μια σειρά από 
λειτουργικές παθογένειες.
Αν σε αυτό προστεθούν και τα 
νέα υπερσύγχρονα τρένα πουν θα 
έρθουν στη χώρα μας μετά τη 

συμφωνία του Πρωθυπουργού με 
την Ιταλίδα ομόλογο του Τζώρτζια 
Μελόνι, μπορούμε να πούμε 
ασφάλεια ότι σε ορίζοντα διετίας οι 
Έλληνες θα έχουμε στην διάθεση 
μας, ένα σιδηροδρομικό δίκτυο 
σύγχρονο και ασφαλές. 

Τελικά οι Έλληνες ψηφίζουν με βάση
την τσέπη ή την ιδεολογία ; 

Θέτοντας πρόσφατα αυτό το 
ερώτημα σε έναν δημοσκόπο μου 
είπε μεταξύ αστείου και σοβαρού 
«τα κριτήρια επιλογής έχουν να 
κάνουν με την ψυχολογία του 
καθενός τη δεδομένη στιγμή » και 
συνέχισε «όταν έχεις λεφτά είσαι 
και καλά».
Πάνε τα χρόνια που κάποιοι έβαζαν 
πάνω απ’ όλα την ιδεολογία. Η 
αλήθεια είναι πως πίσω από μία 
ψήφο μπορεί να κρύβονται διάφορα 
κριτήρια  . Άλλοι τη ρίχνουν 
υπολογίζοντας το προσωπικό  τους 
συμφέρον. Υπάρχουν σίγουρα 
εκείνοι που ψηφίζουν για το «κοινό 

καλό, και το καλό της χώρας» όπως 
λένε , ενώ δεν είναι λίγοι εκείνοι 
που διαλέγουν κόμμα  μεταξύ δύο 
κακών το μικρότερο. 
Όλοι αυτοί συνυπάρχουν σε ένα 
εκλογικό σώμα, με τα επιτελεία των 
κομμάτων να ψάχνουν εναγωνίως 
να βρουν τρόπους προσέγγισής 
τους . Σε κάθε περίπτωση τα 
μικρότερα κόμματα, επενδύουν 
στη δυσαρέσκεια και το θυμό για 
τα μεγαλύτερα προκειμένου να 
αυξήσουν τη δική τους δύναμη. 
Η πρώτη «επακούμβηση» γίνεται 
κατά κύριο λόγο στη ΔΕΘ, εκεί 
έχουμε τις μεγάλες εξαγγελλίες με 

οικονομικό και κοινωνικό πρόσημο, 
ωστόσο δεν είναι λίγες οι φορές που 
αντίστοιχα μέτρα και παροχές έχουν 
ανακοινωθεί και μέσα στη χρονιά, 
όχι για ψηφοθηρικούς λόγους- 
άλλωστε ποιος θα θυμάται μέχρι τις 
εκλογές όλα όσα έχουν δοθεί;-  αλλά 
γιατί δεν…πήγαινε άλλο. Και μπορεί 
η αντιπολίτευση να κατηγορεί 
την κυβέρνηση για επιδοματική 
πολιτική αλλά ας μη γελιόμαστε 
αν ήταν και αυτοί κυβέρνηση το 
ίδιο θα έκαναν , απλά θα έδιναν 
περισσότερα στο δικό τους εκλογικό 
«κοινό» . Ίσως εδώ να είναι και το 
μεγάλο στοίχημα , ο εντοπισμός 

του «δικού σου κοινού». Εννοείται 
πως κάθε πρόσθετη παροχή είναι 
ευπρόσδεκτη από όλους. Αλλά 
αυτό που μετράει είναι οι μόνιμες 
αυξήσεις εισοδημάτων.  Αυτό  που θα 
μετρήσουν οι πολίτες πάνω από την 
κάλπη, όπως έχουν δείξει αρκετές 
δημοσκοπήσεις είναι, ποιο κόμμα 
μπορεί να διαχειριστεί καλύτερα 
την οικονομία. Ποιος μπορεί να 
δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για 
καλύτερες προοπτικές. Ποιος θα 
κοιτάξει και λίγο τη μεσαία τάξη που 
εδώ και τόσα χρόνια έχει μείνει στην 
απ΄έξω !

Γράφει η Φένια Κλιάτση
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Δημοσκοπική 
ανάκαμψη για τη ΝΔ
Η κυβέρνηση μετά το πόρισμα 
Καρώνη, έχει μπει σε τροχιά 
αντεπίθεσης με στόχο την 
δημοσκοπική ανάκαμψη. Μάλιστα 
την στάση του ΠΑΣΟΚ σχετικά με την 
τραγωδία στα Τέμπη, σχολίασε μόλις 
την Πέμπτη και  ο κυβερνητικός 
εκπρόσωπος Παύλος Μαρινάκης 
τονίζοντας πως το κόμμα της 
Αξιωματικής Αντιπολίτευσης έχει 
χάσει την ψυχραιμία του, με τα 
όποια επιχειρήματα που του είχαν 
απομείνει «να έχουν τελειώσει». 
«Ο κ. Ανδρουλάκης εκτός από 
εξαφανισμένος αρχηγός φαίνεται 
είναι και πάλι θυμωμένος. 
Νομίζω το ΠΑΣΟΚ είναι 
περισσότερο εκτεθειμένο 
από τα υπόλοιπα 
κόμματα, όχι γιατί τα 
υπόλοιπα κόμματα πήγαν 
πίσω στη διασπορά 
ψευδών ειδήσεων, αλλά 
γιατί από το ΠΑΣΟΚ 
δεν το περιμέναμε. 
Το ΠΑΣΟΚ του Νίκου 
Ανδρουλάκη ακολούθησε 
μια λογική εντελώς 
αντίθετη από αυτήν που 
το είχαμε συνηθίσει τα 
προηγούμενα χρόνια 
της πάνω και της κάτω 
πλατείας. Διολίσθησε 
σε μια λογική και μια 
ρητορική που νομίζω 
αδικεί τη στάση που 
είχε τα προηγούμενα 
χρόνια όταν μαζί με 
τους βουλευτές της ΝΔ 
κράτησαν τη χώρα στην 
Ευρώπη», σημείωσε 
ο κυβερνητικός 
εκπρόσωπος.
Είχε προηγηθεί η 
παρέμβαση του πρωθυπουργού 
ο οποίος τόνισε  «αποδείχθηκε 
ότι το ψέμα έχει κοντά ποδάρια» 
δείχνοντας προς την αντιπολίτευση 
και τις θέσεις που εξέφρασε στο 
σύνολό της το προηγούμενο 
διάστημα.
Στο Μέγαρο Μαξίμου βλέπουν το νέο 
τοπίο που δημιουργείται σε πολιτικό 
επίπεδο να αποτυπώνεται και στις 
δημοσκοπήσεις. Οι ανακοινώσεις 

του Κυριάκου Μητσοτάκη για 
μέτρα στήριξης ενοικιαστών και 
χαμηλοσυνταξιούχων αποτέλεσαν, 
όπως δείχνουν και οι αριθμοί, 
σημείο καμπής. Μέσα σε αυτό 
το σκηνικό, το πόρισμα του ΕΜΠ 
για την πυρόσφαιρα μετά το 
σιδηροδρομικό δυστύχημα στα 
Τέμπη, ήρθε να ενισχύσει την 
κυβερνητική επιχειρηματολογία 
αποδομώντας τους ισχυρισμούς της 
αντιπολίτευσης περί συγκάλυψης.

Οι διαρροές και οι 
αναποφάσιστοι κινούμενη 

άμμος για τα κόμματα
Πάντως στην τελευταία έρευνα 
της εταιρείας Interview για 
λογαριασμό της Political ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον παρουσιάζει τόσο το 
ποσοστό των αναποφάσιστων όσο 
και εκείνων των διαρροών προς τα 
άλλα κόμματα.
Σύμφωνα λοιπόν με τα στοιχεία που 
εξασφάλισε η «Κ» η ΝΔ καταγράφει 
συσπείρωση της τάξης του 63,9% 

ενώ οι αναποφάσιστοι της αγγίζουν 
το 17%. Εικόνα διάλυσης εμφανίζει 
από την άλλη πλευρά ο ΣΥΡΙΖΑ. Με 
τη συσπείρωση του να ανέρχεται στο 
25,9% και τους αναποφάσιστους 
στο 17,4% σημειώνει μια 
μετακίνηση ψηφοφόρων προς 
την Πλεύση Ελευθερίας της Ζωής 
Κωνσταντοπούλου της τάξης 
του 15,4% και προς το Κίνημα 
Δημοκρατίας του Στέφανου 
Κασσελάκη της τάξης του 25,4%. 
Το ΠΑΣΟΚ καταγράφει την 
υψηλότερη συσπείρωση 
όλων,  70,7% με τις διαρροές 

του να εντοπίζονται στους 
αναποφάσιστους (13,9%) και προς 
τη Ζωή Κωνσταντοπούλου (3,4%). 
Καλά «δεμένους» ψηφοφόρους 
δείχνει να έχει ο Κυριάκος 
Βελόπουλος. Το κόμμα της 
Ελληνικής Λύσης καταγράφει 
συσπείρωση της τάξης του 62,4% 
ενώ μόλις στο 8,8% είναι οι 
αναποφάσιστοι του. Ωστόσο αυτό 
που έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον είναι 

η διαρροή προς τη ΝΔ η οποία 
αγγίζει το 14,4% .Μερίδιο από την 
Ελληνική Λύση παίρνει και η Ζωή 
Κωνσταντοπούλου της τάξης του 
4,8% .
Συντριπτική είναι η υπεροχή του 
Κυριάκου Μητσοτάκη και στο 
ερώτημα για το «Ποιον πολιτικό 
αρχηγό εμπιστεύεστε περισσότερο 
για τη διακυβέρνηση της χώρας;», 
όπου ο σημερινός πρωθυπουργός 
συγκεντρώνει ποσοστό 29,8%, 
αφήνοντας πολύ πίσω τον Νίκο 
Ανδρουλάκη στο 9,8%.
Πάντως σε ό,τι έχει να κάνει με 

την γεωγραφική 
κατανομή των 
ποσοστών αξίζει να 
σημειωθεί πως η 
ΝΔ  παρουσιάζει μια 
ισορροπία. 25,6% 
καταγράφει στην 
Αττική,  23,8% στη 
Μακεδονία και τη 
Θράκη και 24,7% 
στο υπόλοιπο 
χώρας.  Στο 5,7% 
είναι το ποσοστό 
που καταγράφει 
το ΠΑΣΟΚ στην 
Αττική , 8,8% 
Μακεδονία-Θράκη 
και στο 19,6% στην 
υπόλοιπη χώρα. 
Το μεγαλύτερο 
ποσοστό της η 
Ελληνική Λύση το 
καταγράφει στη 
Μακεδονία-Θράκη 
11,1% , 8,2 στην 
Αττική και 5,9% στο 
υπόλοιπο χώρας 

Οι λόγοι του 
ταξιδιού του 
Κυριάκου 

Μητσοτάκη στις ΗΠΑ 
Για τις ΗΠΑ με πτήση της γραμμής 
αναχώρησε στο μεταξύ την Πέμπτη, 
ο πρωθυπουργός. Αρχικά ο κ. 
Μητσοτάκης θα παρευρεθεί στις 
τελετές αποφοίτησης των παιδιών 
του. Στη συνέχεια, την Τρίτη, θα 
προεδρεύσει και θα μιλήσει στη 
συνεδρίαση του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του ΟΗΕ ενώ την 
Τετάρτη αναμένεται να επιστρέψει 
στην Αθήνα.

Διαρροές και αναποφάσιστοι κινούμενη άμμος για τα κόμματα της αντιπολίτευσης 

Ρεπορτάζ Φένια Κλιάτση



ΔΙΆΡΚΕΙΆ ΔΙΆΓΩΝΙΣΜΟΎ 

ΕΩΣ 30.05.2025
ΠΆΡΆΔΩΣΤΕ ΤΆ ΚΟΎΠΟΝΙΆ ΣΤΟ ΔΗΜΆΡΧΕΙΟ 
ΚΆΘΕ ΔΗΜΟΎ ΤΗΝ ΤΡΙΤΗ 03.06.2025

ΜΕΓΑΛΟΙ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΟΙ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΙ 
ΑΝΑΚΥΚΛΩΣΗΣ

ΣΧΟΛΕΙΩΝ ΠΡΩΤΟΒΑΘΜΙΑΣ & ΔΕΥΤΕΡΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ

Για περισσότερες πληροφορίες: 

210 9751000, 210 9718442, 801 1111600*
*Για κλήσεις εντός Ελλάδας, μόνο από σταθερό www.recycling-center.gr

texan sa texan satexan.anakiklosi texan sa

ΆΝΆΚΎΚΛΩΝΟΎΜΕ ΜΕΤΆΛΛΙΚΆ, ΠΛΆΣΤΙΚΆ & ΓΎΆΛΙΝΆ ΎΛΙΚΆ

ΆΝΆΚΎΚΛΩΝΟΎΜΕ, ΠΡΟΣΤΆΤΕΎΟΎΜΕ ΤΟ ΠΕΡΙΒΆΛΛΟΝ 
ΚΆΙ ΤΆΞΙΔΕΎΟΎΜΕ ΣΤΗΝ ΕΎΡΩΠΗ

Διοργάνωση Υπό την αιγίδα

ΣΧΟΛΕΙΑ
ΔΗΜΩΝ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΣ ΑΤΤΙΚΗΣ

ΣΧΟΛΕΙΑ
ΔΗΜΩΝ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΣ ΚΡΗΤΗΣ

ΣΧΟΛΕΙΑ
ΔΗΜΩΝ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΣ ΠΕΛΟΠΟΝΝΗΣΟΥ
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Μπορεί μέχρι το Σεπτέμβριο 
και τη ΔΕΘ να μεσολαβούν περί 
τους τέσσερις μήνες ωστόσο 
οι συνεργάτες του Νίκου 
Ανδρουλάκη προετοιμάζονται για 
τις ανακοινώσεις που θα κάνει 
από το βήμα του Συνεδριακού 
Κέντρου Ιωάννης Βελλίδης. 
Μέσα από ένα εναλλακτικό 
κυβερνητικό πρόγραμμα θα 
παρουσιάσει τις προτάσεις του 
για την Οικονομία, την Παιδεία,  
την Υγεία αλλά και την ακρίβεια 
δίνοντας έμφαση στην ανάγκη 

βελτίωσης της καθημερινότητας 
των πολιτών. Άλλωστε είναι 
η πρώτη φορά που ο Νίκος 
Ανδρουλάκης θα βρεθεί στη ΔΕΘ 
με την ιδιότητα του αρχηγού της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης. 
Μέχρι τότε όμως, και παρά το 
γεγονός  πως η Περιφερειακή 
Συνδιάσκεψη Κεντρικής 
Μακεδονίας που επρόκειτο να 
γίνει στις 31 Μαΐου  αναβλήθηκε 
για το φθινόπωρο, τα τοπικά 
κομματικά στελέχη είναι σε 
εγρήγορση. Μετά το πρόσφατο 

«γεμάτο» διήμερο της υπεύθυνης 
Πολιτικού Σχεδιασμού Άννας 
Διαμαντοπούλου στην πόλη 
έρχονται και άλλες παράλληλες 
εκδηλώσεις τόσο στα ανατολικά 
όσο και στα δυτικά της πόλης 
με θέμα την Περιφερειακή 
Ανάπτυξη, την Ποιότητα Ζωής 
και τον Πολιτισμό. 
Την Κυριακή στη Θεσσαλονίκη ο 
Νίκος Ανδρουλάκης 
Στο μεταξύ στη  Θεσσαλονίκη θα 
βρεθεί την Κυριακή ο πρόεδρος 
του ΠΑΣΟΚ, Νίκος Ανδρουλάκης, 

προκειμένου να συμμετάσχει 
στις εκδηλώσεις μνήμης για τη 
Γενοκτονία των Ποντίων. Αρχικά 
ο κ. Ανδρουλάκης  θα περάσει 
από την πλατεία Αριστοτέλους 
στη συνέχεια θα επισκεφθεί το 
Μουσείο Βυζαντινού Πολιτισμού 
Θεσσαλονίκης μιας και είναι η 
Παγκόσμια Ημέρα Μουσείων 
ενώ το βράδυ θα παρευρεθεί 
στην κεντρική εκδήλωση για την 
Ημέρα Μνήμης της Γενοκτονίας 
των Ποντίων που διοργανώνει ο 
δήμος Θεσσαλονίκης. 

ΣΥ.ΡΙΖ.Α.
Συνάντηση Φάμελλου-
Χαρίτση: Διάλογος και 
κοινές πρωτοβουλίες 
για τα Τέμπη 
Η συνεργασία μεταξύ των 
κοινοβουλευτικών ομάδων των 
ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συμμαχία 
και Νέας Αριστεράς και η από 
κοινού εξέταση  του υλικού 
της δικογραφίας για τα Τέμπη 
συμφωνήθηκε στην πρόσφατη 
συνάντηση Σωκράτη Φάμελλου 
και Αλέξη Χαρίτση.
Σύμφωνα μάλιστα με τα δυο 
κόμματα διατυπώθηκε «η κοινή 
βούληση να υπάρξει πλήρης 

διερεύνηση για απόδοση των 
ποινικών ευθυνών όλων των 
εμπλεκόμενων προσώπων και 
για όλα τα αδικήματα, κάτι που 
αποτελεί υποχρέωση απέναντι 
στην ελληνική κοινωνία που 
απαιτεί Δικαιοσύνη και Αλήθεια».
Τονίστηκε επίσης, ότι «απαιτείται 
από όλους η μέγιστη δυνατή 
σοβαρότητα, ώστε να 
διασφαλιστεί η αξιοπιστία της 
διαδικασίας και να αποφευχθούν 
κινήσεις που θα μπορούσαν 
να οδηγήσουν σε συσκότιση 
της αλήθειας και στη μη 
απόδοση ευθυνών. Στο πλαίσιο 
αυτό, τις επόμενες ημέρες θα 

συνεχιστεί η συνεργασία των 
δύο κοινοβουλευτικών ομάδων 
και η εξέταση του υλικού της 
δικογραφίας».
Στη συνάντηση συμμετείχαν 
επίσης ο γραμματέας της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ΣΥΡΙΖΑ – ΠΣ Διονύσης 
Καλαματιανός και ο βουλευτής 
Α΄Αθηνών της Νέας Αριστεράς 
Δημήτρης Τζανακόπουλος.
Πάντως πέρα από τον κίνδυνο της 
επικοινωνιακής  απομόνωσης 
επικοινωνιακά,, καταλυτικό 
ρόλο για την συνάντηση των 
δύο  έπαιξαν οι δημοσκοπήσεις 
καθώς τα τελευταία νούμερα που 

έφτασαν ήταν αποκαρδιωτικά. 
Δεν είναι λίγοι εκείνοι που 
βλέπουν ως μονόδρομο την 
συμπόρευση για να διασωθεί το 
όποιο πολιτικό κεφάλαιο.

Τελευταία ευκαιρία και για τα 
δυο κόμματα θα αποτελέσουν  
τα συνέδριά τους τον Ιούνιο με 
τον  Σωκράτη Φάμελλο από τη 
μία προσπαθεί να κερδίσει το 
στοίχημα της επανεκκίνησης και 
τον Αλέξη Χαρίτση από την άλλη 
να δίνει μάχη απέναντι στους 
Σακελλαρίδη και Χαρίτση και την 
απόφαση για αυτόνομη πορεία .

Στη Θεσσαλονίκη
ο Νίκος Ανδρουλάκης 

Ο Νίκος Ανδρουλάκης ετοιμάζει τις κυβερνητικές προτάσεις του τη στιγμή που η 
Άννα Διαμαντοπούλου θα συνεχίσει την περιοδεία της στην Περιφέρεια

Στα προσεχή συνέδρια ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Αριστεράς θα κριθεί η συμπόρευση ή 
η αυτόνομη πορεία τους προς τις εκλογές όπως προκύπτει μετά τη συνάντηση 

Σωκράτη Φάμελλου και Αλέξη Χαρίτση

«Ζεσταίνεται» ο κομματικός μηχανισμός του ΠΑΣΟΚ 
Ρεπορτάζ Φένια Κλιάτση
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θελοντές δύτες 
ετοιμάζονται να 
κάνουν βουτιά στα 
νερά του Θερμαϊκού 
Κόλπου, για μια 

διαφορετική …ψαριά. Θα πέσουν 
στη θάλασσα προκειμένου να 
εντοπίσουν και να ανασύρουν 
κάθε λογής πεταμένα σκουπίδια, 
μπάζα και άχρηστα αντικείμενα 
που έχουν βρει καταφύγιο, από 
πράξεις ασυνείδητων, σε όλο το 
μήκος του παραλιακού μετώπου της 
Θεσσαλονίκης.
Σε συνεργασία με τον δήμο 
Θεσσαλονίκης θα πραγματοποιηθεί 
μια οργανωμένη επιχείρηση 
καθαρισμού του βυθού 
του Θερμαϊκού μέσα στο 
Σαββατοκύριακο, 31 Μαΐου - 1 
Ιουνίου. Η απόφαση ελήφθη μετά 
από επικοινωνία της Πανελλήνιας 
Ομοσπονδίας Ειδικών Δυνάμεων 
Λέσχης Καταδρομών με τον 
αντιδήμαρχο Επιχειρηματικότητας 
και Εξυπηρέτησης των Πολιτών, 
Παντελή Καζαντζίδη.
Στην όλη επιχείρηση για να γίνει 
λαμπίκο το θαλάσσιο μέτωπο της 
πόλης θα συνδράμουν και δυνάμεις 
της αντιδημαρχίας Καθαριότητας και 
Ανακύκλωσης που θα αναλάβουν 
αμέσως μετά τη δράση να συλλέξουν 
σε φορτηγά αυτοκίνητα αλλά και 
να μεταφέρουν προς τον ΧΥΤΑ 
τον «θησαυρό» των πεταμένων 
αντικειμένων και των απορριμμάτων 
που θα εντοπιστούν στον πάτο του 
βυθού. 
«Είμαι μια οργανωμένη δράση 
που θα πραγματοποιηθεί ώστε 
να χαιρόμαστε όλοι μας τον 
Θερμαϊκό χωρίς σκουπίδια. Δεν 
είναι τυχαίο ότι εμφανίζονται συχνά 
φωτογραφίες αλλά και βίντεο με 
πεταμένα ηλεκτρικά πατίνια στον 
πυθμένα, με ποδήλατα και ό,τι άλλο 
μπορεί να φανταστεί ο καθένας. 
Αυτό πρέπει να σταματήσει για να 
έχουμε ένα όμορφο και καθαρό 
θαλάσσιο μπαλκόνι που θα το 
χαίρονται οι κάτοικοι της πόλης και 
οι χιλιάδες επισκέπτες», δήλωσε 
στην εφημερίδα «Κarfitsa» ο 
αντιδήμαρχος Επιχειρηματικότητας 

κ.Καζαντζίδης.Και κατά το παρελθόν 
έγιναν ανάλογες εκστρατείες 
καθαρισμού όπου εντοπίστηκαν στο 
βυθό αμέτρητα ηλεκτρικά πατίνια, 
τα οποία πετιούνται -κυρίως- 
από νεαρούς χρήστες οι οποίοι 
καταγράφουν τα περιστατικά με 
τα κινητά τους τηλέφωνα και δεν 
διστάζουν να αναρτούν τα βίντεο 
στα social media. Και δεν είναι 
μόνο αυτά… αλλά έχουν βρεθεί 
και ανασυρθεί από τον πυθμένα 
πολλές δίκυκλες μηχανές, λάστιχα 
οχημάτων, μπαταρίες με υγρά, κάδοι 
απορριμμάτων ακόμη και καρότσια 
που χρησιμοποιούνται για τα ψώνια 
των σούπερ μάρκετ. 

Τέσσερα συνεργεία θα 
«ξεψαχνίζουν» το βυθό
Η συγκεκριμένη επιχείρηση θα 
ξεκινήσει από το ύψος του Μεγάρου 
Μουσικής έως και τον Λευκό Πύργο 
και θα πραγματοποιηθεί στο πλαίσιο 
των εκδηλώσεων ανά την Ελλάδα 
για τη Ναυτική Εβδομάδα, ενώ τις 

επόμενες ημέρες θα γίνει από τους 
ειδικούς η σχετική χαρτογράφηση 
των σημείων που απαιτούν ιδιαίτερη 
προσοχή.
Στη διάρκεια της δράσης, σύμφωνα 
με τον έως τώρα σχεδιασμό, τέσσερα 
συνεργεία αποτελούμενα από 
τέσσερις αυτοδύτες των ομάδων 
πολλαπλών αποστολών των Λεσχών 
Καταδρομέων, από διάφορους 
νομούς της Βόρειας Ελλάδας, 
συνοδευόμενα από κωπήλατη 
λέμβο το καθένα θα βουτήξουν 
στον Θερμαϊκό ταυτόχρονα 
«οργώνοντας» και ξεψαχνίζοντας 
όλο τον πυθμένα. 
Ο Νίκος Παπαϊωάννου, από την 
Πανελλήνια Ομοσπονδία Ειδικών 
Δυνάμεων Λέσχης Καταδρομών, 
πρόσθεσε στην «K» πως 
«γνωρίζουμε το πρόβλημα που 
υπάρχει με τα ογκώδη και τα διάφορα 
αντικείμενα στο θαλάσσιο μέτωπο 
της Θεσσαλονίκης, ενώ ο δήμος 
είναι ιδιαίτερα ευαισθητοποιημένος 
σε τέτοια ζητήματα. Από τη δική μας 
την πλευρά, η συμμετοχή αποτελεί 

χρέος προς την πατρίδα και την 
κοινωνία και είναι στο πλαίσιο της 
ανιδιοτελούς προσφοράς».

Η Πανελλήνια Ομοσπονδία Ειδικών 
Δυνάμεων Λέσχης Καταδρομέων 
είναι ένα δευτεροβάθμιο όργανο 
με έδρα τη Θεσσαλονίκη. Είναι η 
μοναδική Ομοσπονδία με έδρα 
τη συμπρωτεύουσα, το οποίο 
εποπτεύει, συντονίζει και ελέγχει 
τις Λέσχες που ανήκουν στη 
δύναμη της και οι οποίες βρίσκονται 
σχεδόν σε κάθε νομό της χώρας. 
Εν καιρώ ειρήνης έχει την κλασική 
προσφορά προς την κοινωνία 
με δραστηριότητες, δράσεις και 
πρωτοβουλίες, ενώ ταυτόχρονα 
οι Λέσχες συντηρούν τις γνώσεις 
που αποκτήθηκαν προς όφελος 
του κοινωνικού συνόλου, ενώ 
παράλληλα ενισχύουν τους δεσμούς 
και το πνεύμα που διακρίνουν όλους 
όσους υπηρέτησαν στις Ειδικές 
Δυνάμεις.

«Ψαρεύονται» πατίνια 
και μηχανάκια από τον 
βυθό του Θερμαϊκού

Ε

Οργανωμένη επιχείρηση καθαρισμού από τον Δήμο 
Θεσσαλονίκης σε συνεργασία με εθελοντές δύτες και 
καταδρομείς

Ρεπορτάζ Αναστασία Καρυπίδου

ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ ΚΑΙ ΕΥΑΙΣΘΗΤΟΠΟΙΗΣΗΣ ΤΩΝ 
ΠΟΛΙΤΩΝ ΓΙΑ ΚΑΛΥΤΕΡΗ ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΖΩΗΣ
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«Οχτώ άνδρες πήδηξαν από 
ένα αγροτικό αυτοκίνητο και 
κατευθύνθηκαν προς το μέρος 
μας. Τα πρόσωπα τους ήταν 
καλυμμένα και φορούσαν όλοι 
κυνηγετικά ρούχα. Ταυτόχρονα, 
έφτασαν αλλά δύο αυτοκίνητα.
Το ένα το είχαμε δει νωρίτερα 
στη διασταύρωση. Σταμάτησαν 
πίσω μας και μας εγκλώβισαν. Δεν 
μπορούσαμε να πάμε πουθενά. 
Ένας από τους κυνηγούς είχε 
αρχίσει να φτιάχνει ένα ρόπαλο 
από ένα κλαδί που πήρε από έναν 
θάμνο δίπλα στο δρόμο. Άρχισαν 
να μας σπρώχνουν ρωτώντας 
τι δουλειά είχαμε εκεί. Κάποια 
στιγμή πήγαν να αρπάξουν τα 
σακίδια μας. Προσπαθήσαμε να 
αντισταθούμε αλλά γίνονταν όλο 
και πιο επιθετικοί. Έπιασαν τη 
συνάδελφό μου, την Emma, από 
τα μαλλιά και την έσπρωξαν στο 
έδαφος. Ταυτόχρονα της πήραν 
με τη βία το σακίδιο της και τη 
φωτογραφική της μηχανή. Φώναζε 
γιατί πονούσε,αλλά αυτό δεν τους 
σταμάτησε. Την ίδια στιγμή δύο 

τρεις κυνηγοί προσπαθούσαν να 
αρπαξουν και το δικό μου σακίδιο 
και με γρονθοκοπούσαν. Μία 
από τις γροθιές μου έσπασε τη 
μύτη και άρχισα να αιμορραγώ. 
Πολύ γρήγορα το μπλουζάκι που 
φορούσα καλύφθηκε με αίμα», 
o Bostjan Debersek μέλος της 
Επιτροπής ενάντια στις σφαγές 
πουλιών (Committee Against Bird 
Slaughter – CABS), περιγράφει 
στην “Καρφίτσα” την επίθεση που 
δέχτηκε από λαθροκυνηγούς 
στην χερσόνησο “Κερί” στη 
Ζάκυνθο. Με σπασμένη μύτη και 
αιμορραγώνtας ακατάσχετα είδε 
τους λαθροθήρες να συνεχίζουν 
να χτυπούν άγρια και τους 
υπόλοιπους εθελοντές.

Τους ξυλοκόπησαν 
και τους απείλησαν 
για τη ζωή τους 
«Πάλεψαν με τον συνάδελφό 
μου τον David. Του πήραν το 
κινητό του και το κατέστρεψαν. 

Τον γρονθοκοπούσαν όπως κι 
εμένα. Άλλοι δύο συνάδελφοι, 
οι Harriet και Niels καταφεραν 
να το σκάσουν. Για να ξεφύγουν 
έπεσαν σε μία απότομη πλαγιά 
γεμάτη βλάστηση και αγκάθια. 
Οι λαθροκυνηγοί τους πετούσαν 
πέτρες για να τους χτυπήσουν. Τη 
γλίτωσαν μόνο με γδαρσίματα από 
την αγκαθωτή βλάστηση. Αφού με 
είδαν να αιμορραγώ αποφάσισαν 
να φύγουν» συνεχίζει ο Bostjan 
Debersek και προσθέτει: «Πριν 
φύγουν βέβαια, μας είπαν να μην 
ξαναπάμε εκεί αν νοιαζόμασταν 
για τις ζωές μας. Όλοι ήμασταν 
τραυματισμένοι μετά την επιθεση. 
Εγώ είχα σπασμένη μύτη και 
ένα τραύμα στο πρόσωπο το 
οποίο χρειάστηκε ράμματα στο 
νοσοκομείο. Το δάχτυλο της Emma 
είχε διάστρεμμα και χρειάστηκε να 
της βάλουν νάρθηκα.Ο David είχε 
ένα μεγάλο κόψιμο στο γόνατο 
που επίσης χρειάστηκε ράμματα 
και δυσκολευόταν να περπατήσει 
για κάποιο διάστημα. Η Harriet 
ήταν μελανιασμενη σε όλο της το 

σώμα από την πτώση της στην 
πλαγιά”. Αυτή δεν ήταν η πρώτη 
φορά που οι εθελοντές, μέλη της 
Επιτροπής ενάντια στις σφαγές 
των πουλιών, ήρθαν αντιμέτωποι 
με λαθροκυνηγούς στο ελληνικό 
νησί του Ιονίου. Μπορεί να 
ήταν μια από τις αγριότερες 
επιθέσεις εναντίον τους, ωστόσο 
έχουν ξαναδεί λαθροκυνηγούς 
και μάλιστα πολλές φορές 
στη Ζάκυνθο. Ο Bostjan De-
bersek είναι κατηγορηματικός. 
«Ναι,ήταν λαθροθήρες, δηλαδή 
κυνηγοί που παραβιάζουν τους 
κυνηγετικούς κανονισμούς. 
Κυνηγούσαν παράνομα πουλιά 
εκτός κυνηγετικής περιόδου.
Την άνοιξη απαγορεύεται το 
κυνήγι σε όλη την Ευρώπη,για 
να προστατευτεί η περιοδος 
που χρειάζονται ηρεμία για να 
φωλιασουν και να αναθρέψουν 
τους νεοσσούς. Κυνηγούσαν 
τρυγόνια, ένα επαπειλούμενο 
είδος αποδημητικού πουλιού που 
αποδημεί στη Ζάκυνθο κατά τους 
ανοιξιάτικους μήνες».

«ΠΑΡΑΔΕΙΣΟΣ»
ΓΙΑ ΛΑΘΡΟΚΥΝΗΓΟΥΣ 

Η ΕΛΛΑΔΑ
↳ Έρχονται από την Ευρώπη για να κυνηγήσουν στη Ζάκυνθο  

↳ Επιτέθηκαν και τραυμάτισαν σοβαρά εθελοντές 
↳ Οι μαρτυρίες τους στην “Κ”

Ρεπορτάζ · Παναγιώτης Μανής
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“Παράδεισος” για 
τους λαθροκυνηγούς η 
Ελλάδα
Όπως αναφέρουν στην “Κ” τα μέλη 
της Επιτροπής, «το ακρωτήρι Κερί 
είναι πολύ σημαντικό σημείο για 
τα αποδημητικά πουλιά,καθώς 
είναι το πρώτο σημείο που 
προσγειώνονται κατά τη διάρκεια 
της μετανάστευσης τους από το 
Νότο. Αργότερα εξαπλώνονται 
σε όλο το νησί αλλά στο Κερί 
είναι συγκεντρωμένα. Οι κυνηγοί 
γνωρίζουν αυτόν τον συνωστισμό 
των τρυγονιών στο Κερί κατά 
τη διάρκεια της αποδημητικής 
περιόδου την άνοιξη και γι'αυτό 
το λόγο είναι το αγαπημένο τους 
κυνηγετικό μέρος στο νησί». 
Μάλιστα μέλη της επιτροπής που 
δραστηριοποιούνται στο νησί, 
στις 2 Μαίου, όπως τονίζουν 
στην αναφορά τους, εντόπισαν 
άλλον έναν κυνηγό να πυροβολεί 
προστατευμένα αποδημητικά 
πουλιά κατά τη διάρκεια της 
περιόδου απαγόρευσης. Οι 
εθελοντές άκουσαν τους 
πυροβολισμούς αλλά μόλις 
έφτασαν στο σημείο, ο λαθροθήρας 
είχε φύγει εγκαταλείποντας την 
καραμπίνα του, μια συσκευή 
που εκπέμπει ήχους καλέσματος 
συκοφάγων και 5 πυροβολημένα 
πουλιά. Τα μέλη της οργάνωσης 
που δραστηριοποιείται σε όλο 
τον κόσμο μιλώντας στην “Κ” 
περιγράφουν την Ελλάδα ως 
“παράδεισο” των λαθροκυνηγών 
με επίκεντρο τη Σαντορίνη, όλα τα 
νησιά του Ιονίου, αλλά κυρίως τη 
Ζάκυνθο. 

«Οι παρανομίες ποικίλουν, 
από παράνομη παγίδευση 
αποδημητικών πουλιών με δίχτυα 
και ξόβεργες (η Σαντορίνη είναι 
ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα 
αυτού) έως το παράνομο κυνήγι 
με καραμπίνες προστατευόμενων 
ειδών πουλιων, όπως στη 
Ζάκυνθο. Από τη δεκαετία του 
'90 είναι γνωστή η κατάσταση στα 
Ιόνια νησιά και οι Στροφάδες, η 
Ζάκυνθος, η Κέρκυρα, το Μαθράκι, 
οι Οθωνοί, οι Παξοί και οι Αντίπαξοι 
επηρεάζονται από τον ανεξέλεγκτο 
σκοτωμό των τρυγονιων και 
άλλων αποδημητικών πουλιών» 
λέει στην “Κ” ο Andrea Rutigliano 
υπεύθυνος της επιτροπής ενάντια 
στις σφαγές πουλιών για την 
Ιταλία, τη Γαλλία, την Ισπανία, την 
Κύπρο και την Ελλάδα.

Ερχονται για 
λαθροθηρία στην 
Ελλάδα
Η λαθροθηρία στο νησί , σύμφωνα 
με τα μέλη της οργάνωσης, είναι 

τόσο ανεξέλεγκτη που κυνηγοί από 
την Ευρώπη έρχονται στην Ελλάδα 
για να κυνηγήσουν παράνομα. 
«Από όσο ξέρω το κυνήγι την 
άνοιξη στη Ζάκυνθο διεξάγεται 
κυρίως από τους ντόπιους 
κυνηγούς. Όμως γνωρίζουμε ότι το 
φθινόπωρο και το χειμώνα, ξένοι 
κυνηγοί (κυρίως Ιταλοί) έρχονται 
στην Ελλάδα για να σκοτώσουν 
αποδημητικά πουλιά,κυρίως 
τσίχλες και μπεκάτσες. Η Ελλάδα 
είναι γνωστή σαν κυνηγετικός 
παραδεισος λόγω της αφθονίας 
των άγριων βιοτόπων όπου τα 
πουλια μπορούν να βρεθούν 
εύκολα και είναι διαδεδομένη 
η χρήση ηλεκτρονικών μέσων 
καλέσματος των πουλιων,μιας 
και δεν διενεργούνται έλεγχοι 
από τις Αρχές» εξηγεί στην “Κ” 
ο Bostjan Debersek με τον An-
drea Rutigliano να αποδίδει το 
πρόβλημα στην έλλειψη ελέγχων. 
«Στη Ζάκυνθο το πρόβλημα είναι 
τεράστιο, βρήκαμε σκοτωμένα 
τρυγόνια, συκοφάγους, χελιδόνια, 
πετροχελίδονα, κιρκινέζια, 
δεντρογέρακα, μελισσοφάγους 
απλώς για πλάκα, κατά τις 
πιο σημαντικές ημέρες της 
μετανάστευσης και δεν υπάρχει 
κανείς να τους εναντιωθεί. Η 
αστυνομία δε θεωρεί ότι το 
παράνομο κυνήγι εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες της και η δασονομία 
σε τέσσερα χρόνια έχει πιάσει 
έναν μόνο κυνηγό με καραμπίνα 
στο αυτοκίνητο του ενώ εμείς 
έχουμε καταγγείλει πάνω από 70 
στα τρία χρόνια δραστηριοποίησής 
μας. Οι τοπικοί εκπρόσωποι της 
δασονομίας έχουν ζητήσει από 
τα κεντρικά τους στην Αθηνα 
ενισχύσεις, αλλά δεν έχουν λάβει 
απάντηση. Αν θεωρήσουμε 
ότι σε είδη όπως τα τρυγόνια ο 
πληθυσμός έχει μειωθεί κατά 
80-90% τις τελευταίες δεκαετίες 
στην Ευρώπη,εξαιτίας του 
υπερβολικού κυνηγιού,θα έλεγα 
πως η κατάσταση στην Ελλάδα 
είναι εξαιρετικά ανησυχητική».

Μόνο φέτος, από τις 17 Απριλίου 
ως τις 12 Μαίου, διάστημα που τα 
μέλη της επιτροπής ενάντια στις 
σφαγές πουλιών βρίσκονταν στην 
Ζάκυνθο κατήγγειλαν συνολικά 
19 άτομα για πυροβολισμούς 
προστατευόμενων ειδών και 
κυνήγι κατά τη διάρκεια της 
περιόδου απαγόρευσης. Έξι 
ύποπτοι ταυτοποιήθηκαν από την 
αστυνομία κατά τη διάρκεια κοινών 
ερευνών με περιβαλλοντολόγους, 
οι οποίες οδήγησαν επίσης στην 
κατάσχεση τριών κυνηγετικών 
όπλων, 180 πυρομαχικών 
για κυνηγετικά όπλα, ενός 
ασύρματου και μιας ηλεκτρονικής 
συσκευής καλέσματος 
πουλιών. Επιπλέον, κοντά σε 
κυνηγετικές κρύπτες βρέθηκαν 
πέντε φρεσκοπυροβολημένοι 
συκοφάγοι, τρία παγκοσμίως 
απειλούμενα τρυγόνια 
και ένας τραυματισμένος 
μελισσοφάγος. Άλλοι 13 
άνδρες κινηματογραφήθηκαν 
επ' αυτοφώρω από μέλη της 
Επιτροπής και όλα τα αποδεικτικά 
βίντεο παραδόθηκαν στο Τμήμα 
Δασών και περιέχουν υλικό από 
τις παραβάσεις, τους υπόπτους, 
τα όπλα τους και τις πινακίδες 
κυκλοφορίας των οχημάτων τους 
σύμφωνα με ανακοίνωση της 
Επιτροπής

Το μέλος της CABS Bostjan Debersek 
με σπασμένη μύτη από την επίθεση των 
λαθροκυνηγών

Μέλος της CABS με τραυματισμό 
στο γόνατο από την επίθεση των 
λαθροκυνηγών

Μέλος της CABS τραυματισμένο στο χέρι 
και στα πλευρά από την επίθεση των 
λαθροκυνηγών
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Τρία πυροβολημένα τρυγόνια, ένα κυνηγετικό όπλο, πυρομαχικά 
και συσκευή συνεννόησης που εντοπίστηκαν στη Ζάκυνθο

Πυροβολημένος μελισσοφάγος κοντά στο 
χωριό Τσιλιβί στη Ζάκυνθο

Πυροβολημένοι συκοφάγοι, 
προστατευόμενα αποδημητικά πουλιά 

Το μέλος της CABS Bostjan Debersek 
με σπασμένη μύτη από την επίθεση των 

λαθροκυνηγών 

Τι λένε οι Έλληνες 
κυνηγοί
Νίκος Σταθόπουλος – Πρόεδρος 
κυνηγετικής ομοσπονδίας Στερεάς 
Ελλάδας
«Η Επιτροπή κατά της σφαγής 
πουλιών παραδέχεται για την 
εαρινή λαθροθηρία στη Ζάκυνθο 
ότι δείχνει σημάδια βελτίωσης 
καθώς οι ομάδες επιτήρησής τους 
πάνω στο νησί, κατέγραψαν φέτος 
λιγότερους πυροβολισμούς σε σχέση 
με τα προηγούμενα χρόνια. Εμείς 
δεν κοιτάμε αν είναι μεγάλο ή μικρό 
το πρόβλημα. Για μας, ακόμη και το 
ελάχιστο πρόβλημα είναι πρόβλημα 
και για την οικογένεια των κυνηγών 
αλλά κυρίως για την άγρια πανίδα και 
θα συνεχίσουμε τον αγώνα μας για 
να εκλείψουν τέτοια φαινόμενα» λέει 
στην “Κ” ο πρόεδρος της κυνηγετικής 
ομοσπονδίας Στερεάς Ελλάδας 
καταδικάζοντας την επίθεση σε βάρος 
των εθελοντών. «Η κυνηγετική 
συνομοσπονδία που εκφράζει 
σύσσωμη την κυνηγετική οικογένεια 
πανελλαδικά με ανακοίνωσή της 
καταδικάζει τέτοια πράγματα. Είμαστε 
ενάντια και στη χρήση βίας έτσι κι 
αλλιώς αλλά κυρίως στη λαθροθηρία. 
Θεωρούμε ότι οι συγκεκριμένοι 
άνθρωποι, οι λαθροθήρες, δε 
θέλουμε να ανήκουν στην οικογένεια 
των κυνηγών, δε θέλουμε να είναι 
μέλη μας, θεωρούμε ότι είναι ξένο 
σώμα για μας και για αυτό άλλωστε 
από το 2001, έχουμε δημιουργήσει το 
σώμα ομοσπονδιακής θηροφυλακής 
με χρήματα του Έλληνα κυνηγού, το 
οποίο σώμα, έχει προβεί σε δεκάδες 
μηνύσεις πανελλαδικά για θέματα 
λαθροθηρίας. Θα συνεχίσουμε να 
πολεμάμε για αυτό το θέμα»

Τι είναι η Επιτροπή 
Ενάντια στις σφαγές 
πουλιών 
(Committee Against Bird 
Slaughter – CABS)
Η επιτροπή ενάντια στη σφαγή των 
πουλιών είναι ένας μη κυβερνητικός, 
μη κερδοσκοπικός οργανισμός που 
έχει ως αποστολή την προστασία 
των αποδημητικών πουλιών από 
την παράνομη λαθροθηρία και 
εκμετάλλευση. Πρόκειται για μία 
ακτιβιστική οργάνωση με λιτή διοίκηση, 
με έδρα τη Βόννη στη Γερμανία. Είναι 
σε θέση με έναν αριθμό υποστηρικτών 
και εθελοντών να μπορούν να 
ανταποκριθούν γρήγορα,συχνά σε 
δύσκολες συνθήκες, αναλαμβάνοντας 
άμεσα δράση όταν αντιμετωπίζουν ένα 
πρόβλημα. Αυτή είναι η προσέγγισή 
τους από τη σύσταση της Επιτροπής 
το 1975. Ο στόχος τους είναι να 
βάλουν ένα τέλος τόσο στο κυνήγι 
των πουλιών με κυνηγετικά όπλα, 
όσο και στην αιχμαλωσία τους με 
διάφορες παγίδες και δίχτυα. Οι 
εθελοντές παρεμβαίνουν όταν κυνηγοί, 
παγιδευτές (κυνηγοί που στήνουν 
παγίδες) και έμποροι, παραβαίνουν 
τους νόμους προστασίας της φύσης. 
Όλες τους οι δράσεις διεξάγονται σε 
συνεργασία με περιβαλλοντικές αρχές, 
αστυνομία,τελωνεία και ρυθμιστικούς 
φορείς. Με δεκαετίες εμπειρίας 
μαχόμενοι τέτοιου είδους εγκλήματα,σε 
περισσότερες από 15 χώρες, 
εξειδικεύονται ακόμη και στη βοήθεια 
των αρχών με δράσεις και πληροφορίες. 
Κάθε χρόνο εντοπίζουν χιλιάδες 
αντικείμενα παράνομου κυνηγετικού 
εξοπλισμού, ελευθερώνουν 
εκατοντάδες προστατευόμενα πουλιά 
και τεκμηριωνουν τα ευρήματά τους 
προκειμένου να πιέσουν τις τοπικές 
αρχές να αναλάβουν δράση. Η 
τεκμηρίωση της μαζικής αγριότητας 
απέναντι στα ζώα και την καταστροφή 
που προκαλείται από το παράνομο 
κυνήγι στη φύση είναι κεντρικό κομμάτι 
της δουλειάς τους.

Ρεπορτάζ 
Παναγιώτης Μανής
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Την κακοποιούσε 
μπροστά στα παιδιά

ον βίο αβίωτο φέρεται 
πως έκανε στην 
29χρονη σύζυγο  
του ένας 39χρονος 
ο οποίος, σύμφωνα 
με την καταγγελία 
της παθούσας, την 

κακοποιούσε σεξουαλικά, 
σωματικά και ψυχολογικά, 
ακόμη και μπροστά στα μάτια 
των ανήλικων παιδιών τους. Η 
γυναίκα αποφάσισε να σπάσει 
τη σιωπή της, τον Μάρτιο 
του 2024, όταν ενημέρωσε 
την αστυνομία ύστερα από 
άλλον έναν ξυλοδαρμό και μια 
εξευτελιστική αντιμετώπιση 
που δέχτηκε από τον άνδρα 
της.   
Υστέρα από αστυνομική και 
δικαστική έρευνα, ο 39χρονος 

κατέστη κατηγορούμενος και 
παραπέμφθηκε να δικαστεί 
σε Μικτό Ορκωτό Δικαστήριο. 
Εις βάρος του ασκήθηκε 
ποινική δίωξη για βιασμό, για 
επικίνδυνη σωματική βλάβη 
και για απειλή σε βάρος 
συζύγου, κατά τη διάρκεια του 
γάμου και ενώπιον ανηλίκων. 
Επίσης, για  ενδοοικογενειακή 
προσβολή γενετήσιας 
αξιοπρέπειας κατά συρροή, 
κατ’ εξακολούθηση.  
Μετά την απολογία του, 
αφέθηκε ελεύθερος ενώ του 
επιβλήθηκαν περιοριστικοί 
όροι, μεταξύ των οποίων 
και η άμεση μετοίκιση από 
την οικογενειακή στέγη, η 
απαγόρευση προσέγγισης και 
επικοινωνίας με την παθούσα 

και τα ανήλικα τέκνα του.  Το 
ανδρόγυνο από την Αλβανία 
έχει αποκτήσει δύο ανήλικα 
αγοράκια 4 και 6 ετών 
(σήμερα) ενώ όλοι διαβιούν 
στην Ελλάδα τα τελευταία  
χρόνια.
Σύμφωνα με τη δικογραφία, 
το βράδυ της 4ης Μαρτίου 
2024, ο κατηγορούμενος 
επέστρεψε στη συζυγική 
οικία, όντας  σε κατάσταση 
μέθης, ύστερα από έξοδο με 
τους φίλους του, προκειμένου 
να κρατήσει τα ανήλικα παιδιά 
του. Η  σύζυγός του έπρεπε  να 
αποχωρήσει για την εργασία 
της, σε συνεργείο καθαρισμού 
γυμναστηρίων.
Τότε, η γυναίκα και ενώ 
δεν ήταν μπροστά ο 

κατηγορούμενος, διαπίστωσε 
ότι στο κινητό του συζύγου 
της είχαν αποσταλεί μηνύματα 
από άλλον άνδρα, από την 
ανάγνωση των οποίων η ίδια 
κατάλαβε ότι ο σύζυγός της 
είχε σεξουαλική επαφή με 
τον άγνωστο αποστολέα του 
μηνύματος, ο οποίος μάλιστα 
ρωτούσε τον σύζυγό της αν 
έχει κόρη για να έρθει σε 
ερωτική περίπτυξη μαζί της. 
Ακόμη είδε ένα βίντεο το οποίο 
είχε στείλει ο σύζυγός της στον 
άγνωστο άνδρα, στο οποίο 
αυτός (ο κατηγορούμενος) 
ήταν ημίγυμνος στο σαλόνι 
της κατοικίας τους και 
αυνανιζόταν, ενώ ακούγονταν 
οι φωνές των ανήλικων 
παιδιών τους.

Ένας 39χρονος  παραπέμφθηκε να δικαστεί για αποτρόπαιες πράξεις 
σε βάρος της γυναίκας του

Τ
Ρεπορτάζ
Βασίλης Παπαναστασούλης
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«ΝΑ ΔΕΙΣ 
ΤΙ ΘΑ 
ΚΑΝΟΥΜΕ 
ΣΤΗ 
ΜΑΜΑ»
 
Η εγκαλούσα κατέγραψε 
το συγκεκριμένο βίντεο με 
την κάμερα του δικού της 
κινητού και μετά από λίγο το 
απέστειλε στον σύζυγο της 
αδελφής της, ως αποδεικτικό 
στοιχείο.  Ο κατηγορούμενος 
όμως αντιλήφθηκε άμεσα την 
πράξη της αυτή και αφού την 
έβρισε, στη συνέχεια ξύπνησε 
τον 5χρονο (τότε)  γιό τους 
λέγοντας του: «Ξύπνα και 
έλα να δεις τι θα κάνουμε 
στη μαμά». Κατόπιν ενώπιον 
του ανηλίκου  άρχισε να τη 
χτυπάει με γροθιές στο κεφάλι 
και στο μάτι, πιάνοντας την 
από τον λαιμό και απειλώντας 
ότι θα τη σκοτώσει.

Ακολούθως, ο 
κατηγορούμενος, ο οποίος 
δεν άφηνε το ανήλικο παιδί 
του να αποχωρήσει, ούρησε 
πάνω στην εγκαλούσα ενώ 
παράλληλα την έφτυνε, 
ζητώντας και από το παιδί να 
τη βρίσει.

Η γυναίκα αποχώρησε για 
την εργασία της και όταν 
επέστρεψε  μετέβη στο Τμήμα 
Ασφαλείας Λευκού Πύργου, 
όπου εκτός από τα παραπάνω 
περιστατικά κατήγγειλε ότι 
στο παρελθόν ο σύζυγός της 
την χτυπούσε καθημερινά, 
πάντα μετά από κατανάλωση 
αλκοόλ και ενώπιον των 
ανήλικων παιδιών τους ενώ 
την βίαζε επανειλημμένα 
παρά τις αντιδράσεις της και 
μετά την ερωτική πράξη, 
ουρούσε πάνω της. 

Τα ίδια επανέλαβε και 
ενώπιον του ανακριτή ενώ 
μίλησε και για τις ανήθικες 
προτάσεις του συζύγου για 
τη συμμετοχή και άλλων 
προσώπων – μεταξύ των 
οποίων και της αδελφής της 
– στην ερωτική πράξη μαζί 
του.
 

Οι ισχυρισμοί του 
κατηγορούμενου
 
Απολογούμενος ενώπιον 
των αστυνομικών, ο 
κατηγορούμενος ανέφερε ότι 
το βράδυ της 4ης Μαρτίου 
2024 ήταν μεθυσμένος και 
συναισθηματικά φορτισμένος 
από τις συνεχόμενες απιστίες 
της συζύγου του και ότι 
το μόνο που έπραξε ήταν 
να τη χαστουκίσει χωρίς 
να είναι μπροστά τα παιδιά 
τους. Ακόμη πρόσθεσε ότι 
η καταγγελία περί βιασμού 
είναι υπερβολή της συζύγου 
του για να μην πάρει μαζί του 
τα παιδιά και επιστρέψει στην 
Αλβανία.
Απολογούμενος ενώπιον του 
ανακριτή, ο κατηγορούμενος 
αρνήθηκε ότι κυκλοφορούσε 
γυμνός στο σπίτι και 
απάντησε ότι στο βίντεο που 
είδε η σύζυγός του πράγματι 
αυνανιζόταν, χωρίς όμως 
να είναι μπροστά τα παιδιά 
του. Ακόμη, πρόσθεσε ότι 
η σύζυγός του δεν ήθελε να 
έχει σεξουαλικές επαφές μαζί 
του όμως αυτός στο τέλος 
την έπειθε να συναινεί χωρίς 
να ασκεί βία εναντίον της και 
χωρίς να ουρήσει ποτέ πάνω 
της.
Παρά τους ισχυρισμούς 
του 39χρονου, όμως, το 
δικαστικό συμβούλιο έκρινε 
ότι προέκυψαν σοβαρές 
ενδείξεις ενοχής σε βάρος 
του για την παραπομπή 
του σε δίκη. Μεταξύ 
άλλων, στο αποδεικτικό 
υλικό περιλαμβάνονται 
και η κατάθεση της 
αδελφής της παθούσας. 
Η μάρτυρας ανέφερε ότι 
ο κατηγορούμενος είχε 
απειλήσει τη ζωή της 
29χρονης  ενώπιον της και 
ότι η ίδια αντιλήφθηκε τα 
σημάδια από τα χτυπήματα 
στο πρόσωπο της αδελφής 
της.
Στο παραπεμπτικό 
βούλευμα αναγράφεται 
ότι διαφαίνεται πως το 
κίνητρο της εγκαλούσας  
να καταγγείλει τον σύζυγό 
της  δεν ήταν άλλο, παρά η 
απόλυτα δικαιολογημένη 
και επιβεβλημένη εκ των 
πραγμάτων επιθυμία της να 
προστατεύσει τον εαυτό της 
και τα ανήλικα παιδιά της από 
τον κατηγορούμενο. 

Ο Σόλων και η 
e-δικαιοσύνη
 
*Το όνομα του σημαντικού Αθηναίου 
νομοθέτη Σόλωνα, ενός από τους 
επτά σοφούς της αρχαίας Ελλάδος, 
δόθηκε στο Πληροφοριακό Σύστημα 
(solon.gov.gr) που χρησιμοποιείται 
στα δικαστήρια. Πρόκειται για το 
Ολοκληρωμένο Σύστημα Διαχείρισης 
Δικαστικών Υποθέσεων Πολιτικής και 
Ποινικής Δικαιοσύνης (ΟΣΔΔΥ-ΠΠ) 
που αποσκοπεί στην απομακρυσμένη 
εξυπηρέτηση πολιτών – δικηγόρων 
και στη εσωτερική διακίνηση 
δικογραφιών και εγγράφων. Στην 
Α’ Φάση, τον Σεπτέμβριο του 2017, 
το πρόγραμμα ξεκίνησε πιλοτικά  σε 
τέσσερα Πρωτοδικεία της χώρας, 
σε Θεσσαλονίκη, Αθήνα, Πειραιά και 
Χαλκίδα.
* Πριν λίγες μέρες έγινε η διασύνδεση 
του κεντρικού διακομιστή (server) 
του υπουργείου Δικαιοσύνης και 
με περιφερειακά Πρωτοδικεία ενώ 
μέχρι τέλη Μαΐου 2025 αναμένεται να 
τοποθετηθεί και να χρησιμοποιείται, 
στα πρώην Ειρηνοδικεία, Πρωτοδικεία 
και στις Εισαγγελίες, σε όλη την 
Εφετειακή Περιφέρεια Κεντρικής 
Μακεδονίας. Περάσαμε, δηλαδή, στην 
εφαρμογή της  Β’ Φάσης, οπότε το 
ΟΣΔΔΥ-ΠΠ αναμένεται να επεκταθεί 
στους δικαστικούς φορείς όλης της 
χώρας και να περιλαμβάνει νέες 
εφαρμογές και λειτουργικότητες. 
Οι αρμόδιοι δικαστικοί υπάλληλοι 
τρέχουν και δε φτάνουν…
* Στο δεύτερο αυτό στάδιο, ενδεικτικά 
αναφέρεται ότι μπορούν  να 
εφαρμοστούν: Μηχανογράφηση της 
ποινικής διαδικασίας που αφορά τον 
Εισαγγελέα Οικονομικού Εγκλήματος, 
τον Ευρωπαίο Εισαγγελέα και  
την Αρχή Καταπολέμησης και 
Νομιμοποίησης Εσόδων από 
Εγκληματικές Δραστηριότητες, για 
την υποστήριξη των ροών εργασιών 
τους και διασύνδεση με τους 
εμπλεκόμενους φορείς της ποινικής 

διαδικασίας. Διαδικασία Ακούσιας 
Νοσηλείας – Διασύνδεση Ποινικής 
Διαδικασίας με Πολιτική Διαδικασία.
* Μηχανογράφηση των Υπηρεσιών 
Επιμελητών Ανηλίκων, των Υπηρεσιών 
Επιμελητών Κοινωνικής Αρωγής και 
διασύνδεση με φορείς της δικαιοσύνης 
για την υποστήριξη ροών εργασίας 
ανάλογα με το ισχύον θεσμικό πλαίσιο. 
Διαχείριση Εισαγγελίας Ανηλίκων. 
Ενοποίηση Διαθηκών Ειρηνοδικείων 
– Πρωτοδικείων – Πρωτοδικείου 
Αθηνών. Ψηφιακή υπογραφή των 
παραγομένων πιστοποιητικών από τον 
δικαστικό υπάλληλο που τα εξέδωσε 
(χρήση API ψηφιακής υπογραφής 
ΚΣΗΔΕ). Ανάπτυξη Ηλεκτρονικού 
Μητρώου Αφερεγγυότητας.
*Στις ενδεικτικές νέες 
λειτουργικότητες, της δεύτερης 
φάσης,  περιλαμβάνονται οι εξής: 
Ανάπτυξη διαλειτουργικότητας με 
ΑΑΔΕ για τη βεβαίωση Εξόδων- 
Χρηματικών Ποινών. Δημιουργία 
διασύνδεσης της Εισαγγελίας του 
Αρείου Πάγου με τα Δικαστικά και 
Εισαγγελικά Καταστήματα της χώρας 
για την έναρξη και ολοκλήρωση των 
πειθαρχικών διαδικασιών. Προσθήκη 
λειτουργικότητας δέσμευσης e- 
παραβόλου στην ποινική ροή.
*Απλούστευση – επέκταση 
ηλεκτρονικής παραλαβής αιτήσεων 
για έκδοση πιστοποιητικών – 
βεβαιώσεων και ηλεκτρονική 
παραλαβή αυτών. Εμπλουτισμός 
δεδομένων και αναζήτηση με ΑΜΚΑ, 
ΑΦΜ, βιομετρικά στοιχεία. Βελτιώσεις 
στο σύστημα διαχείρισης δικασίμων. 
Μηχανοργάνωση Μητρώου 
Δικηγόρων για το αντίστοιχο τμήμα 
της κεντρικής υπηρεσίας του 
υπουργείου Δικαιοσύνης. Διαχείριση 
αιθουσών- σύστημα booking. 
Διαλειτουργικότητα με καταστήματα 
κράτησης. Ηλεκτρονική αποστολή 
παραγγελιών φυλάκισης. Δυνατότητα 
αυτόματης συμπλήρωσης στοιχείων 
πολιτών σε φόρμες καταχώρησης 
διαδίκων – κατηγορουμένων και στην 
Ηλεκτρονική Κατάθεση Δικογράφου.

Ό,τι συμβαίνει έξω από τις 
δικαστικές αίθουσες

ΣΤΗ ΣΚΙΑ
ΤΗΣ ΘΕΜΙΔΟΣ 

Γράφει ο Βασίλης Παπαναστασούλης
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την Ελλάδα επί σειρά ετών 
η εξεύρεση στέγης για την 
ικανοποίηση των αναγκών 
των πολιτών συντελείται 

μέσω της ιδιωτικής ακινήτου 
ιδιοκτησίας, σε αντίθεση με ό,τι ισχύει 
στις περισσότερες ευρωπαϊκές 
χώρες, καθώς δεν υφίσταται ο 
θεσμός της «κοινωνικής κατοικίας», 
αν και η Πολιτεία έχει στην κατοχή 
της πληθώρα αξιόλογων ακινήτων, 
που παραμένουν ανεκμετάλλευτα 
και παντελώς αναξιοποίητα, και 
τα οποία μετά βεβαιότητας θα 
μπορούσαν να συμβάλλουν στην 
διαμόρφωση μεγαλύτερου αριθμού 
προσφερόμενων καταλυμάτων.  
Η στεγαστική κρίση στη χώρα 
μας, όπως συμβαίνει και σε όλα 
τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη, 
είναι πράγματι ένα πολυδιάστατο 
κοινωνικό φαινόμενο με επιπτώσεις 
ιδιαίτερα δυσμενείς, ιδίως για τους 
οικονομικά ασθενέστερους, τους 
νέους και τις ευάλωτες κοινωνικές 
ομάδες. 
Ωστόσο, στο δημόσιο διάλογο 
κυριαρχεί συχνά μια μονοδιάστατη 
αφήγηση, η οποία επιρρίπτει 
ευθέως ή υπαινικτικά τις ευθύνες 
της αδυναμίας εξεύρεσης προσιτής 
στέγης στους ιδιοκτήτες ακινήτων.
Η ακίνητη ιδιοκτησία στην χώρα μας 
δεν είναι προνόμιο ολίγων, αλλά 
αντιθέτως ανήκει σε εκατομμύρια 
φυσικά πρόσωπα, την αποκαλούμενη 
μεσαία τάξη, που κατέχει ακίνητα τα 
οποία, δεν αποτελούν επένδυση, 
όπως όλως εσφαλμένως πιστεύουν 
ορισμένοι, αλλά μέσο αποταμίευσης 
πολλών ετών ή αποτέλεσμα 
κληρονομικής διαδοχής. Η τύχη δε 
της ιδιωτικής ιδιοκτησίας αφορά και 
ενδιαφέρει το σύνολο της κοινωνίας, 
ιδιοκτήτες, ενοικιαστές, τοπική 
αυτοδιοίκηση, επιχειρηματίες. Είναι 
δε απολύτως σαφές και βέβαιο 
πως η ιδιοκτησία πρέπει να είναι 
αντικείμενο σεβασμού και όχι 
αντικείμενο φορολογικής λεηλασίας, 
και καταπάτησης δικαιωμάτων. 
Η διαρκής φορολογική επιβάρυνση, 
ΕΝΦΙΑ και φόρος εισοδήματος και 
το μεγάλο κόστος ανακαίνισης των 
παλαιών κατοικιών είναι τα βασικά 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν 
σήμερα οι ιδιοκτήτες ακινήτων, και 

είναι ταυτόχρονα οι βασικές αιτίες 
για τις οποίες μειώνεται συνεχώς η 
προσφορά κατοικιών προς μίσθωση. 
Η πρόσφατη έρευνα που διεξήγαγε 
η εταιρία KAPA RESEARCH που 
δημοσιεύθηκε στο 42ο ετήσιο 
Συνέδριο της ΠΟΜΙΔΑ και η οποία 
είναι διαθέσιμη στην ιστοσελίδα 
της ΕΝ.Ι.Α.Θ. www.eniath.gr 
καταδεικνύει ότι σχεδόν το 50% των 
ιδιοκτητών ακινήτων, θεωρούν ως 
πλέον αποτελεσματικό μέτρο για την 
ενίσχυση της προσφοράς κατοικιών 
τη μείωση της φορολογίας ενοικίων, 
ενώ η κύρια αιτία για τις χιλιάδες 
κενές κατοικίες είναι το κόστος της 
ανακαίνισής τους. Παράλληλα, στην 
ίδια έρευνα αποτυπώνεται πως 
έξι(6) στους δέκα(10) ιδιοκτήτες, 
παρά τα αντιθέτως θρυλούμενα, 
δεν έχουν κάνει καμία αύξηση στα 
ενοίκια, κατοικίας ή επαγγελματικής 
στέγης την τελευταία τριετία.
Ήταν εξαιρετικά ενθαρρυντικό 
το μέτρο που εξήγγειλε ο κ. 
Πρωθυπουργός από την πόλη μας, 
υιοθετώντας πρόταση της ΠΟΜΙΔΑ 
για την τριετή φοροαπαλλαγή των 
νέων μισθώσεων κενών κατοικιών, 
το οποίο όμως δυστυχώς λόγω των 
εξαιρέσεων και των αστερίσκων που 
τέθηκαν στην συνέχεια παρέμεινε 

πρακτικά ανεφάρμοστο.
Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και 
προκειμένου να υπάρξει ουσιαστική 
βελτίωση στην ελληνική στεγαστική 
κρίση, καθώς δεν υπάρχουν μαγικές 
λύσεις αλλά μόνο ρεαλιστικές 
προτάσεις, εφόσον το κράτος 
πάψει να αντιμετωπίζει την ακίνητη 
ιδιοκτησία ως πρόβλημα, αλλά 
ως αναγκαίο μέρος της λύσης, θα 
πρέπει να προχωρήσει σε γενναία 
αναμόρφωση των φορολογικών 
συντελεστών των εισοδημάτων 
από μισθώσεις, που ως γνωστό 
κυμαίνονται από 15% για τα πρώτα 
€12.000, έως 45% , και παρά το 
γεγονός ότι πρόκειται για εισόδημα 
«υψηλού ρίσκου», αφού αποκτάται 
με την ενδεχόμενη απώλεια των 
συμφωνημένων μισθωμάτων, με 
κινδύνους από φθορές και έξοδα 
αποκατάστασης, γεγονός που 
καθιστά την εκμετάλλευση ακινήτου 
αντικείμενο οικονομικής φθοράς.
Είναι βέβαιο πως η Έναρξη 
λειτουργίας της «Ανεξάρτητης 
Αρχής Πιστοληπτικής Αξιολόγησης», 
θα διευκολύνει και θα ανακουφίσει 
τους ίδιους τους υποψήφιους 
μισθωτές, καθώς θα υποχωρεί η 
σημερινή αγωνία των ιδιοκτητών 
για την αβεβαιότητα μιας μίσθωσης 

και το ενδεχόμενο να πέσουν 
θύματα παραβατικών ατόμων, που 
εγκαθίστανται στις κατοικίες με το 
εξ αρχής σχέδιο και σκοπό να μην 
πληρώσουν απολύτως τίποτε.
Η λύση στο στεγαστικό πρόβλημα δεν 
θα προκύψει με την αποδόμηση της 
ιδιωτικής ιδιοκτησίας, που πρέπει 
να είναι αντικείμενο σεβασμού 
και όχι φορολογικής λεηλασίας, 
αλλά με σεβασμό στα δικαιώματα 
όλων, με την μείωση των υψηλών 
φορολογικών συντελεστών 
που καθιστούν ασύμφορη την 
εκμίσθωσή τους, τον περιορισμό του 
συνεχώς αυξανόμενου κόστους των 
εργασιών συντήρησης, ανακαίνισης 
και ενεργειακής αναβάθμισης 
των παλαιών κατοικιών και την 
βελτίωση της νομοθετικής ρύθμισης 
της τριετούς φοροαπαλλαγής, 
αν απαλειφθεί η διάταξη περί 
της τριετίας ως ελάχιστου ορίου 
διάρκειας της μίσθωσης ώστε να 
μην αποκλείονται ως ενοικιαστές 
εκείνοι που έχουν την μεγαλύτερη 
δυσκολία εύρεσης κατοικίας, ήτοι 
εποχιακό προσωπικό, αναπληρωτές 
εκπαιδευτικοί, αγροτικοί ιατροί, 
στελέχη στρατού κλπ. Και με 
αντίστοιχη  διαγραφή της διάταξης 
περί απώλειας της φοροαπαλλαγής 
αν κενωθεί η κατοικία κατά τη 
διάρκεια της μισθωτικής τριετίας, για 
να μην είναι ο εκμισθωτής «όμηρος» 
του ενοικιαστή. 

Όλα τα προγράμματα που 
υλοποιούνται αυτή τη χρονική 
στιγμή, που κινούνται προς την 
σωστή κατεύθυνση για το πρόβλημα 
της στέγης είτε για μίσθωση, είτε για 
την απόκτηση ιδιόκτητης κατοικίας, 
σε συνδυασμό με τις προτεινόμενες 
φορολογικές διορθώσεις, θα 
οδηγήσουν χωρίς ανασφάλειες στο 
άνοιγμα πολλών κλειστών σπιτιών 
που βρίσκονται στον αστικό ιστό των 
μεγάλων πόλεων και σε περιορισμό 
του «ρίσκου» που αναλαμβάνεται.

*Ο Κωνσταντίνος Α. Χαϊδούτης είναι 
Δικηγόρος παρ'Αρείω Πάγω
Πρόεδρος Ενώσεως Ιδιοκτητών 
Ακινήτων Θεσσαλονίκης 
Αντιπρόεδρος ΠΟΜΙΔΑ

Σ

 Του Κωνσταντίνου Χαϊδούτη* 

Η υψηλή 
φορολόγηση 
κυριότερη αιτία 
της στεγαστικής 
κρίσης
Το κράτος θα πρέπει να προχωρήσει σε γενναία 
αναμόρφωση των φορολογικών συντελεστών των 
εισοδημάτων από μισθώσεις
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Συνεχίζεται η μάχη των 
ελληνικών αρχών έναντι των 
παράνομων εισόδων μεταναστών 
στα σύνορα μας με τους αριθμούς 
να αποτυπώνουν τη συνεχή 
δυναμική των μεταναστευτικών 
ροών. 
Τα στοιχεία είναι σοκαριστικά και 
αποτυπώνουν περίτρανα ότι η 
Ελλάδα βρίσκεται στο επίκεντρο 
των κυκλωμάτων διακίνησης 
ενώ πλέον η πλειονότητα των 
παράνομων μεταναστών επιλέγει 
τα θαλάσσια σύνορα αντί τα 
χερσαία του Έβρου. 
Έτσι, από 1/1/2025 έτους έως τις 
4 Μαΐου 2025 εισήλθαν παράνομα 

στην χώρα μας 11.309 άτομα 
εκ των οποίων οι 10.096 δια 
των θαλασσίων συνόρων μας 
και μόλις 1.213 από τα χερσαία 
σύνορα, δηλαδή από τον Έβρο. 
Η σημαντική μείωση της εισόδου 
παράνομων μεταναστών από τον 
Έβρο μπορεί να έχει επιφέρει 
μια μερική ανακούφιση στους 
κατοίκους της περιοχής δεν 
συμβαίνει το ίδιο όμως σε νησιά 
του Αιγαίου, όπως η Κρήτη, η 
Ρόδος ακόμα και η Γαύδος που 
καθημερινά μετρούν παράνομους 
μετανάστες, αφού τα κυκλώματα 
των διακινητών βρήκαν νέους 
διάδρομους δια της θαλάσσης. 

Από την αρχή του έτους έως τις 
αρχές Μαΐου μόνο στη Γαύδο 
και στην Κρήτη κατέφτασαν 
με πλοιάρια 2.881 παράνομοι 
μετανάστες. Είναι χαρακτηριστικό 
ότι τις προηγούμενες ημέρες 
έφτασαν στην Γαύδο τρία πλοιάρια 
με 204 παράνομους μετανάστες. 
Τα τρία νησιά- Ρόδος, Κρήτη, 
Γαύδος- βιώνουν μια εκρηκτική 
αύξηση εισόδου παράνομων 
μεταναστών που έχει φτάσει το 
134% σε σχέση με προηγούμενα 
έτη. 
Η κατάσταση με την είσοδο 
παράνομων μεταναστών 
στην χώρα μας αναμένεται να 

επιδεινωθεί περαιτέρω καθώς 
στην Αίγυπτο βρίσκονται περί τα 
10 εκατομμύρια πρόσφυγες και 
μετανάστες, η πλειονότητα των 
οποίων θέλει να φύγει και να 
αναζητήσει μια καλύτερη τύχη 
είτε στην Ελλάδα, είτε σε κάποια 
χώρα της Βόρειας Ευρώπης. 
Βετεράνος υψηλόβαθμος 
αξιωματικός της Ελληνικής 
Αστυνομίας με βαθιά γνώση του 
μεταναστευτικού περιέγραφε 
στην «Κ» ότι από την Αίγυπτο 
πολλοί καταφέρνουν να περάσουν 
στη Λιβύη και μέσω της θαλάσσιας 
οδού με καραβάκια περνάνε στην 
Ελλάδα κι από εκεί στην Ε.Ε. 

«Ωρολογιακή βόμβα
για τους Έλληνες πολίτες» 

Η απειλή των εξώσεων μεταναστών με άσυλο από τις δομές φιλοξενίας

Μέγας ο κίνδυνος της αύξησης της εγκληματικότητας και της 
ριζοσπαστικοποίησης τους σε θέματα τρομοκρατίας 

Ρεπορτάζ Φανή Χαρίση
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Η συσσώρευση μεταναστών 
και προσφύγων στην Αίγυπτο 
απασχολεί την Ε.Ε. κι ας μην 
ξεχνάμε ότι πρόσφατα υπήρξε 
χρηματοδότηση της από τις 
Βρυξέλλες για να φρενάρει και 
να διαχειριστεί το θέμα των 
εκατομμυρίων μεταναστών και 
προσφύγων που βρίσκονται στο 
έδαφός της. Το μεταναστευτικό 
πάντως συζητήθηκε και 
στην συνάντηση που είχε 
την περασμένη εβδομάδα ο 
πρωθυπουργός Κυριάκος 
Μητοτσάκης στο Μαξίμου με τον 
Αιγύπτιο πρόεδρο Αμπντέλ Φατάχ 
αλ Σίσι.
«Συμφωνούμε πως πρέπει να 
αντιμετωπίσουμε την τρομοκρατία 
και την παράνομη μετανάστευση» 
σημείωσε, προσθέτοντας πως 
στις συνομιλίες με τον Έλληνα 
πρωθυπουργό αναφέρθηκαν 
ακόμη στη Μέση Ανατολή, στη 
Συρία και στη Λωρίδα της Γάζας

Ο κίνδυνος του 
ασύλου για την 
ελληνική κοινωνία
Την ίδια ώρα, η ελληνική Πολιτεία 
έχει προχωρήσει θεαματικά τις 
διαδικασίες που αφορούν τις 
αιτήσεις ασύλου, με αποτέλεσμα 
όμως όσοι έλαβαν το καθεστώς 

ασύλου πλέον, όπως είναι σε 
θέση να γνωρίζει η «Κ», να 
εκδιώκονται μαζικά και σωρηδόν 
από τις δομές φιλοξενίας.
Έτσι, αυτή η θετική εκ πρώτης 
όψεως ολοκλήρωση της 
υποχρέωσης ενός συντεταγμένου 
κράτους που σέβεται τα 
ανθρώπινα δικαιώματα έχει 
δυστυχώς και άλλη όψη και 
αυτή αφορά την ασφάλεια της 
ελληνικής κοινωνίας, καθώς 
οι έχοντες πλέον άσυλο που 
εκδιώχτηκαν από τις δομές δεν 
έχουν κανένα εφόδιο για να 
σταθούν και να επιβιώσουν μόνοι 
τους. 
«Δεν ξέρουν που να πάνε, δεν 
γνωρίζουν την γλώσσα, δεν 
μπορούν να βρουν εργασία, δεν 
μπορούν να νοικιάσουν σπίτι, 
τα παιδιά τους σταμάτησαν να 
πηγαίνουν σε σχολείο κλπ. Αυτό το 
σκηνικό όμως ενέχει κινδύνους 
αύξησης της εγκληματικότητας, 
αλλά και πολύ περισσότερο 
αύξηση του ποσοστού των 
ανθρώπων που ενδεχομένως 
ριζοσπαστικοποιηθούν σε 
θέματα τρομοκρατίας. Αυτό 
είναι μια ωρολογιακή βόμβα για 
τους Έλληνες πολίτες», ανέφερε 
αξιωματικός της ΕΛ.ΑΣ. ε.α. 
ασκώντας παράλληλα δριμεία 
κριτική στις τακτικές που 
ακολουθεί η κυβέρνηση όσον 

αφορά το συγκεκριμένο θέμα, 
επισημαίνοντας ότι είναι μείζον 
θέμα δημόσιας τάξης.

Οι επιστροφές 
προσφύγων/
μεταναστών από την 
Γερμανία
Οι σχέσεις της Ελλάδας με την 
Γερμανία βρίσκονται σε υψηλό 
επίπεδο όπως αποτυπώθηκε 
και στην πρόσφατη συνάντηση 
του Έλληνα πρωθυπουργού με 
τον νέο καγκελάριο. Ωστόσο, 
παραμένει άγνωστο τι θα γίνει με 
το μείζον θέμα των λεγόμενων 
δευτερογενών ροών. Δηλαδή 
των μεταναστών/ προσφύγων 
που είτε χωρίς άσυλο, είτε με 
άσυλο που έλαβαν στην Ελλάδα, 
μετέβησαν στην Γερμανία όπου 
εκεί αιτήθηκαν να πάρουν άσυλο. 
Σήμερα στη Γερμανία, σύμφωνα 
με στοιχεία Γερμανών 
αξιωματούχων, έχουν περίπου 
45.000 - 60.000 αιτήσεις 
ασύλου από ανθρώπους που 
έχουν ήδη πάρει άσυλο στην 
Ελλάδα. Το θέμα περιπλέκεται για 
την Ελλάδα μετά την απόφαση 
γερμανικού δικαστηρίου, 
σύμφωνα με την οποία η 
Ελλάδα είναι ασφαλής χώρα 

για πρόσφυγες και μετανάστες 
και κατά συνέπεια μπορούν να 
επιστρέψουν. Αυτή η απόφαση 
σηματοδοτεί την επιστροφή στην 
Ελλάδα χιλιάδων ατόμων. 
Μάλιστα, όπως αποκάλυψε 
στην «Κ» έγκριτη πηγή, «ήδη 
στις πτήσεις από Μόναχο, 
Φρανκφούρτη κ.α. για Ελλάδα 
βρίσκονται μετανάστες/ 
πρόσφυγες, αλλά κανείς 
δεν λέει το παραμικρό. Δεν 
ξέρουμε ούτε που πάνε αυτοί οι 
άνθρωποι, ούτε που βρίσκονται». 
Αξιοσημείωτο είναι ότι πλέον η 
Γερμανία έχει αυξήσει την δύναμη 
της συνοριοφυλακής της, έχει 
πολλαπλασιάσει τους ελέγχους 
στα σύνορά της και δεν επιτρέπει 
σε κανέναν αλλοδαπό που δεν 
διαθέτει τα απαραίτητα έγγραφα 
να εισέλθει στην χώρα. 
Τελευταίο αλλά εξίσου σημαντικό 
είναι τα αποτελέσματα της Ελλάδας 
όσον αφορά τις επιστροφές, οι 
οποίες είναι λιγοστές και αφορούν 
στην πλειονότητα τους Αλβανούς 
και Γεωργιανούς. 
Αντίθετα αξιόλογος είναι ο αριθμός 
των εθελούσιων επιστροφών που 
έγιναν το 2024 στην χώρα μας 
υπό την «ομπρέλα» του Διεθνούς 
Οργανισμού Μετανάστευσης και 
έφτασαν τα 2.400 άτομα. 

Συνολικές παράνομες είσοδοι στην Ελλάδα
 (01/01/2025 – 04/05/2025):

• 11.309 άτομα συνολικά
 ↳ 10.096 από θαλάσσια σύνορα
 ↳ 1.213 από χερσαία σύνορα (Έβρος)

‣ Παράνομες αφίξεις σε Κρήτη & Γαύδο (από αρχή 2025 
έως αρχές Μαΐου):
• 2.881 άτομα συνολικά

‣ Συγκεκριμένο περιστατικό στη Γαύδο (τελευταίες 
ημέρες):
• 204 άτομα σε 3 πλοιάρια

‣ Αύξηση αφίξεων σε Ρόδο, Κρήτη, Γαύδο:
• +134% σε σύγκριση με προηγούμενα έτη

‣ Μετανάστες & πρόσφυγες στην Αίγυπτο (2025):
• Περίπου 10.000.000 άτομα

‣ Αιτήσεις ασύλου στη Γερμανία από άτομα με άσυλο στην 
Ελλάδα:
• 45.000 έως 60.000 αιτήσεις

‣ Εθελούσιες επιστροφές στην Ελλάδα (2024):
• 2.400 άτομα
 ↳ Υπό την αιγίδα του Διεθνούς Οργανισμού Μετανάστευσης
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Του Ελευθέριου Αλεξανδρίδη* 

ΤΟ ΚΑΘΟΛΙΚΟ ΑΙΤΗΜΑ ΤΩΝ 
ΚΑΤΟΙΚΩΝ ΤΗΣ ΔΥΤΙΚΗΣ 

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ

Διαχρονικά η προσοχή της Πολιτείας 
για την πολύπαθη δυτική Θεσσαλονίκη 
δεν ήταν η αρμόζουσα και το 
ενδιαφέρον της για τα προβλήματα 
των κατοίκων της σίγουρα δεν ήταν 
επαρκές. Παρά το γεγονός ότι η εσπερία 
του πολεοδομικού συγκροτήματος 
της Θεσσαλονίκης συγκέντρωνε και 
συγκεντρώνει την πλειοψηφία των 
κατοίκων της πόλης, οι εκάστοτε 
κυβερνώντες δεν ενέσκυψαν με τον 
δέοντα ζήλο, ώστε να αντιμετωπίσουν 
αποτελεσματικά τα αρνητικά ζητήματα 
και να υπάρξει μία ισοβαρής ανάπτυξη 
με την ανατολική Θεσσαλονίκη.
Ανατολικά κατασκευάστηκαν 
φαρδύτεροι δρόμοι, περισσότεροι 
χώροι πρασίνου, η εν γένει 
πολεοδομική ανάπτυξη ήταν 
περισσότερο προσεκτική και οι 
εγκατασταθείσες επιχειρήσεις 
σαφέστατα χαμηλής όχλησης. Στη 
δυτική Θεσσαλονίκη η αναλογία 
πρασίνου ανά κάτοικου είναι από τις 
χαμηλότερες -αν όχι η χαμηλότερη- 
στην Ελλάδα, η μικρότερη προσοχή 
οδήγησε σε μία πολύ πυκνή και 
εν πολλοίς άναρχη δόμηση, ενώ 
το χειρότερο όλων είναι ότι όλες 
οι ρυπογόνες και σαφέστατα πιο 
επικίνδυνες για την υγεία των κατοίκων 
επιχειρήσεις εγκαταστάθηκαν εδώ. 
Δεν θα ήταν υπερβολή να λέγαμε ότι 
οι κάτοικοι της δυτικής πλευράς του 
πολεοδομικού συγκροτήματος της 
Θεσσαλονίκης αισθάνονται παιδιά ενός 

κατώτερου Θεού και έχουν σίγουρα 
υψηλότερο το αίσθημα της αδικίας. 
Είναι καθολικό αίτημα όσων διαμένουν 
στη δυτική Θεσσαλονίκη ότι αυτή η 
κατάσταση θα πρέπει αλλάξει και να 
μπει ένα οριστικό τέλος στην άδικη 
ανάπτυξη μεταξύ της ανατολικής 
και της δυτικής πλευράς του 
πολεοδομικού συγκροτήματος.
Για να γίνει πράξη αυτό, όμως, 
απαραίτητη προϋπόθεση είναι 
η Πολιτεία να ρίξει το βάρος της 
προσοχής της στη δυτική Θεσσαλονίκη, 
με την κατασκευή μεγάλων έργων που 
θα αλλάξουν ριζικά τη φυσιογνωμία 
της και θα δώσουν αποτελεσματικές 
λύσεις στα προβλήματα, αλλά και με 
την προώθηση μικρότερης έκτασης 
αλλά σημαντικών παρεμβάσεων που 
θα τη βάλουν σε τροχιά ανάπτυξης σε 
σύγχρονα πλαίσια.
Δυστυχώς, όμως, όσο κι αν πληθαίνουν 
οι φωνές προς αυτήν την κατεύθυνση, 
τα αυτιά της Πολιτείας δεν είναι 
ακόμα ανοιχτά για να τις ακούσουν. 
Χαρακτηριστικότερο παράδειγμα 
αποτελεί το έργο του μετρό. Πολύ 
σωστά επιχειρήθηκε πρωτίστως να 
ικανοποιηθούν οι ανάγκες του κέντρου 
της Θεσσαλονίκης, όμως, το τμήμα 
εκτός κέντρου που ολοκληρώθηκε, 
εξυπηρετεί μόνο ένα μεγάλο μέρος 
της ανατολικής Θεσσαλονίκης. Ακόμα 
και η πρώτη επέκτασή του πάλι ένα 
τμήμα της ανατολικής Θεσσαλονίκης 
θα εξυπηρετεί, την Καλαμαριά. Η 

δυτική Θεσσαλονίκη έμεινε απολύτως 
αδικαιολόγητα από την αρχή έξω 
από το σχεδιασμό, αν και θα έπρεπε 
οι αρμόδιοι να σκεφτούν ότι το μετρό 
θα ήταν πολύ περισσότερο βιώσιμο 
οικονομικά, αν είχε κατεύθυνση από 
και προς τη δυτική Θεσσαλονίκη. Είναι 
δεδομένο, λόγω του μεγαλύτερου 
πληθυσμού, ότι θα το χρησιμοποιούσαν 
περισσότεροι επιβάτες, άρα θα ήταν και 
περισσότερα τα έσοδα του υπόγειου 
σιδηροδρόμου. 
Η δυτική Θεσσαλονίκη και ιδιαίτερα ο 
Δήμος Κορδελιού – Ευόσμου έχουν 
υψηλό ποσοστό νεολαίας. Ωστόσο, 
δεν υπάρχει ούτε ένας μεγάλος 
αθλητικός χώρος, ώστε να μπορούν 
να γυμνάζονται τα παιδιά μας με τις 
σωστές προδιαγραφές. Στα έργα της 
Ολυμπιάδας του 2004 εντάχθηκαν η 
κατασκευή σταδίου και κολυμβητηρίου 
Άνωθεν του Περιφερειακού. Αν και 
ένα μεγάλο μέρος του έργου έχει 
κατασκευαστεί, εδώ και είκοσι χρόνια 
αφέθηκε ημιτελές.
Άλλο σημαντικό έργο πνοής για 
τη δυτική Θεσσαλονίκη είναι η 
δημιουργία ανισόπεδων κόμβων με 
την ταυτόχρονη απομάκρυνση και 
των τελευταίων σηματοδοτών από 
την Περιφερειακή Οδό. Σε αυτήν θα 
πρέπει ακόμα να αντικατασταθούν 
οι υφιστάμενες πεζογέφυρες με πιο 
σύγχρονες και πιο ασφαλείς αλλά και να 
αυξηθεί ο αριθμός τους. Παράλληλα, 
επειδή στον δήμο μας δημιουργείται 

μία καινούργια πολιτεία με πολλές 
χιλιάδες νέους κατοίκους πάνω από 
την περιφερειακή Οδό, είναι σημαντικό 
να υπογειοποιηθεί ο δρόμος, 
τουλάχιστον μεταξύ των κόμβων 
της οδού Μακρυγιάννη και της οδού 
Μαιάνδρου. Έτσι, θα αντιμετωπιστούν 
τα κυκλοφοριακά προβλήματα και θα 
μειωθούν στην περιοχή τα τροχαία 
ατυχήματα.
Με την Περιφερειακή Οδό θα 
πρέπει, επιτέλους, να συνδεθεί και η 
Λεωφόρος Δενδροποτάμου, μία από 
τις κεντρικότερες οδικές αρτηρίες της 
δυτικής Θεσσαλονίκης. Για να γίνει 
αυτό, θα πρέπει να προχωρήσουν οι 
αναγκαίες απαλλοτριώσεις, οι οποίες 
έχουν καθυστερήσει σημαντικά.
Τέλος, πολύ σημαντικό έργο θα είναι 
η δημιουργία ενός μεγάλου χώρου 
στάθμευσης στο πρώην στρατόπεδο 
«Ζιάκα». Σε αυτόν θα μπορούν 
να σταθμεύουν οι επισκέπτες της 
περιοχής και επίσης ο συγκεκριμένος 
χώρος θα εξυπηρετούσε και όσους 
χρησιμοποιούν καθημερινά ή σε πιο 
αραιά διαστήματα τον προαστιακό 
σιδηρόδρομο.

• Ο Ελευθέριος Αλεξανδρίδης 
είναι δήμαρχος του Δ. 
Κορδελιού Ευόσμου 

Στάδιο και κολυμβητήριο έμειναν κουφάρια από το 2004 
20 χρόνια μετά, τίποτα δεν άλλαξε
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Του Γ. ΚατσιάνηΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

Αρχύτας: 
Το… αόρατο ελληνικό UAV 
Αβεβαιότητα για την ολοκλήρωση και την αξιοποίηση του ελληνικού drone

Στα… αζήτητα παραμένει, 
εδώ και τρεισήμισι χρόνια η 
κατασκευή του ελληνικού μη 
επανδρωμένου αεροχήματος 
(UAV) με την επωνυμία «Αρχύτας».                                      
Το «πράσινο φως» για την 
υλοποίηση του προγράμματος 
άναψε τον Αύγουστο του 2021, με 
την υπογραφή μνημονίου 
συνεργασίας μεταξύ της 
Ελληνικής Αεροπορικής 
Βιομηχανίας (ΕΑΒ), 
του Αριστοτελείου 
Π α ν ε π ι σ τ η μ ί ο υ 
Θεσσαλονίκης (ΑΠΘ), 
του Δημοκρίτειου 
Π α ν ε π ι σ τ η μ ί ο υ 
Θράκης (ΔΠΘ) και του 
πανεπιστημίου Θεσσαλίας. 
«Από την 1η Σεπτεμβρίου 
αρχίζει η υλοποίηση του 
προγράμματος “Αρχύτας”. 
Σας καλώ όλες και 
όλους, παλαιούς και 
νέους εμπλεκόμενους – 
συνεργάτες ουσιαστικά 
– να εντείνετε τις 
προσπάθειες, με αίσθημα 
εθνικής ευθύνης. Να 
ολοκληρώσετε το έργο 
με την καλύτερη ποιότητα 
του προϊόντος, με απόλυτη 
διαφάνεια, στο συντομότερο – 
δυνατόν – χρόνο και με το μικρότερο 
– δυνατόν – κόστος», δήλωσε ο τότε 
υπουργός Οικονομικών, Χρήστος 
Σταϊκούρας. Ο ούριος άνεμος που 
έπνεε στη συνεργασία της ΕΑΒ με 
τα τρία ακαδημαϊκά ιδρύματα για 
την ανάπτυξη του πρωτοποριακού 
UAV αποτυπώθηκε στα τέλη του 
2021 και πάλι από τον κ. Σταϊκούρα. 
«Με το κλείσιμο του πρώτου 
τριμήνου, πραγματοποιήθηκε η 
πρώτη αξιολόγηση. Διαπιστώθηκε 
ότι η εξέλιξη των εργασιών του 
προγράμματος “Αρχύτας” είναι 
σύμφωνη με το χρονοδιάγραμμα. 
Συγχαίρω όλους τους 
εμπλεκόμενους για το πνεύμα 
δημιουργικής συνεργασίας και 

την τήρηση των συμφωνηθέντων. 
Η επόμενη αξιολόγηση θα 
πραγματοποιηθεί στο τέλος του 
επόμενου τριμήνου. Η Ελλάδα 
προχωρεί με αξιοπιστία και 
τάξη», δήλωσε ο τότε υπουργός 
Οικονομικών.

Η 86η ΔΕΘ
Εννιά μήνες αργότερα και 
συγκεκριμένα, τον Σεπτέμβριο του 
2022, το ομοίωμα του  «Αρχύτας», 
σε κλίμακα 1:2,5 παρουσιάζεται στο 
περίπτερο της ΕΑΒ στην 86η ΔΕΘ. 
Επρόκειτο για ένα αεροσκάφος 
τύπου μικτής πτέρυγας, με 
σχεδιασμό που διαφέρει από 
όλα τα άλλα UAV καθώς διαθέτει 
VTOL (κάθετη απογείωση και 
προσγείωση). Μέχρι τότε είχε γίνει 
η διαμόρφωση της ατράκτου του 
UAV και της πρόωσής του καθώς 
και η εσωτερική χωροθέτηση 
ηλεκτρονικών συστημάτων, 
ωφέλιμου φορτίου, δεξαμενής 
καυσίμου και βοηθητικών 
συστημάτων VTOL.

Το μνημόνιο συνεργασίας
Τον Ιανουάριο του 2023, η 
διοίκηση της ΕΑΒ υπογράφει με 
τις πρυτανικές αρχές των ΑΠΘ, 
ΔΠΘ και των πανεπιστημίων 
Θεσσαλίας και  Πατρών, μνημόνιο 
συνεργασίας για τον σχεδιασμό 

και τη βιομηχανική παραγωγή 
δεύτερου, πιο σύνθετου μη-
επανδρωμένου αεροχήματος 
(drone) για ποικίλες χρήσεις, 
με την επωνυμία «Γρύπας».                                                                                                                
Αναφερόμενος στον «Αρχύτα», 
ο κ. Σταϊκούρας κάνει λόγο 
μεταξύ άλλων, για «επιτυχημένες 
δοκιμαστικές πτήσεις» και 
ανακοινώνει ότι «το τρίμηνο 
που ξεκίνησε, θα προχωρήσει η 
κατασκευή του πρωτότυπου οχήμ
ατος».                                                  Αντί 
για κατασκευή, τον Μάϊο του 2023, 
παρουσιάζεται το πρόπλασμα του 
αεροχήματος, κατά τη διάρκεια 
της διεθνούς έκθεσης Άμυνας και 
Ασφάλειας (DEFEA).

Η νέα δέσμευση
Στις αρχές του 2024, το «τιμόνι» της 
ΕΑΒ αναλαμβάνει ο αντιναύαρχος 
ε.α., Αλέξανδρος Διακόπουλος.                                                                                              
Μιλώντας στην Ειδική 
Μόνιμη Επιτροπή Έρευνας 
και Τεχνολογίας και Διαρκής 
Επιτροπή Εθνικής  Άμυνας και 

Εξωτερικών Υποθέσεων 
της Βουλής, το Νοέμβριο 
του 2024, ο πρόεδρος και 
διευθύνων σύμβουλος της 
Ελληνικής Αεροπορικής 
Βιομηχανίας υπογραμμίζει 
ότι «βρισκόμαστε σε 
προχωρημένο στάδιο 
για την ανάπτυξη του 
μη επανδρωμένου 
αεροχήματος (UAV) Αρχύτ
ας».                                                                   «Είναι 
ένα ελληνικής σχεδίασης 
και βιομηχανοποίησης 
σύστημα, αξιοπλοΐας άνω 
των 150 κιλών, του οποίου 
η τελική μορφή αναμένεται 
τον Μάϊο (του 2025)», 
τονίζει ο κ. Διακόπουλος.                                                                                                          
Μάλιστα, επισημαίνει ότι το 
ελληνικό μη επανδρωμένο 
αερόχημα είναι «υψηλών 
προδιαγραφών και θα 

μπορεί να φέρει ωφέλιμο φορτίο, 
βάρους 30 κιλών, επιχειρώντας 
επί 10 συνεχόμενες ώρες».                                                                                                         
Ωστόσο, ο κ. Διακόπουλος 
σημειώνει ότι για την κατασκευή 
του πρωτότυπου, «θα πρέπει να 
ενδιαφερθούν οι Ένοπλες Δυνάμε
ις».                                                                        Έξι μήνες 
μετά, έγκυρες πηγές αναφέρουν 
ότι δεν έχει ολοκληρωθεί ακόμα 
η σχεδίαση του «Αρχύτα».                                                                                                   
Μάλιστα, η σχεδίαση του 
ελληνικού UAV αναμένεται να 
ολοκληρωθεί το καλοκαίρι ώστε 
στη συνέχεια να ξεκινήσουν οι 
δοκιμαστικές πτήσεις. Μέχρι 
τότε, θα περιμένουμε να γίνουν 
(επιτέλους) πράξη όλα όσα έχουν 
εξαγγελθεί μέχρι σήμερα.                                                         
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ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

«Ανάβει» η Λαχαναγορά για τις 
ψηφιακές αναγγελίες!
Μάχη με το χρόνο δίνουν 
καθημερινά οι έμποροι 
στην Κεντρική Λαχαναγορά 
Θεσσαλονίκης.                 Όπως 
αποκαλύπτει η karfitsa, όσοι 
πωλούν νωπά οπωροκηπευτικά 
σε προμηθευτές από τρίτες χώρες 
ή εξάγουν τα προϊόντα τους σε 
χώρες της Ε.Ε. έχουν προθεσμία 
να τα δηλώσουν ηλεκτρονικά 
στο Μητρώο Εμπόρων Νωπών 
Οπωροκηπευτικών (ΜΕΝΟ) 
του υπουργείου Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Τροφίμων 
(ΥΠΑΑΤ) μέχρι τις 11 το πρωί!                                                                                                               
«Οι ψηφιακές αναγγελίες 
υποβάλλονται από τους 
εμπόρους υποχρεωτικώς με 
ψηφιακό τρόπο μέσω διαδικτύου 
(www.minagric.gr-ψηφιακές 
υπηρεσίες-Σύνδεση Αναγγελία 
Διακίνησης Οπωροκηπευτικών-
Στοιχεία Επιβεβαίωσης Χρήστη/
ΑΦΜ). Μετά την σύνδεσή τους 
και την επιβεβαίωση (όπου 

απαιτείται),βρίσκεται στην διάθεσή 
τους η ατομική τους καρτέλα οι 
οποία περιέχει όλα τα στοιχεία 
που αφορούν τις αναγγελίες τους, 
μαζί με σύντομες και αναλυτικές 
οδηγίες χρήσης», τονίζεται, 
μεταξύ άλλων στην εγκύκλιο 
117/3552/2017 του ΥΠΑΑΤ.
Μάλιστα, η σχετική εγκύκλιος 
επισημαίνει ότι αναγγελίες που 
θα υποβληθούν μετά τις 11 το 
πρωί «της ημέρας της φυσικής 
αναχώρησης ή άφιξης ενός 
φορτίου προϊόντος θεωρούνται 
εκπρόθεσμες και επιβαρύνουν 
την μέση ετήσια επιβάρυνση 
του εμπόρου στην ανάλυση 
επικινδυνότητας με αποτέλεσμα 
την αύξηση των επιπέδων ελέγχου 
στα φορτία του».

Αντιδράσεις
Όπως είναι φυσικό, τα ασφυκτικά 
χρονικά περιθώρια που θέτει η 

συγκεκριμένη διάταξη, προκαλεί 
την έντονη αντίδραση των 
εμπόρων οπωροκηπευτικών.                                                                                                   
Ο λόγος είναι προφανής αν 
λάβει κανείς υπόψη του ότι 
το 50% (450.000 τόνοι) των 
αγροτικών προϊόντων της 
Κεντρικής Λαχαναγοράς 
Θεσσαλονίκης διακινούνται 
ετησίως από βαλκάνιους 
προμηθευτές στις χώρες τους.                                                                                                                          
«Είναι αδύνατον μέσα σε μόλις δύο 
ώρες, ο ξένος προμηθευτής να 
προλάβει να δηλώσει ηλεκτρονικά 
τα προϊόντα που αγόρασε από 
πέντε και δέκα διαφορετικούς 
εμπόρους», δήλωσε στην Karfit-
sa ο πρόεδρος του Συνδέσμου 
Εμπόρων Κεντρικής Λαχαναγοράς 
Θεσσαλονίκης (ΣΕΚΛΘ), Γιάννης 
Χαραλαμπίδης και σημείωσε ότι 
το συγκεκριμένο μέτρο συμβάλλει 
στην μείωση του τζίρου των 
εγκατεστημένων επιχειρήσεων. 
«Είναι ένα θέμα που έχουμε 

επισημάνει επανειλημμένα και 
συζητήσαμε πρόσφατα και στη 
συνάντηση που είχαμε με τον 
υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Τροφίμων, Κωνσταντίνο 
Τσιάρα, χωρίς ωστόσο να υπάρξει 
κάποιο αποτέλεσμα», τόνισε ο κ. 
Χαραλαμπίδης και υπογράμμισε  
ότι το συγκεκριμένο πρόβλημα 
«δεν αφορά μόνο την κερδοφορία 
των επιχειρήσεων αλλά και την 
ίδια την Πολιτεία, διότι μιλάμε για 
συνάλλαγμα».
«Ο έμπορος γνωρίζει ότι αν 
κάνει αναγγελία πέραν της 11ης 
πρωϊνής, τότε το πρόστιμο είναι 
δεκαπλάσιο από το κέρδος που θα 
μπορούσε να αποκομίσει κάποιος 
από την εμπορική πράξη», είπε ο 
κ. Χαραλαμπίδης.    

Πανικός στους 
εμπόρους για 
την προθεσμία 
των 11:00
«Το πρόστιμο 
είναι 
δεκαπλάσιο 
από το κέρδος» 
λέει ο ΣΕΚΛΘ

Του Γ. Κατσιάνη    
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Τι υποστηρίζει το ΥΠΑΑΤ
 Από την πλευρά του, το υπουργείο 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων 
τονίζει ότι «η ψηφιακή υπηρεσία 
των αναγγελιών διακίνησης 
νωπών οπωροκηπευτικών 
δίνει  την επί πλέον δυνατότητα  
στους πολίτες-εμπόρους νωπών 
οπωροκηπευτικών να  δηλώνουν 
τις αναγγελίες διακίνησης των 

προϊόντων τους μέσω internet, 
εξοικονομώντας  κυρίως χρόνο 
και κόστος, έχοντας άμεσα την 
πληροφόρηση των ελέγχων και 
των πορισμάτων αυτών» ενώ 
σημειώνει πως «οι αναγγελίες των 
προϊόντων δηλώνονται στην on 
line εφαρμογή, η οποία λειτουργεί 
σε όλες τις περιφερειακές 
ενότητες και περιφερειακά 
κέντρα του Υ.Π.Α.Α.Τ.».                                                                              
Ωστόσο, ποικίλα ερωτηματικά 

προκαλεί το γεγονός γιατί η 
προηγούμενη κυβέρνηση 
προχώρησε σε μείωση κατά μία 
ώρα (από τις 12 το μεσημέρι στις 11 
το πρωί) του ορίου της ψηφιακής 
αναγγελίας διακίνησης νωπών 
οπωροκηπευτικών στο ΜΕΝΟ, 
όπως ορίζονται στην προηγούμενη 
εγκύκλιο 
 4451/116103/27-9-13.                                                                                                                                
Να σημειωθεί ότι η ψηφιακή 
αναγγελία φορτίου νωπών 

οπωροκηπευτικών κατέστη 
υποχρεωτική στην Ελλάδα από 
τις 15 Σεπτεμβρίου του 2014 
ενώ από το συγκεκριμένο 
μέτρο εξαιρούνται οι αναγγελίες 
διακίνησης προϊόντων προς την 
Ρουμανία και την Βουλγαρία, οι 
οποίες «καταχωρούνται στο ΜΕΝΟ 
από τους χονδρέμπορους εντός 
εύλογου χρονικού διαστήματος».            

Η επιτυχημένη θητεία της 
ως Γενικής Εμπορικής 
Διευθύντριας και Διευθύντριας 
Στρατηγικής Επικοινωνίας της 
ΟΛΘ ΑΕ, την έφεραν πριν από 
οκτώ μήνες στο «τιμόνι» της 
MedCruise, η οποία εκπροσωπεί 
150 και πλέον λιμάνια από 
22 χώρες της Ευρώπης, της 
Ασίας και της Αφρικής. Η 
Θεοδώρα Ρήγα θεωρεί ότι «η 
Μεσόγειος έχει τις δυνατότητες 
να αποτελέσει ελκυστικό 
προορισμό για κρουαζιέρες όλο 
το χρόνο». Ως πρόεδρος και του 
Οργανισμού Λιμένος Κέρκυρας 
που πέρυσι υποδέχτηκε 437 
κρουαζιερόπλοια με 815.000 
επιβάτες, η κ. Ρήγα επισημαίνει 
ότι «η Θεσσαλονίκη έχει ήδη 
ξεκινήσει μια δυναμική πορεία 
στο χώρο της κρουαζιέρας».

Κυρία Ρήγα, ποιες είναι οι 
προτεραιότητες που έχετε 
θέσει στην Ένωση Λιμένων 
Κρουαζιέρας Μεσογείου;
«Ως MedCruise, στόχος μας είναι 
να υποστηρίξουμε τη βιώσιμη 
ανάπτυξη της κρουαζιέρας στη 
Μεσόγειο και τις γειτονικές 
θάλασσες, προωθώντας τους 
λιμένες-μέλη μας ως στρατηγικούς 
και αξιόπιστους προορισμούς. Οι 
βασικές μας προτεραιότητες είναι: 
η ενίσχυση της συνεργασίας με 
τη Διεθνή Ένωση Κρουαζιέρας 
(CLIA), η υποστήριξη επενδύσεων 
σε λιμενικές υποδομές και 
υπηρεσίες, η προώθηση βιώσιμων 
πρακτικών και η ανάδειξη 
λιγότερο γνωστών προορισμών 
με στόχο την αποκέντρωση της 
τουριστικής πίεσης καθώς και τη 

μεγιστοποίηση της οικονομικής 
και κοινωνικής αξίας για τις 
τοπικές κοινότητες. Παράλληλα, 
επιδιώκουμε την επιμήκυνση 
της τουριστικής περιόδου, 
ενισχύοντας την παρουσία της 
κρουαζιέρας στη Μεσόγειο 
πέραν των θερινών μηνών. Η 
Μεσόγειος έχει τις δυνατότητες να 
αποτελέσει ελκυστικό προορισμό 
για κρουαζιέρες όλο το χρόνο, με 
διαφοροποιημένα προϊόντα και 
εμπειρίες που ανταποκρίνονται 
στις σύγχρονες ανάγκες των 
ταξιδιωτών».

Πού οφείλεται η αύξηση στις 
μετακινήσεις των επιβατών 
κρουαζιέρας στα λιμάνια της 
Μεσογείου και της Ελλάδας, 
ειδικότερα;
«Η ανάκαμψη του τουρισμού μετά 
την πανδημία έχει συνοδευτεί 
από έντονη ζήτηση για ταξίδια 
που προσφέρουν εμπειρίες 
αυθεντικότητας, πολιτισμού 
και ασφάλειας- στοιχεία που η 
Μεσόγειος ενσωματώνει ιδανικά. 
Η σταθερότητα στην περιοχή, 
οι αναβαθμισμένες υποδομές 
σε πολλά λιμάνια καθώς και η 
στρατηγική γεωγραφική θέση 
της Ελλάδας με πληθώρα νησιών 
και πολιτιστικών μνημείων, 
έχουν καταστήσει τη χώρα 
πρωταγωνιστή στην αναπτυξιακή 
πορεία της κρουαζιέρας. Επιπλέον 
η Ελλάδα ήταν το πρώτο κράτος 
στην Ευρώπη που επανεκκίνησε 
με επιτυχία την κρουαζιέρα εν 
μέσω της πανδημίας, γεγονός 
που δημιούργησε σχέσεις 
εμπιστοσύνης και αμοιβαίου 
σεβασμού με τις εταιρείες του 
κλάδου, ενισχύοντας τη φήμη 

της χώρας μας ως αξιόπιστου και 
συνεργάσιμου εταίρου».

Ποια είναι τα βήματα που 
πρέπει να γίνουν ώστε το 
λιμάνι της Θεσσαλονίκης 
να φτάσει στα επίπεδα 
κρουαζιέρας της Κέρκυρας;
«Η Θεσσαλονίκη έχει ήδη 
ξεκινήσει μια δυναμική πορεία 
στον χώρο της κρουαζιέρας, χάρη 
σε συντονισμένες προσπάθειες 
για αναβάθμιση των λιμενικών 
υποδομών και ενίσχυση της 
εξωστρέφειας. Για να φθάσει τα 
επίπεδα ενός ώριμου προορισμού 
όπως η Κέρκυρα, απαιτούνται 
σταθερά βήματα: περαιτέρω 
ενίσχυση της αεροπορικής 
συνδεσιμότητας, ολοκλήρωση 
έργων λιμενικής ανάπτυξης, 
στρατηγικές συμφωνίες με 
εταιρείες κρουαζιέρας και 
στοχευμένες τουριστικές 
προωθητικές ενέργειες για την 
αξιοποίηση του πολυδιάστατου 
τουριστικού της προϊόντος- 
πολιτισμός, γαστρονομία, ιστορία 
και φυσικές ομορφιές σε μία 
πόλη».

 Για ποιο λόγο κάποιος να 
επιλέξει μια κρουαζιέρα για 
να κάνει διακοπές;
«Η κρουαζιέρα αποτελεί έναν 
μοναδικό τρόπο διακοπών που 
με άνεση συνδυάζει πληθώρα 
εμπειριών σε σύντομο χρονικό 
διάστημα. Οι ταξιδιώτες έχουν 
τη δυνατότητα να επισκεφθούν 
πολλούς και διαφορετικούς 
προορισμούς, απολαμβάνοντας 
ταυτόχρονα ποιοτικές υπηρεσίες. 
Επιπλέον, οι σύγχρονες 
κρουαζιέρες προσφέρουν 

προσωποποιημένες εμπειρίες, 
ευκαιρίες εξερεύνησης, 
ψυχαγωγία για όλες τις ηλικίες 
και επιλογές που καλύπτουν 
ευρύ φάσμα οικονομικών 
δυνατοτήτων».

Θεωρείτε ότι το 2025 θα είναι 
καλύτερη χρονιά, σε σχέση με 
το 2024 για τον τουρισμό;
«Οι ενδείξεις είναι αισιόδοξες. Οι 
προκρατήσεις για το 2025 κινούνται 
ήδη σε πολύ υψηλά επίπεδα. 
Αν επιτευχθεί η γεωπολιτική 
σταθερότητα και συνεχιστούν οι 
επενδύσεις σε τουριστικές και 
λιμενικές υποδομές, το 2025 
έχει όλες τις προϋποθέσεις να 
ξεπεράσει σε επιδόσεις το 2024 και 
να αποτελέσει ακόμα μια χρονιά-
ορόσημο για τον τουρισμό στη 
Μεσόγειο και στην Ελλάδα».

«Δυναμική η πορεία της Θεσσαλονίκης 
στο χώρο της κρουαζιέρας» Συνέντευξη στον 

Γ. Κατσιάνη

Η ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΝΩΣΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΡΟΥΑΖΙΕΡΑΣ ΜΕΣΟΓΕΙΟΥ (MEDCRUISE), 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΡΗΓΑ ΑΝΟΙΓΕΙ ΤΑ ΧΑΡΤΙΑ ΤΗΣ ΣΤΗΝ KARFITSA 
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Πού οφείλεται «η επιβράδυνση της
ηλέκτρισης (και) των νέων αιτήσεων
έργων αυτοπαραγωγής, από πολίτες
και άλλους φορείς, μετά την έναρξη
εφαρμογής του ταυτοχρονισμένου
συμψηφισμού»;

Ο ταυτροχρονισμένος συμψηφισμός αλ-
λάζει τα οικονομικά μιας επένδυσης στην
αυτοπαραγωγή. Η βιωσιμότητα της επέν-
δυσής του εξαρτάται από την τιμή της χον-
δρικής τις ώρες που εγχέει την περίσσεια
ενέργειάς του. Αυτή γενικά είναι η χαμη-
λότερη της κάθε μέρας, αλλά είναι δύ-
σκολο να την προβλέψει κανείς, επομέ-
νως δύσκολο να κάνει τους υπολογισμούς
σχετικά με τη βιωσιμότητα της επένδυσής
του. Μεγαλύτερη προβλεψιμότητα και μι-
κρότερη εξάρτηση από την τιμή της χον-
δρεμπορικής θα έχει αν επενδύσει σε
μπαταρία, αλλά βέβαια αυτό αυξάνει το
κόστος της επένδυσης σημαντικά και κά-
νει τις αποσβέσεις πιο αργές. Αυτά εξη-
γούν την επιβράδυνση των αιτήσεων. Για
την επιβράδυνση των ηλεκτρίσεων, αυτή
είναι μια καλή ερώτηση για τον ΔΕΔΔΗΕ.
Υποθέτω ωστόσο ότι έχει να κάνει με το
γενικότερο έλλειμμα ηλεκτρικού χώρου,
που αφορά πλέον όλα τα έργα ΑΠΕ. Το
2023 συνδέθηκαν 408 έργα ισχύος
309,9 MW, το 2024 συνδέθηκαν 299 έρ-
γα ισχύος 212,3 MW ενώ το πρώτο τρίμη-
νο του 2025 ηλεκτρίστηκαν μόλις 42 έρ-
γα ισχύος 34,4 MW. Εξαίρεση αποτελούν
τα έργα αυτοπαραγωγής από ενεργειακές

κοινότητες, των οποίων η ηλεκτρισμένη
ισχύς υπερ-τριπλασιάστηκε το 2024, αλ-
λά παραμένει συγκριτικά χαμηλή.

Tην περίοδο Ιανουαρίου 2024 - Μαρτί-
ου 2025 κατατέθηκαν μόνο 60 νέες αιτή-
σεις έργων, ενώ μόλις δύο από αυτές
εφαρμόζουν το νέο σχήμα του εικονικού
ταυτοχρονισμένου συμψηφισμού.

«Η Πολιτεία», λέτε, «οφείλει να ενι-
σχύει τον θεσμό των ενεργειακών
κοινοτήτων και την αυτοπαραγωγή
συνολικότερα, επεκτείνοντας τον
διαθέσιμο ηλεκτρικό χώρο στα 3 GW
και αξιοποιώντας τους εθνικούς και
ευρωπαϊκούς πόρους για τη στήριξη
έργων αυτοπαραγωγής». Γιατί αυτό
παραμένει ακόμα ζητούμενο;

Διότι στο τελευταίο Εθνικό Σχέδιο για
την Ενέργεια και το Κλίμα (ΕΣΕΚ) δεν δε-
σμεύτηκε για επιπλέον χώρο για έργα αυ-
τοπαραγωγής, παρά το γεγονός ότι αρκε-
τοί το προτείναμε και ο υπάρχων χώρος
που έχει δεσμευτεί νομοθετικά από τον Ν.
5037/2023 (2 GW) πλησιάζει στην
εξάντλησή του, αφού τα ήδη ηλεκτρισμέ-
να έργα και αυτά που είναι εκκρεμή (δηλα-
δή δεν έχουν ακυρωθεί) φτάνουν τα
1.865 GW. Οι πόροι που έχουν διοχετευ-
τεί μέχρι στιγμής είναι πολύ λιγότεροι από
αυτούς που θα μπορούσαν, δεδομένου
του ενδιαφέροντος των πολιτών. Συγκε-
κριμένα:

• Το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότη-
τας χρηματοδότησε με 30 εκατομμύρια
ευρώ το πρόγραμμα «Φωτοβολταϊκά
στο Χωράφι», με στόχο την εγκατάστα-
ση φωτοβολταϊκών συστημάτων αυτο-
παραγωγής έως 50 KW για την κάλυψη
των ενεργειακών αναγκών αγροτών και
αγροτικών επιχειρήσεων. Η υποβολή αι-
τήσεων έληξε στις 08/03/2025. 

• Το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότη-
τας χρηματοδότησε με 208 εκατομμύ-
ρια ευρώ το πρόγραμμα «Φωτοβολταϊκά
στη Στέγη», με στόχο την εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών συστημάτων αυτοπα-
ραγωγής με αποθήκευση για νοικοκυριά
και αγρότες. Η υποβολή αιτήσεων έλη-
ξε στις 15/05/2024.

• Η Ενεργειακή Κοινότητα του Δήμου Κοζά-
νης έλαβε την πρώτη και μοναδική έως
τώρα δημόσια χρηματοδότηση έργου
ΕΚΟΙΝ ύψους 5,4 εκατομμυρίων ευρώ,
για εγκατάσταση και λειτουργία έργων
αυτοπαραγωγής ισχύος 7 MW από πό-
ρους του Προγράμματος Δίκαιης Αναπτυ-
ξιακής Μετάβασης (ΠΔΑΜ) 2021-2027.
Η σχετική πρόσκληση της Ειδικής Υπηρε-
σίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης
(ΕΥΔΑΜ) «Στήριξη ενεργειακών κοινοτή-
των για την ανάπτυξη δράσεων αυτοπα-
ραγωγής», συνολικού ύψους 41,8 εκα-
τομμυρίων ευρώ, θα παραμείνει ανοιχτή
έως τις 31 Δεκεμβρίου 2025 –  αποκλει-
στικά για δήμους και συναφείς φορείς
και μόνο στις περιοχές μετάβασης.

σαββατο 17 maϊου 2025 ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ
σαββατο 17 maϊου 2025ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ
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Περισσότερες από 9.000
ενεργειακές κοινότητες υπάρχουν
από το 2024 έως σήμερα στην

Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως μας πληροφορεί
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή (Κομισιόν). Σε
αυτές συμμετέχουν περισσότεροι από 1,5
εκατομμύριο πολίτες. «Οι κοινότητες
αυτές διαδραματίζουν καθοριστικό ρόλο
στην αποκέντρωση και τον
εκδημοκρατισμό της παραγωγής
ενέργειας, επιτρέποντας στους πολίτες να
παράγουν, να διαχειρίζονται και να
καταναλώνουν τη δική τους ανανεώσιμη
ενέργεια». Στο σχέδιο RE Power EU,
προτείνεται «ο κοινός πολιτικός στόχος
της επίτευξης μιας ενεργειακής
κοινότητας ανά δήμο, με πληθυσμό άνω
των 10.000 κατοίκων, έως το 2025».

Στην 7η ανασκόπηση του Green Tank για
την αυτοπαραγωγή και τις ενεργειακές κοι-
νότητες στην Ελλάδα –βασίζεται στα τελευ-
ταία διαθέσιμα δεδομένα του Γενικού Εμπο-
ρικού Μητρώου (ΓΕΜΗ) (Απρίλιος 2025)
και του Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Δια-
νομής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ) έως
και τον Μάρτιο του 2025–, στα κυριότερα
ευρήματα επισημαίνεται: «Στην Ελλάδα σή-
μερα, επτά χρόνια μετά τον ιδρυτικό νόμο
για τις ενεργειακές κοινότητες, λειτουργούν
1.703 όλων των νομικών μορφών, 20 λιγό-
τερες από την τελευταία καταγραφή (Σε-
πτέμβριος του 2024). Η λιγνιτική Περιφέ-
ρεια της Δυτικής Μακεδονίας εξακολουθεί
αντιμετωπίζει το μεγαλύτερο πρόβλημα δια-
θεσιμότητας ηλεκτρικού χώρου».

Ο Νίκος Μάντζαρης, αναλυτής πολιτικής
και συνιδρυτής της πράσινης δεξαμενής
σκέψης «The Green Tank», απαντά σε ερω-
τήσεις μας, με αφορμή την 7η ανασκόπη-
ση για τον θεσμό, ο οποίος δημιουργηθηκε
για να «συμβάλλει στην υποστήριξη της με-
τάβασης σε καθαρές μορφές ενέργειας». 

Στην έκθεση υποστηρίζεται ότι «στην
Ελλάδα λειτουργούν σήμερα 20 λιγό-
τερες ενεργειακές κοινότητες από την
τελευταία καταγραφή και, παράλλη-
λα, επιβραδύνεται η ηλέκτριση έργων

ενεργειακών κοινοτήτων». Γιατί συμ-
βαίνει αυτό; 

Καθώς οι Ενεργειακές Κοινότητες (ΕΚΟΙΝ)
του νόμου 4513/2018 δεν μπορούν από τον
Νοέμβριο του 2023 να καταθέσουν αιτήσεις
για νέα έργα, πολλές επέλεξαν να διαλυθούν
και να μετατραπούν σε Κοινότητες Ανανεώσι-
μης Ενέργειας (ΚΑΕ) ή σε Ενεργειακές Κοινό-
τητες Πολιτών (ΕΚΠ), με βάση τον νέο νόμο
5037/2023. Ωστόσο είναι πολύ πιθανό, η
τάση μείωσης να οφείλεται επίσης στην αλ-
λαγή του θεσμικού πλαισίου για τον συμψη-
φισμό, που επηρέασε τις ΕΚΟΙΝ πολύ περισ-
σότερο από την αυτοπαραγωγή συνολικά. Σε
ό,τι αφορά τα έργα αυτοπαραγωγής από
ΕΚΟΙΝ, έχουμε μόνο δύο νέες αιτήσεις με
τον νέο μηχανισμό, που ξεκίνησε από
10/2024. Τα εμπορικά έργα έχουν «παγώ-
σει» εδώ και καιρό καθώς πλέον (Ν.
5037/2023) δεν έχουν κανένα όφελος στο
να χρησιμοποιούν το «όχημα» των ΕΚΟΙΝ για
να πουλούν την ενέργεια που παράγουν. 

Η Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας
είναι δεύτερη πανελλαδικά σε πλήθος
ενεργειακών κοινοτήτων (294), αλλά
αντιμετωπίζει το μεγαλύτερο πρόβλη-
μα διαθεσιμότητας ηλεκτρικού χώ-
ρου. Ποια εξήγηση δίνετε;

Στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας,
παρά το γεγονός ότι «απελευθερώθηκε»
πολύς ηλεκτρικός χώρος από την απόσυρ-
ση 1800 MW λιγνιτικών μονάδων (ΑΗΣ
Καρδιάς και Αμυνταίου), υπάρχει όπως
φαίνεται μεγάλο πρόβλημα ηλεκτρικού
χώρου – το 87% των ακυρωμένων αιτήσε-
ων έργων ενεργειακών κοινοτήτων είχε
προηγουμένως λάβει «γνωστοποίηση αδυ-
ναμίας σύνδεσης» από τον ΔΕΔΔΗΕ, ενδει-
κτικό της έλλειψης ηλεκτρικού χώρου.
Τους ακριβείς λόγους τούς γνωρίζει ο
ΔΕΔΔΗΕ, αλλά πιθανόν να σχετίζεται με τα
πολλά έργα ΑΠΕ, τα οποία υλοποιούνται
αυτή την περίοδο στα πρώην λιγνιτικά πε-
δία. Σύμφωνα με τη ΔΕΗ, προχωρά η υλο-
ποίηση ΦΒ ισχύος 2.1 GW στην περιοχή,
ενώ πάρα πολλά μικρότερα έργα έχουν
ήδη εγκατασταθεί και λειτουργούν τα τε-
λευταία χρόνια, μην αφήνοντας «χώρο»
για άλλα έργα. 

Όπως σημειώνετε, «καθοριστικό ρόλο
έχει διαδραματίσει η μετάβαση από
τον (εικονικό) ενεργειακό συμψηφι-
σμό στον (εικονικό) ταυτοχρονισμένο
συμψηφισμό». Να εξηγήσουμε τη δια-
φορά των δύο και σε τι συνίσταται αυ-
τή η εξέλιξη και με τι πρόσημο;

Η βασική διαφορά μεταξύ των δύο πα-
λαιότερων (net metering και virtual net
metering – συστήματα ενεργειακού συμ-
ψηφισμού παραγόμενης�καταναλισκόμε-
νης ενέργειας) και των δύο νεότερων σχη-

μάτων (net billing και virtual net billing –
συστήματα ταυτοχρονισμένου συμψηφι-
σμού) αφορά τον τρόπο με τον οποίο γί-
νονται ο συμψηφισμός και η αποζημίωση
της περίσσειας ενέργειας που παράγεται
από το εγκατεστημένο σύστημα ΑΠΕ, αλ-
λά δεν καταναλώνεται από τον κύριο ωφε-
λούμενο του συστήματος την ίδια ώρα. Ει-
δικότερα, στον ενεργειακό συμψηφισμό,
η ενέργεια που παράγεται συμψηφίζεται
με αυτήν που καταναλώνεται καθ’ όλη τη
διάρκεια της ημέρας σε βάθος τριετίας.
Στον ταυτοχρονισμένο συμψηφισμό, ο
συμψηφισμός της παραγόμενης ενέργει-
ας γίνεται σε πραγματικό χρόνο την ώρα
που αυτή καταναλώνεται, ενώ η περίσ-
σεια εγχέεται στο δίκτυο και αποζημιώνε-
ται με την τιμή της χονδρεμπορικής αγο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας κατά τον χρόνο
της έγχυσης. 

Αυτή η αλλαγή έγινε, καθώς το προ-
ηγούμενο σχήμα έδινε στους αυτοπαρα-
γωγούς τη δυνατότητα να «αποθηκεύουν»
την περίσσεια ενέργειας που παράγουν τις
ώρες της μεγάλης ηλιοφάνειας στο δί-
κτυο και να μην περικόπτεται τίποτε, τη
στιγμή που όλοι οι άλλοι παραγωγοί ΑΠΕ
δέχονταν περικοπές. Με αυτόν τον τρόπο
δημιουργείται κίνητρο στους αυτοπαρα-
γωγούς να εγκαταστήσουν σύστημα απο-
θήκευσης το οποίο, εκτός του ότι τους
βοηθά να μην εγχέουν ενέργεια στο δί-
κτυο τις ώρες που η αποζημίωση είναι χα-
μηλή, παρέχει και υπηρεσίες εξισορρόπη-
σης στο δίκτυο.

Κοινή εταιρεία
H ΑΔΜΗΕ και ο διαχειριστής του ιταλικού

δικτύου ηλεκτρικής ενέργειας TEΡNA προ-
χωρούν στην ίδρυση κοινής εταιρείας,
στην οποία θα συμμετέχουν με 50%-50%,
μετά την υπογραφή του τριετούς μνημονί-
ου συνεργασίας για τη δεύτερη ηλεκτρική
διασύνδεση των δύο χωρών.

Αύξηση υβριδικών 
Σύμφωνα με στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και την

επεξεργασία του ΣΕΕΑ (Σύνδεσμος Εισα-
γωγέων Αντιπροσώπων Αυτοκινήτων) για
τις ταξινομήσεις καινούργιων οχημάτων,
τον Απρίλιο του 2025 τα ηλεκτρικά είχαν
μερίδιο 4,3% έναντι 4,5 τον ίδιο μήνα το
2024, τα plug-in υβριδικά 5,6%, από 5,8,
και τα υβριδικά 47,9%, έναντι 33,6% τον
Απρίλιο πέρυσι.

Συμπεριληπτική ανάπτυξη
«Η βιώσιμη ανάπτυξη δεν μπορεί παρά

να είναι συμπεριληπτική – οι μικρές επιχει-
ρήσεις αντιπροσωπεύουν το 99% των επι-
χειρήσεων στην ΕΕ, απασχολούν το 66%
του εργατικού δυναμικού και παράγουν πε-
ρισσότερο από το 50% του ΑΕΠ της», επι-
σήμανε ο πρόεδρος της ΓΣΕΒΕΕ, Γιώργος
Καββαθάς, στην 11η συνάντηση Εταιρι-
κών Μελών του Σωματείου «Διάζωμα».

Νέα κοιτάσματα
Το υπουργείο Πετρελαίου της Αιγύπτου

ανακοίνωσε την ύπαρξη τριών νέων κοιτα-
σμάτων υδρογονανθράκων στη Δυτική Έρημο
και στον Κόλπο του Σουέζ – η δυναμικότητα
στη Δυτική Έρημο αναμένεται να είναι 30 εκα-
τομμύρια κ.μ. φυσικού αερίου ημερησίως.

Συμφωνία METLEN
H METLEN Energy and Metals ανακοίνω-

σε την υπογραφή δεκαετούς συμφωνίας
πώλησης πράσινης ενέργειας περίπου 20
GWh ετησίως, με την iliad Italia, μέλος του
ομίλου iliad, του πέμπτου μεγαλύτερου τη-
λεπικοινωνιακού παρόχου στην Ευρώπη. 

Κατά αποθήκευσης 
Η αποθήκευση CO2 στον βυθό της θά-

λασσας ανάμεσα στην Καβάλα και τη Θάσο
δεν είναι τοπικό, αλλά εθνικής εμβέλειας
ζήτημα, τονίζουν οι Πράσινοι - Οικολογία
και στηρίζουν τους αγώνες των κατοίκων
και των φορέων της περιοχής απέναντι στο
έργο CCS.

and WIND
GAS

S LAR

του Φίλη Καϊτατζή
filsk24@gmail.com

ΕΝΕΡΓΕΙΑ
ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ Κλιματική αλλαγή&

«Στην Ελλάδα σήμερα
λειτουργούν 1.703
ενεργειακές κοινότητες, 20
λιγότερες από την τελευταία
καταγραφή τον Σεπτέμβριο
του 2024»

Περισσότερες
ευκαιρίες πράσινης

απασχόλησης

Το REScoop.eu είναι η Ευρωπαϊκή
Ομοσπονδία Ενεργειακών Κοινοτήτων
– ένα αναπτυσσόμενο δίκτυο 2.500
ενεργειακών κοινοτήτων από όλη την
Ευρώπη και των 2 εκατομμυρίων πολι-
τών τους, που δραστηριοποιούνται
στην ενεργειακή μετάβαση. «Οι ενερ-
γειακές κοινότητες δίνουν τη δυνατό-
τητα στους πολίτες για: καλύτερη
ενεργειακή απόδοση, χαμηλότερους
λογαριασμούς, μειωμένη ενεργειακή
φτώχεια και περισσότερες τοπικές ευ-
καιρίες πράσινης απασχόλησης».
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«Η Πολιτεία οφείλει να ενισχύει τις ενεργειακές κοινότητες»
Η λιγνιτική Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας εξακολουθεί να αντιμετωπίζει το μεγαλύτερο πρόβλημα             διαθεσιμότητας ηλεκτρικού χώρου, σύμφωνα με το «Green Tank»
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Πού οφείλεται «η επιβράδυνση της
ηλέκτρισης (και) των νέων αιτήσεων
έργων αυτοπαραγωγής, από πολίτες
και άλλους φορείς, μετά την έναρξη
εφαρμογής του ταυτοχρονισμένου
συμψηφισμού»;

Ο ταυτροχρονισμένος συμψηφισμός αλ-
λάζει τα οικονομικά μιας επένδυσης στην
αυτοπαραγωγή. Η βιωσιμότητα της επέν-
δυσής του εξαρτάται από την τιμή της χον-
δρικής τις ώρες που εγχέει την περίσσεια
ενέργειάς του. Αυτή γενικά είναι η χαμη-
λότερη της κάθε μέρας, αλλά είναι δύ-
σκολο να την προβλέψει κανείς, επομέ-
νως δύσκολο να κάνει τους υπολογισμούς
σχετικά με τη βιωσιμότητα της επένδυσής
του. Μεγαλύτερη προβλεψιμότητα και μι-
κρότερη εξάρτηση από την τιμή της χον-
δρεμπορικής θα έχει αν επενδύσει σε
μπαταρία, αλλά βέβαια αυτό αυξάνει το
κόστος της επένδυσης σημαντικά και κά-
νει τις αποσβέσεις πιο αργές. Αυτά εξη-
γούν την επιβράδυνση των αιτήσεων. Για
την επιβράδυνση των ηλεκτρίσεων, αυτή
είναι μια καλή ερώτηση για τον ΔΕΔΔΗΕ.
Υποθέτω ωστόσο ότι έχει να κάνει με το
γενικότερο έλλειμμα ηλεκτρικού χώρου,
που αφορά πλέον όλα τα έργα ΑΠΕ. Το
2023 συνδέθηκαν 408 έργα ισχύος
309,9 MW, το 2024 συνδέθηκαν 299 έρ-
γα ισχύος 212,3 MW ενώ το πρώτο τρίμη-
νο του 2025 ηλεκτρίστηκαν μόλις 42 έρ-
γα ισχύος 34,4 MW. Εξαίρεση αποτελούν
τα έργα αυτοπαραγωγής από ενεργειακές

κοινότητες, των οποίων η ηλεκτρισμένη
ισχύς υπερ-τριπλασιάστηκε το 2024, αλ-
λά παραμένει συγκριτικά χαμηλή.

Tην περίοδο Ιανουαρίου 2024 - Μαρτί-
ου 2025 κατατέθηκαν μόνο 60 νέες αιτή-
σεις έργων, ενώ μόλις δύο από αυτές
εφαρμόζουν το νέο σχήμα του εικονικού
ταυτοχρονισμένου συμψηφισμού.

«Η Πολιτεία», λέτε, «οφείλει να ενι-
σχύει τον θεσμό των ενεργειακών
κοινοτήτων και την αυτοπαραγωγή
συνολικότερα, επεκτείνοντας τον
διαθέσιμο ηλεκτρικό χώρο στα 3 GW
και αξιοποιώντας τους εθνικούς και
ευρωπαϊκούς πόρους για τη στήριξη
έργων αυτοπαραγωγής». Γιατί αυτό
παραμένει ακόμα ζητούμενο;

Διότι στο τελευταίο Εθνικό Σχέδιο για
την Ενέργεια και το Κλίμα (ΕΣΕΚ) δεν δε-
σμεύτηκε για επιπλέον χώρο για έργα αυ-
τοπαραγωγής, παρά το γεγονός ότι αρκε-
τοί το προτείναμε και ο υπάρχων χώρος
που έχει δεσμευτεί νομοθετικά από τον Ν.
5037/2023 (2 GW) πλησιάζει στην
εξάντλησή του, αφού τα ήδη ηλεκτρισμέ-
να έργα και αυτά που είναι εκκρεμή (δηλα-
δή δεν έχουν ακυρωθεί) φτάνουν τα
1.865 GW. Οι πόροι που έχουν διοχετευ-
τεί μέχρι στιγμής είναι πολύ λιγότεροι από
αυτούς που θα μπορούσαν, δεδομένου
του ενδιαφέροντος των πολιτών. Συγκε-
κριμένα:

• Το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότη-
τας χρηματοδότησε με 30 εκατομμύρια
ευρώ το πρόγραμμα «Φωτοβολταϊκά
στο Χωράφι», με στόχο την εγκατάστα-
ση φωτοβολταϊκών συστημάτων αυτο-
παραγωγής έως 50 KW για την κάλυψη
των ενεργειακών αναγκών αγροτών και
αγροτικών επιχειρήσεων. Η υποβολή αι-
τήσεων έληξε στις 08/03/2025. 

• Το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότη-
τας χρηματοδότησε με 208 εκατομμύ-
ρια ευρώ το πρόγραμμα «Φωτοβολταϊκά
στη Στέγη», με στόχο την εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών συστημάτων αυτοπα-
ραγωγής με αποθήκευση για νοικοκυριά
και αγρότες. Η υποβολή αιτήσεων έλη-
ξε στις 15/05/2024.

• Η Ενεργειακή Κοινότητα του Δήμου Κοζά-
νης έλαβε την πρώτη και μοναδική έως
τώρα δημόσια χρηματοδότηση έργου
ΕΚΟΙΝ ύψους 5,4 εκατομμυρίων ευρώ,
για εγκατάσταση και λειτουργία έργων
αυτοπαραγωγής ισχύος 7 MW από πό-
ρους του Προγράμματος Δίκαιης Αναπτυ-
ξιακής Μετάβασης (ΠΔΑΜ) 2021-2027.
Η σχετική πρόσκληση της Ειδικής Υπηρε-
σίας Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης
(ΕΥΔΑΜ) «Στήριξη ενεργειακών κοινοτή-
των για την ανάπτυξη δράσεων αυτοπα-
ραγωγής», συνολικού ύψους 41,8 εκα-
τομμυρίων ευρώ, θα παραμείνει ανοιχτή
έως τις 31 Δεκεμβρίου 2025 –  αποκλει-
στικά για δήμους και συναφείς φορείς
και μόνο στις περιοχές μετάβασης.

σαββατο 17 maϊου 2025 ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ
σαββατο 17 maϊου 2025ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ
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Περισσότερες από 9.000
ενεργειακές κοινότητες υπάρχουν
από το 2024 έως σήμερα στην

Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως μας πληροφορεί
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή (Κομισιόν). Σε
αυτές συμμετέχουν περισσότεροι από 1,5
εκατομμύριο πολίτες. «Οι κοινότητες
αυτές διαδραματίζουν καθοριστικό ρόλο
στην αποκέντρωση και τον
εκδημοκρατισμό της παραγωγής
ενέργειας, επιτρέποντας στους πολίτες να
παράγουν, να διαχειρίζονται και να
καταναλώνουν τη δική τους ανανεώσιμη
ενέργεια». Στο σχέδιο RE Power EU,
προτείνεται «ο κοινός πολιτικός στόχος
της επίτευξης μιας ενεργειακής
κοινότητας ανά δήμο, με πληθυσμό άνω
των 10.000 κατοίκων, έως το 2025».

Στην 7η ανασκόπηση του Green Tank για
την αυτοπαραγωγή και τις ενεργειακές κοι-
νότητες στην Ελλάδα –βασίζεται στα τελευ-
ταία διαθέσιμα δεδομένα του Γενικού Εμπο-
ρικού Μητρώου (ΓΕΜΗ) (Απρίλιος 2025)
και του Διαχειριστή Ελληνικού Δικτύου Δια-
νομής Ηλεκτρικής Ενέργειας (ΔΕΔΔΗΕ) έως
και τον Μάρτιο του 2025–, στα κυριότερα
ευρήματα επισημαίνεται: «Στην Ελλάδα σή-
μερα, επτά χρόνια μετά τον ιδρυτικό νόμο
για τις ενεργειακές κοινότητες, λειτουργούν
1.703 όλων των νομικών μορφών, 20 λιγό-
τερες από την τελευταία καταγραφή (Σε-
πτέμβριος του 2024). Η λιγνιτική Περιφέ-
ρεια της Δυτικής Μακεδονίας εξακολουθεί
αντιμετωπίζει το μεγαλύτερο πρόβλημα δια-
θεσιμότητας ηλεκτρικού χώρου».

Ο Νίκος Μάντζαρης, αναλυτής πολιτικής
και συνιδρυτής της πράσινης δεξαμενής
σκέψης «The Green Tank», απαντά σε ερω-
τήσεις μας, με αφορμή την 7η ανασκόπη-
ση για τον θεσμό, ο οποίος δημιουργηθηκε
για να «συμβάλλει στην υποστήριξη της με-
τάβασης σε καθαρές μορφές ενέργειας». 

Στην έκθεση υποστηρίζεται ότι «στην
Ελλάδα λειτουργούν σήμερα 20 λιγό-
τερες ενεργειακές κοινότητες από την
τελευταία καταγραφή και, παράλλη-
λα, επιβραδύνεται η ηλέκτριση έργων

ενεργειακών κοινοτήτων». Γιατί συμ-
βαίνει αυτό; 

Καθώς οι Ενεργειακές Κοινότητες (ΕΚΟΙΝ)
του νόμου 4513/2018 δεν μπορούν από τον
Νοέμβριο του 2023 να καταθέσουν αιτήσεις
για νέα έργα, πολλές επέλεξαν να διαλυθούν
και να μετατραπούν σε Κοινότητες Ανανεώσι-
μης Ενέργειας (ΚΑΕ) ή σε Ενεργειακές Κοινό-
τητες Πολιτών (ΕΚΠ), με βάση τον νέο νόμο
5037/2023. Ωστόσο είναι πολύ πιθανό, η
τάση μείωσης να οφείλεται επίσης στην αλ-
λαγή του θεσμικού πλαισίου για τον συμψη-
φισμό, που επηρέασε τις ΕΚΟΙΝ πολύ περισ-
σότερο από την αυτοπαραγωγή συνολικά. Σε
ό,τι αφορά τα έργα αυτοπαραγωγής από
ΕΚΟΙΝ, έχουμε μόνο δύο νέες αιτήσεις με
τον νέο μηχανισμό, που ξεκίνησε από
10/2024. Τα εμπορικά έργα έχουν «παγώ-
σει» εδώ και καιρό καθώς πλέον (Ν.
5037/2023) δεν έχουν κανένα όφελος στο
να χρησιμοποιούν το «όχημα» των ΕΚΟΙΝ για
να πουλούν την ενέργεια που παράγουν. 

Η Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας
είναι δεύτερη πανελλαδικά σε πλήθος
ενεργειακών κοινοτήτων (294), αλλά
αντιμετωπίζει το μεγαλύτερο πρόβλη-
μα διαθεσιμότητας ηλεκτρικού χώ-
ρου. Ποια εξήγηση δίνετε;

Στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας,
παρά το γεγονός ότι «απελευθερώθηκε»
πολύς ηλεκτρικός χώρος από την απόσυρ-
ση 1800 MW λιγνιτικών μονάδων (ΑΗΣ
Καρδιάς και Αμυνταίου), υπάρχει όπως
φαίνεται μεγάλο πρόβλημα ηλεκτρικού
χώρου – το 87% των ακυρωμένων αιτήσε-
ων έργων ενεργειακών κοινοτήτων είχε
προηγουμένως λάβει «γνωστοποίηση αδυ-
ναμίας σύνδεσης» από τον ΔΕΔΔΗΕ, ενδει-
κτικό της έλλειψης ηλεκτρικού χώρου.
Τους ακριβείς λόγους τούς γνωρίζει ο
ΔΕΔΔΗΕ, αλλά πιθανόν να σχετίζεται με τα
πολλά έργα ΑΠΕ, τα οποία υλοποιούνται
αυτή την περίοδο στα πρώην λιγνιτικά πε-
δία. Σύμφωνα με τη ΔΕΗ, προχωρά η υλο-
ποίηση ΦΒ ισχύος 2.1 GW στην περιοχή,
ενώ πάρα πολλά μικρότερα έργα έχουν
ήδη εγκατασταθεί και λειτουργούν τα τε-
λευταία χρόνια, μην αφήνοντας «χώρο»
για άλλα έργα. 

Όπως σημειώνετε, «καθοριστικό ρόλο
έχει διαδραματίσει η μετάβαση από
τον (εικονικό) ενεργειακό συμψηφι-
σμό στον (εικονικό) ταυτοχρονισμένο
συμψηφισμό». Να εξηγήσουμε τη δια-
φορά των δύο και σε τι συνίσταται αυ-
τή η εξέλιξη και με τι πρόσημο;

Η βασική διαφορά μεταξύ των δύο πα-
λαιότερων (net metering και virtual net
metering – συστήματα ενεργειακού συμ-
ψηφισμού παραγόμενης�καταναλισκόμε-
νης ενέργειας) και των δύο νεότερων σχη-

μάτων (net billing και virtual net billing –
συστήματα ταυτοχρονισμένου συμψηφι-
σμού) αφορά τον τρόπο με τον οποίο γί-
νονται ο συμψηφισμός και η αποζημίωση
της περίσσειας ενέργειας που παράγεται
από το εγκατεστημένο σύστημα ΑΠΕ, αλ-
λά δεν καταναλώνεται από τον κύριο ωφε-
λούμενο του συστήματος την ίδια ώρα. Ει-
δικότερα, στον ενεργειακό συμψηφισμό,
η ενέργεια που παράγεται συμψηφίζεται
με αυτήν που καταναλώνεται καθ’ όλη τη
διάρκεια της ημέρας σε βάθος τριετίας.
Στον ταυτοχρονισμένο συμψηφισμό, ο
συμψηφισμός της παραγόμενης ενέργει-
ας γίνεται σε πραγματικό χρόνο την ώρα
που αυτή καταναλώνεται, ενώ η περίσ-
σεια εγχέεται στο δίκτυο και αποζημιώνε-
ται με την τιμή της χονδρεμπορικής αγο-
ράς ηλεκτρικής ενέργειας κατά τον χρόνο
της έγχυσης. 

Αυτή η αλλαγή έγινε, καθώς το προ-
ηγούμενο σχήμα έδινε στους αυτοπαρα-
γωγούς τη δυνατότητα να «αποθηκεύουν»
την περίσσεια ενέργειας που παράγουν τις
ώρες της μεγάλης ηλιοφάνειας στο δί-
κτυο και να μην περικόπτεται τίποτε, τη
στιγμή που όλοι οι άλλοι παραγωγοί ΑΠΕ
δέχονταν περικοπές. Με αυτόν τον τρόπο
δημιουργείται κίνητρο στους αυτοπαρα-
γωγούς να εγκαταστήσουν σύστημα απο-
θήκευσης το οποίο, εκτός του ότι τους
βοηθά να μην εγχέουν ενέργεια στο δί-
κτυο τις ώρες που η αποζημίωση είναι χα-
μηλή, παρέχει και υπηρεσίες εξισορρόπη-
σης στο δίκτυο.

Κοινή εταιρεία
H ΑΔΜΗΕ και ο διαχειριστής του ιταλικού

δικτύου ηλεκτρικής ενέργειας TEΡNA προ-
χωρούν στην ίδρυση κοινής εταιρείας,
στην οποία θα συμμετέχουν με 50%-50%,
μετά την υπογραφή του τριετούς μνημονί-
ου συνεργασίας για τη δεύτερη ηλεκτρική
διασύνδεση των δύο χωρών.

Αύξηση υβριδικών 
Σύμφωνα με στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και την

επεξεργασία του ΣΕΕΑ (Σύνδεσμος Εισα-
γωγέων Αντιπροσώπων Αυτοκινήτων) για
τις ταξινομήσεις καινούργιων οχημάτων,
τον Απρίλιο του 2025 τα ηλεκτρικά είχαν
μερίδιο 4,3% έναντι 4,5 τον ίδιο μήνα το
2024, τα plug-in υβριδικά 5,6%, από 5,8,
και τα υβριδικά 47,9%, έναντι 33,6% τον
Απρίλιο πέρυσι.

Συμπεριληπτική ανάπτυξη
«Η βιώσιμη ανάπτυξη δεν μπορεί παρά

να είναι συμπεριληπτική – οι μικρές επιχει-
ρήσεις αντιπροσωπεύουν το 99% των επι-
χειρήσεων στην ΕΕ, απασχολούν το 66%
του εργατικού δυναμικού και παράγουν πε-
ρισσότερο από το 50% του ΑΕΠ της», επι-
σήμανε ο πρόεδρος της ΓΣΕΒΕΕ, Γιώργος
Καββαθάς, στην 11η συνάντηση Εταιρι-
κών Μελών του Σωματείου «Διάζωμα».

Νέα κοιτάσματα
Το υπουργείο Πετρελαίου της Αιγύπτου

ανακοίνωσε την ύπαρξη τριών νέων κοιτα-
σμάτων υδρογονανθράκων στη Δυτική Έρημο
και στον Κόλπο του Σουέζ – η δυναμικότητα
στη Δυτική Έρημο αναμένεται να είναι 30 εκα-
τομμύρια κ.μ. φυσικού αερίου ημερησίως.

Συμφωνία METLEN
H METLEN Energy and Metals ανακοίνω-

σε την υπογραφή δεκαετούς συμφωνίας
πώλησης πράσινης ενέργειας περίπου 20
GWh ετησίως, με την iliad Italia, μέλος του
ομίλου iliad, του πέμπτου μεγαλύτερου τη-
λεπικοινωνιακού παρόχου στην Ευρώπη. 

Κατά αποθήκευσης 
Η αποθήκευση CO2 στον βυθό της θά-

λασσας ανάμεσα στην Καβάλα και τη Θάσο
δεν είναι τοπικό, αλλά εθνικής εμβέλειας
ζήτημα, τονίζουν οι Πράσινοι - Οικολογία
και στηρίζουν τους αγώνες των κατοίκων
και των φορέων της περιοχής απέναντι στο
έργο CCS.

and WIND
GAS

S LAR

του Φίλη Καϊτατζή
filsk24@gmail.com

ΕΝΕΡΓΕΙΑ
ΠΑΡΑΤΗΡΗΤΗΡΙΟ Κλιματική αλλαγή&

«Στην Ελλάδα σήμερα
λειτουργούν 1.703
ενεργειακές κοινότητες, 20
λιγότερες από την τελευταία
καταγραφή τον Σεπτέμβριο
του 2024»

Περισσότερες
ευκαιρίες πράσινης

απασχόλησης

Το REScoop.eu είναι η Ευρωπαϊκή
Ομοσπονδία Ενεργειακών Κοινοτήτων
– ένα αναπτυσσόμενο δίκτυο 2.500
ενεργειακών κοινοτήτων από όλη την
Ευρώπη και των 2 εκατομμυρίων πολι-
τών τους, που δραστηριοποιούνται
στην ενεργειακή μετάβαση. «Οι ενερ-
γειακές κοινότητες δίνουν τη δυνατό-
τητα στους πολίτες για: καλύτερη
ενεργειακή απόδοση, χαμηλότερους
λογαριασμούς, μειωμένη ενεργειακή
φτώχεια και περισσότερες τοπικές ευ-
καιρίες πράσινης απασχόλησης».
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«Η Πολιτεία οφείλει να ενισχύει τις ενεργειακές κοινότητες»
Η λιγνιτική Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας εξακολουθεί να αντιμετωπίζει το μεγαλύτερο πρόβλημα             διαθεσιμότητας ηλεκτρικού χώρου, σύμφωνα με το «Green Tank»
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Την ώρα που η Μόσχα δεν φαίνεται
αποφασισμένη να κλείσει το μέτωπο στην
Ουκρανία, απειλεί να ανοίξει και νέα. Ρω-
σικό μαχητικό Su-35 εισήλθε το βράδυ
της Τρίτης στον εναέριο χώρο της Εσθο-
νίας, και στο Ταλίν -που φοβούνται πως
θα γίνουν ο επόμενος στόχος των επεκτα-
τικών βλέψεων του Βλαντίμιρ Πούτιν-
έχουν αυξήσει τις στρατιωτικές δαπάνες
και προετοιμασίες. 

Με φόντο τη στρατιωτική άσκηση
«Σκαντζόχοιρος 25», που ξεκίνησε στις 5
και θα ολοκληρωθεί στις 23 Μαΐου,
υπάρχει μάλιστα μια πόλη προμαχώνας
της Εσθονίας που προετοιμάζεται για ρω-
σική εισβολή. Είναι η Νάρβα, εκεί όπου ο
ομώνυμος ποταμός ορίζει το φυσικό σύ-
νορο με τη Ρωσία και, όπως έχει γραφτεί
χαρακτηριστικά, δεν κρατά στα χέρια της
μόνο τη δική της ασφάλεια, αλλά και την

αίσθηση σταθερότητας ολόκληρης της
Βαλτικής και, κατ’ επέκταση, της Ευ-
ρώπης. Είναι μία από τις ελάχιστες πό-
λεις της περιοχής στην οποία οι Εσθο-
νοί αποτελούν μειονότητα, καθώς το
95% του πληθυσμού είναι ρωσόφωνοι,
θυμίζοντας αντίστοιχες καταστάσεις
που εκμεταλλεύτηκε επικοινωνιακά το
Κρεμλίνο στην Ουκρανία. Το τελευταίο
διάστημα καταγράφεται μια γενική,
αθόρυβη, αλλά συστηματική προετοι-
μασία. Πύργοι παρακολούθησης, νέες
στρατιωτικές υποδομές, εκπαιδεύσεις
πολιτών, αυξημένη ΝΑΤΟϊκή παρου-
σία. Όλα μαρτυρούν μια πόλη που θω-
ρακίζεται για παν ενδεχόμενο, τόσο σε
φυσικές όσο και σε υβριδικές απειλές. 

Την ίδια ώρα, δορυφορικές φωτογρα-
φίες καταγράφουν αυξημένη ρωσική
στρατιωτική δραστηριότητα κοντά στα

ανατολικά σύνορα της Φινλανδίας, πυρο-
δοτώντας νέες ανησυχίες, καθώς θυμίζει
τη συγκέντρωση ρωσικών στρατευμάτων
στα ουκρανικά σύνορα τον Νοέμβριο του
2021, λίγους μήνες πριν ο Πούτιν δώσει
εντολή εισβολής.

Περισσότερες από 130 σκηνές, ικανές
να φιλοξενήσουν έως και 2.000 στρατιώ-
τες, έχουν στηθεί στην Καμένκα, μόλις
56 χιλιόμετρα από τα φινλανδικά σύνορα.
Οι δορυφορικές εικόνες δείχνουν νεόκτι-
στες αποθήκες στο Πετροζαβόντσκ, πιθα-
νώς για τη στάθμευση τεθωρακισμένων
οχημάτων, και μια ανακαινισμένη και λει-
τουργική αεροπορική βάση στο Σεβερο-
μόρσκ, μετά από χρόνια μη χρήσης της.
Μια αεροπορική βάση στην Ολένια, περί-
που 145 χιλιόμετρα από τη Φινλανδία,
φαίνεται επίσης να έχει τεθεί σε επιχειρη-
σιακή λειτουργία.

Επόμενος στόχος Εσθονία και Φινλανδία;

σαββατο 17 maϊου 2025 ΔΙΕΘΝΗΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ
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Από τη στιγμή που ο Βλαντίμιρ Πούτιν όρισε ως
επικεφαλής της ρωσικής αποστολής των
πολυαναμενόμενων απευθείας

διαπραγματεύσεων με τους Ουκρανούς έναν άνθρωπο
που το ανώτερο αξίωμά του είναι του υπουργού
Παιδείας, έδειξε πως δεν πείθεται εύκολα από τον
Ντόναλντ Τραμπ και ότι δεν φοβάται περαιτέρω πιέσεις
και κυρώσεις από Ευρωπαίους και Αμερικανούς.

Όπως σημείωσε χαρακτηριστικά το CNN, ο Ρώσος πρό-
εδρος βλέπει τους πιθανούς κινδύνους που ελλοχεύουν από
το να φωτογραφηθεί δίπλα στον Αμερικανό πρόεδρο και τον
Ουκρανό εχθρό του, πολύ μεγαλύτερους από τη ζημιά που
μπορεί να προκαλέσει η οργή του Τραμπ και των Ευρωπαίων. 

Είναι μια απόφαση που μπορεί να αποδώσει καρπούς,
αν κρίνει κανείς πως η πρώτη αντίδραση του Τραμπ στην
άρνηση του Κρεμλίνου να παραστεί ο Πούτιν στις απευθεί-
ας συνομιλίες που ο ίδιος ο πρότεινε, ήταν να επιμείνει ότι
ποτέ δεν περίμενε πως θα πήγαινε ο Ρώσος ηγέτης.

Η Μόσχα είχε πάρει την απόφασή της. Η ομάδα που έστει-
λε στην Κωνσταντινούπολη δεν ήταν ούτε καν στην ίδια ιε-
ραρχία με την αμερικανική, που επιστράτευσε τον υπουργό
Εξωτερικών Μάρκο Ρούμπιο. Ο Ουκρανός πρόεδρος Βο-
λοντίμιρ Ζελένσκι βρέθηκε σε μια δύσκολη επιλογή. Έπρε-
πε να διαβεβαιώσει τον Τραμπ ότι επιθυμεί πράγματι μια συ-
νάντηση, αλλά όχι να φανεί ότι περιμένει το Κρεμλίνο. Ο
Τραμπ βρίσκεται επίσης αντιμέτωπος με μια δύσκολη από-
φαση. Ο Πούτιν έχει απορρίψει κατηγορηματικά τόσο το αί-
τημα για 30ήμερη εκεχειρία, όσο και την προσωπική διπλω-
ματία με τον πλανητάρχη ως ενδιάμεσο. Οι «μαζικές κυρώ-
σεις» για τις οποίες προειδοποίησε ο Γάλλος πρόεδρος Εμα-
νουέλ Μακρόν είναι η μόνη συνεπής απάντηση που διαθέτει
ο Λευκός Οίκος, αλλά τα πρώτα σημάδια από τον Τραμπ στο
Κατάρ δείχνουν ότι μπορεί να είναι διστακτικός να χαρακτη-
ρίσει την προσπάθεια για ειρήνη ως αποτυχία. 

Η μοναδική διμερής διπλωματική επαφή Μόσχας και
Κιέβου από την αρχή του πολέμου κινδυνεύει να καταλήξει
στο απόλυτο τίποτα. Για κάποιους αναλυτές μάλιστα,
υπάρχει μέχρι και η ανάγνωση του εμπαιγμού από την
πλευρά της Ρωσίας, καθώς επικεφαλής της συγκεκριμέ-

νης αποστολής έχει οριστεί ο Βλαντίμιρ Μεντίνσκι, ο άν-
θρωπος που μετέφερε το μήνυμα του Πούτιν και το 2022,
και έλαβε ως απάντηση περισσότερα από τρία χρόνια πο-
λέμου, μαχών, απωλειών και απομόνωσης.

Η κίνηση της Μόσχας για ακόμη μία φορά δείχνει πως η Ρω-
σία σήμερα δεν είναι διατεθειμένη και δεν επιθυμεί να μπει σε
ουσιαστική συζήτηση για τον τερματισμό του πολέμου και επι-
χειρεί, πέρα από την υποβάθμιση κάθε προσπάθειας των ΗΠΑ
για εύρεση της χρυσής τομής ή μίας ουσιαστικής εκκίνησης,
να δυναμιτίζει οποιαδήποτε πρόταση δεν μπορεί να αποφύγει.

Γ.M.

Κρίσιμες για τη Γηραιά Ήπειρο
εκλογικές αναμετρήσεις
διεξάγονται αυτή την Κυριακή σε

τρεις χώρες που, αν και δεν είναι
πρώτης γραμμής, έχουν βαρύνουσα
σημασία στην παρούσα γεωπολιτική
κατάσταση. Η λαϊκή ετυμηγορία θα
κρίνει αν η Ρουμάνια και η Πολωνία
στραφούν προς τις σειρήνες του
Κρεμλίνου, αλλά και αν η Πορτογαλία
υποκύψει εν μέσω αβεβαιότητας στα
ακροδεξιά κελεύσματα.

Η τρίτη μέσα σε τρία χρόνια προσφυγή
στις κάλπες αντανακλά τη βαθιά δυσαρέ-
σκεια των Πορτογάλων προς τα παραδο-
σιακά κόμματα, ενώ η συνεχής εναλλαγή
κυβερνήσεων έχει εντείνει το πολιτικό
αδιέξοδο, καθιστώντας την αυριανή ανα-
μέτρηση καθοριστική για την πορεία της
χώρας στο προσεχές μέλλον.

Το ανησυχητικό στοιχείο των φετινών
εκλογών δεν είναι μόνο η πολιτική αβεβαι-
ότητα, αλλά η αυξανόμενη εξάπλωση της
παραπληροφόρησης. Όπως αναφέρει το
Euronews, η διάδοση ψευδών ειδήσεων
και διαστρεβλωμένων πληροφοριών στα
κοινωνικά δίκτυα έχει καταστεί σοβαρή
απειλή για την ακεραιότητα της εκλογικής
διαδικασίας. Η παραπληροφόρηση δεν πε-
ριορίζεται μάλιστα μόνο σε αλλοιωμένα
άρθρα ή φωτογραφίες. Η Ακροδεξιά ενι-
σχύει τη θέση της, με κόμματα όπως το
Chega να αξιοποιούν τη λαϊκή δυσαρέ-
σκεια και να εκμεταλλεύονται την απογοή-
τευση από τα παραδοσιακά κόμματα εξου-
σίας, από τη στιγμή που η διασπορά fake
news γύρω από το μεταναστευτικό και την
οικονομική πολιτική έχει εντείνει την πόλω-
ση και τις κοινωνικές εντάσεις.

Η άνοδος της Ακροδεξιάς στη χώρα δεν
οφείλεται μόνο στην αδυναμία του πολιτι-
κού συστήματος, αλλά και στην ευρεία
αποδοχή θεωριών συνωμοσίας που παρου-
σιάζουν ένα «ευρωπαϊκό κατεστημένο» ως
απειλή για την εθνική κυριαρχία της Πορτο-
γαλίας, με τα συνθήματα που συνδέουν
την Ευρωπαϊκή Ένωση με την υποβάθμιση
της εθνικής ταυτότητας να βρίσκουν πρό-
σφορο έδαφος σε ένα απογοητευμένο
εκλογικό σώμα.

Μην ξεχνάμε πως ο πρωθυπουργός Λουίς
Μοντενέγκρο αποπέμφθηκε με πρόταση
μομφής λίγους μήνες αφότου ανέλαβε, με-
τά από αποκαλύψεις για οικογενειακή επιχεί-
ρηση που συνέχιζε να λειτουργεί κανονικά
και μετά την ανάληψη των καθηκόντων του. 

Αν και λαβωμένη, η κυβερνητική κεντρο-
δεξιά συμμαχία διατηρεί το προβάδισμα στις
δημοσκοπήσεις, αλλά παραμένει αβέβαιο
αν θα καταφέρει να εξασφαλίσει την αυτο-
δυναμία, με τη σύνθεση του Κοινοβουλίου
να προβλέπεται και πάλι κατακερματισμένη.

Ανάλογη υποχώρηση καταγράφει εξάλ-
λου και ο βασικός αντίπαλος, το Σοσιαλιστι-
κό Κόμμα, ενώ το ακροδεξιό Chega, με το
οποίο ο Μοντενέγκρο έχει αποκλείσει κάθε
συνεργασία, καταγράφει ποσοστό μεγαλύ-
τερο από αυτό που εξασφάλισε στις τελευ-
ταίες εκλογές και μάλιστα παρά τα σκάνδα-
λα στα οποία φέρονται να εμπλέκονται αρ-
κετά κορυφαία στελέχη του.

Με το 12% των Πορτογάλων να παραμέ-
νουν αναποφάσιστοι, μεγαλώνει η αβεβαι-
ότητα για το τελικό αποτέλεσμα, ενώ οι
αναλυτές προειδοποιούν πως το πιο δρα-
ματικό θα είναι αν η επόμενη ημέρα των
εκλογών βρει τη χώρα στην ίδια κατάσταση
με σήμερα.

Φαβορί και φόβοι στην Πολωνία

Με το μέλλον της εσωτερικής πολιτικής
σκηνής αβέβαιο και το διακύβευμα των
προεδρικών εκλογών υψηλό, στήνονται την
Κυριακή οι κάλπες στην Πολωνία, που έχει
στραμμένη την προσοχή της στην... ετοιμο-
πόλεμη Ρωσία. 

Η Πολωνία καταγγέλλει ότι ο ρόλος της
ως κόμβου για την αποστολή βοήθειας
προς την Ουκρανία την έχει μετατρέψει σε
βασικό στόχο της Ρωσίας για σαμποτάζ, κυ-
βερνοεπιθέσεις και εκστρατείες παραπλη-
ροφόρησης. Η Βαρσοβία βρίσκεται σε κα-
τάσταση συναγερμού για την περιφρούρη-
ση των δικών της προεδρικών εκλογών,
έχοντας κατά νου πως η Ρουμανία ακύρω-
σε τις προεδρικές εκλογές της τον Δεκέμ-

βριο, με την αιτιολογία της ρωσικής ανάμει-
ξης στη διαδικασία.

Δεν μπορεί εξάλλου να θεωρηθεί τυχαίο
το ότι, μόλις μία εβδομάδα πριν από τις
εκλογές, υπεγράφη ρήτρα της αμοιβαίας
συνδρομής σε περίπτωση επίθεσης κατά
της Πολωνίας ή της Γαλλίας στο Νανσύ,
από τον πρόεδρο Εμανουέλ Μακρόν και τον
πρωθυπουργό Ντόναλντ Τουσκ.

Το φαβορί σε αυτή την αναμέτρηση είναι
ο δήμαρχος της Βαρσοβίας Ραφάλ Τρα-
σκόφσκι, υποψήφιος του Συνασπισμού
των Πολιτών του Τουσκ. Ακριβώς πίσω του
βρίσκεται ο ανεξάρτητος υποψήφιος του
κόμματος «Νόμος και Δικαιοσύνη», Κάρολ
Ναβρότσκι, ο οποίος είναι ιδιαίτερα δημο-
φιλής μεταξύ των νέων ψηφοφόρων και
έχει σημειώσει αύξηση της υποστήριξής
του στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης και
ιδίως στο TikTok.

Οι εκλογές αποτελούν κρίσιμο στοίχημα
για τον κυβερνητικό συνασπισμό, καθώς
καθορίζουν την ικανότητά του να λάβει ση-
μαντικές αποφάσεις για βασικά ζητήματα
της χώρας, από τη μετανάστευση και την
εθνική άμυνα μέχρι το σύμφωνο συμβίω-
σης και τα δικαιώματα στην άμβλωση.

Έτοιμος ο Ρουμάνος Τραμπ 

Το ότι ο εθνολαϊκιστής Καλίν Γκεοργκέ-
σκου αποκλείστηκε λόγω ρωσικής ανάμει-
ξης από την κούρσα, κάθε άλλο παρά έκο-
ψε τη φόρα της Ακροδεξιάς στη Ρουμανία,
που βρήκε διάδοχο στο πρόσωπο του
Τζορτζ Σιμιόν, ο οποίος σφραγίζει -όπως
όλα δείχνουν- στον αυριανό, δεύτερο γύρο
το εισιτήριο για το προεδρικό μέγαρο. 

Ο επικεφαλής της εθνικιστικής «Συμμα-
χίας για την Ένωση των Ρουμάνων», την
οποία ίδρυσε το 2019 μετά από αποτυχη-

μένη προσπάθεια να εκλεγεί στο Ευρωκοι-
νοβούλιο ως ανεξάρτητος, ήταν στις πρώ-
τες γραμμές των διαδηλώσεων υπέρ της
ένωσης της Ρουμανίας με τη γειτονική
Μολδαβία, μια ιδεολογία που συνδέεται με
τον ακραίο εθνικισμό και τον αναθεωρητι-
σμό. Αρνείται τον χαρακτηρισμό «ακροδε-
ξιός», ενώ το κόμμα του κατέχει πλέον τη
δεύτερη μεγαλύτερη κοινοβουλευτική δύ-
ναμη στη Ρουμανία.

Έχει σπουδάσει ιστορία και δηλώνει θαυ-
μαστής του Ντόναλντ Τραμπ, συχνά εμφανί-
ζεται με κόκκινο καπέλο και έχει χαρακτηρί-
σει την πολιτική του προσέγγιση «τραμπι-
κή». Οι θέσεις της AUR είναι παρόμοιες με
εκείνες του κινήματος MAGA, από τον κοι-
νωνικό συντηρητισμό και τη ρητορική
«υπέρ της οικογένειας και της χριστιανικής
πίστης» μέχρι την αντίθεση στην παροχή
στρατιωτικής βοήθειας στην Ουκρανία.

Η στήριξη στο κόμμα εκτινάχθηκε την πε-
ρίοδο της πανδημίας, όταν υιοθέτησε ρητορι-
κή αρνητισμού, αντιτάχθηκε στα μέτρα προ-
στασίας και διέδιδε θεωρίες συνωμοσίας για
τα εμβόλια μέσω κοινωνικών δικτύων.

Το 2024, η Ουκρανία τού απαγόρευσε
την είσοδο για τρία χρόνια, αν και ο ίδιος
αρνείται οποιαδήποτε φιλορωσική τοποθέ-
τηση, υποστηρίζοντας πως είναι απλώς «φι-
λορουμάνος». Έχει επανειλημμένα απελα-
θεί από τη Μολδαβία, με το Κισινάου να τον
θεωρεί απειλή για την εθνική ασφάλεια.

Παράλληλα, στρέφεται συχνά κατά των
Βρυξελλών, απειλώντας με παραβίαση ευ-
ρωπαϊκής νομοθεσίας, αν διαφωνεί με αυ-
τήν, αν και δηλώνει ότι η Ρουμανία πρέπει
να παραμείνει στην ΕΕ. Ο Σιμιόν έχει εκ-
φράσει τον θαυμασμό του για την Ιταλίδα
πρωθυπουργό και έχει ζητήσει τη «Μελονο-
ποίηση της Ευρώπης», υποσχόμενος πως
θα υπάρξει και «Σιμιονoποίηση».

Κάλπες «πυξίδα» για την πορεία της Ευρώπης

Τι φανερώνει 
το διπλωματικό «κρυφτούλι» 

της Κωνσταντινούπολης 
για τις επόμενες κινήσεις 

του Ρώσου προέδρου

του Γιώργου Mυλωνά
georgemilonas75@gmail.com

Πορτογαλία Πολωνία Ρουμανία

Ποιoς θα βγει κερδισμένος
από την... παράσταση;
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Την ώρα που η Μόσχα δεν φαίνεται
αποφασισμένη να κλείσει το μέτωπο στην
Ουκρανία, απειλεί να ανοίξει και νέα. Ρω-
σικό μαχητικό Su-35 εισήλθε το βράδυ
της Τρίτης στον εναέριο χώρο της Εσθο-
νίας, και στο Ταλίν -που φοβούνται πως
θα γίνουν ο επόμενος στόχος των επεκτα-
τικών βλέψεων του Βλαντίμιρ Πούτιν-
έχουν αυξήσει τις στρατιωτικές δαπάνες
και προετοιμασίες. 

Με φόντο τη στρατιωτική άσκηση
«Σκαντζόχοιρος 25», που ξεκίνησε στις 5
και θα ολοκληρωθεί στις 23 Μαΐου,
υπάρχει μάλιστα μια πόλη προμαχώνας
της Εσθονίας που προετοιμάζεται για ρω-
σική εισβολή. Είναι η Νάρβα, εκεί όπου ο
ομώνυμος ποταμός ορίζει το φυσικό σύ-
νορο με τη Ρωσία και, όπως έχει γραφτεί
χαρακτηριστικά, δεν κρατά στα χέρια της
μόνο τη δική της ασφάλεια, αλλά και την

αίσθηση σταθερότητας ολόκληρης της
Βαλτικής και, κατ’ επέκταση, της Ευ-
ρώπης. Είναι μία από τις ελάχιστες πό-
λεις της περιοχής στην οποία οι Εσθο-
νοί αποτελούν μειονότητα, καθώς το
95% του πληθυσμού είναι ρωσόφωνοι,
θυμίζοντας αντίστοιχες καταστάσεις
που εκμεταλλεύτηκε επικοινωνιακά το
Κρεμλίνο στην Ουκρανία. Το τελευταίο
διάστημα καταγράφεται μια γενική,
αθόρυβη, αλλά συστηματική προετοι-
μασία. Πύργοι παρακολούθησης, νέες
στρατιωτικές υποδομές, εκπαιδεύσεις
πολιτών, αυξημένη ΝΑΤΟϊκή παρου-
σία. Όλα μαρτυρούν μια πόλη που θω-
ρακίζεται για παν ενδεχόμενο, τόσο σε
φυσικές όσο και σε υβριδικές απειλές. 

Την ίδια ώρα, δορυφορικές φωτογρα-
φίες καταγράφουν αυξημένη ρωσική
στρατιωτική δραστηριότητα κοντά στα

ανατολικά σύνορα της Φινλανδίας, πυρο-
δοτώντας νέες ανησυχίες, καθώς θυμίζει
τη συγκέντρωση ρωσικών στρατευμάτων
στα ουκρανικά σύνορα τον Νοέμβριο του
2021, λίγους μήνες πριν ο Πούτιν δώσει
εντολή εισβολής.

Περισσότερες από 130 σκηνές, ικανές
να φιλοξενήσουν έως και 2.000 στρατιώ-
τες, έχουν στηθεί στην Καμένκα, μόλις
56 χιλιόμετρα από τα φινλανδικά σύνορα.
Οι δορυφορικές εικόνες δείχνουν νεόκτι-
στες αποθήκες στο Πετροζαβόντσκ, πιθα-
νώς για τη στάθμευση τεθωρακισμένων
οχημάτων, και μια ανακαινισμένη και λει-
τουργική αεροπορική βάση στο Σεβερο-
μόρσκ, μετά από χρόνια μη χρήσης της.
Μια αεροπορική βάση στην Ολένια, περί-
που 145 χιλιόμετρα από τη Φινλανδία,
φαίνεται επίσης να έχει τεθεί σε επιχειρη-
σιακή λειτουργία.

Επόμενος στόχος Εσθονία και Φινλανδία;
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Από τη στιγμή που ο Βλαντίμιρ Πούτιν όρισε ως
επικεφαλής της ρωσικής αποστολής των
πολυαναμενόμενων απευθείας

διαπραγματεύσεων με τους Ουκρανούς έναν άνθρωπο
που το ανώτερο αξίωμά του είναι του υπουργού
Παιδείας, έδειξε πως δεν πείθεται εύκολα από τον
Ντόναλντ Τραμπ και ότι δεν φοβάται περαιτέρω πιέσεις
και κυρώσεις από Ευρωπαίους και Αμερικανούς.

Όπως σημείωσε χαρακτηριστικά το CNN, ο Ρώσος πρό-
εδρος βλέπει τους πιθανούς κινδύνους που ελλοχεύουν από
το να φωτογραφηθεί δίπλα στον Αμερικανό πρόεδρο και τον
Ουκρανό εχθρό του, πολύ μεγαλύτερους από τη ζημιά που
μπορεί να προκαλέσει η οργή του Τραμπ και των Ευρωπαίων. 

Είναι μια απόφαση που μπορεί να αποδώσει καρπούς,
αν κρίνει κανείς πως η πρώτη αντίδραση του Τραμπ στην
άρνηση του Κρεμλίνου να παραστεί ο Πούτιν στις απευθεί-
ας συνομιλίες που ο ίδιος ο πρότεινε, ήταν να επιμείνει ότι
ποτέ δεν περίμενε πως θα πήγαινε ο Ρώσος ηγέτης.

Η Μόσχα είχε πάρει την απόφασή της. Η ομάδα που έστει-
λε στην Κωνσταντινούπολη δεν ήταν ούτε καν στην ίδια ιε-
ραρχία με την αμερικανική, που επιστράτευσε τον υπουργό
Εξωτερικών Μάρκο Ρούμπιο. Ο Ουκρανός πρόεδρος Βο-
λοντίμιρ Ζελένσκι βρέθηκε σε μια δύσκολη επιλογή. Έπρε-
πε να διαβεβαιώσει τον Τραμπ ότι επιθυμεί πράγματι μια συ-
νάντηση, αλλά όχι να φανεί ότι περιμένει το Κρεμλίνο. Ο
Τραμπ βρίσκεται επίσης αντιμέτωπος με μια δύσκολη από-
φαση. Ο Πούτιν έχει απορρίψει κατηγορηματικά τόσο το αί-
τημα για 30ήμερη εκεχειρία, όσο και την προσωπική διπλω-
ματία με τον πλανητάρχη ως ενδιάμεσο. Οι «μαζικές κυρώ-
σεις» για τις οποίες προειδοποίησε ο Γάλλος πρόεδρος Εμα-
νουέλ Μακρόν είναι η μόνη συνεπής απάντηση που διαθέτει
ο Λευκός Οίκος, αλλά τα πρώτα σημάδια από τον Τραμπ στο
Κατάρ δείχνουν ότι μπορεί να είναι διστακτικός να χαρακτη-
ρίσει την προσπάθεια για ειρήνη ως αποτυχία. 

Η μοναδική διμερής διπλωματική επαφή Μόσχας και
Κιέβου από την αρχή του πολέμου κινδυνεύει να καταλήξει
στο απόλυτο τίποτα. Για κάποιους αναλυτές μάλιστα,
υπάρχει μέχρι και η ανάγνωση του εμπαιγμού από την
πλευρά της Ρωσίας, καθώς επικεφαλής της συγκεκριμέ-

νης αποστολής έχει οριστεί ο Βλαντίμιρ Μεντίνσκι, ο άν-
θρωπος που μετέφερε το μήνυμα του Πούτιν και το 2022,
και έλαβε ως απάντηση περισσότερα από τρία χρόνια πο-
λέμου, μαχών, απωλειών και απομόνωσης.

Η κίνηση της Μόσχας για ακόμη μία φορά δείχνει πως η Ρω-
σία σήμερα δεν είναι διατεθειμένη και δεν επιθυμεί να μπει σε
ουσιαστική συζήτηση για τον τερματισμό του πολέμου και επι-
χειρεί, πέρα από την υποβάθμιση κάθε προσπάθειας των ΗΠΑ
για εύρεση της χρυσής τομής ή μίας ουσιαστικής εκκίνησης,
να δυναμιτίζει οποιαδήποτε πρόταση δεν μπορεί να αποφύγει.

Γ.M.

Κρίσιμες για τη Γηραιά Ήπειρο
εκλογικές αναμετρήσεις
διεξάγονται αυτή την Κυριακή σε

τρεις χώρες που, αν και δεν είναι
πρώτης γραμμής, έχουν βαρύνουσα
σημασία στην παρούσα γεωπολιτική
κατάσταση. Η λαϊκή ετυμηγορία θα
κρίνει αν η Ρουμάνια και η Πολωνία
στραφούν προς τις σειρήνες του
Κρεμλίνου, αλλά και αν η Πορτογαλία
υποκύψει εν μέσω αβεβαιότητας στα
ακροδεξιά κελεύσματα.

Η τρίτη μέσα σε τρία χρόνια προσφυγή
στις κάλπες αντανακλά τη βαθιά δυσαρέ-
σκεια των Πορτογάλων προς τα παραδο-
σιακά κόμματα, ενώ η συνεχής εναλλαγή
κυβερνήσεων έχει εντείνει το πολιτικό
αδιέξοδο, καθιστώντας την αυριανή ανα-
μέτρηση καθοριστική για την πορεία της
χώρας στο προσεχές μέλλον.

Το ανησυχητικό στοιχείο των φετινών
εκλογών δεν είναι μόνο η πολιτική αβεβαι-
ότητα, αλλά η αυξανόμενη εξάπλωση της
παραπληροφόρησης. Όπως αναφέρει το
Euronews, η διάδοση ψευδών ειδήσεων
και διαστρεβλωμένων πληροφοριών στα
κοινωνικά δίκτυα έχει καταστεί σοβαρή
απειλή για την ακεραιότητα της εκλογικής
διαδικασίας. Η παραπληροφόρηση δεν πε-
ριορίζεται μάλιστα μόνο σε αλλοιωμένα
άρθρα ή φωτογραφίες. Η Ακροδεξιά ενι-
σχύει τη θέση της, με κόμματα όπως το
Chega να αξιοποιούν τη λαϊκή δυσαρέ-
σκεια και να εκμεταλλεύονται την απογοή-
τευση από τα παραδοσιακά κόμματα εξου-
σίας, από τη στιγμή που η διασπορά fake
news γύρω από το μεταναστευτικό και την
οικονομική πολιτική έχει εντείνει την πόλω-
ση και τις κοινωνικές εντάσεις.

Η άνοδος της Ακροδεξιάς στη χώρα δεν
οφείλεται μόνο στην αδυναμία του πολιτι-
κού συστήματος, αλλά και στην ευρεία
αποδοχή θεωριών συνωμοσίας που παρου-
σιάζουν ένα «ευρωπαϊκό κατεστημένο» ως
απειλή για την εθνική κυριαρχία της Πορτο-
γαλίας, με τα συνθήματα που συνδέουν
την Ευρωπαϊκή Ένωση με την υποβάθμιση
της εθνικής ταυτότητας να βρίσκουν πρό-
σφορο έδαφος σε ένα απογοητευμένο
εκλογικό σώμα.

Μην ξεχνάμε πως ο πρωθυπουργός Λουίς
Μοντενέγκρο αποπέμφθηκε με πρόταση
μομφής λίγους μήνες αφότου ανέλαβε, με-
τά από αποκαλύψεις για οικογενειακή επιχεί-
ρηση που συνέχιζε να λειτουργεί κανονικά
και μετά την ανάληψη των καθηκόντων του. 

Αν και λαβωμένη, η κυβερνητική κεντρο-
δεξιά συμμαχία διατηρεί το προβάδισμα στις
δημοσκοπήσεις, αλλά παραμένει αβέβαιο
αν θα καταφέρει να εξασφαλίσει την αυτο-
δυναμία, με τη σύνθεση του Κοινοβουλίου
να προβλέπεται και πάλι κατακερματισμένη.

Ανάλογη υποχώρηση καταγράφει εξάλ-
λου και ο βασικός αντίπαλος, το Σοσιαλιστι-
κό Κόμμα, ενώ το ακροδεξιό Chega, με το
οποίο ο Μοντενέγκρο έχει αποκλείσει κάθε
συνεργασία, καταγράφει ποσοστό μεγαλύ-
τερο από αυτό που εξασφάλισε στις τελευ-
ταίες εκλογές και μάλιστα παρά τα σκάνδα-
λα στα οποία φέρονται να εμπλέκονται αρ-
κετά κορυφαία στελέχη του.

Με το 12% των Πορτογάλων να παραμέ-
νουν αναποφάσιστοι, μεγαλώνει η αβεβαι-
ότητα για το τελικό αποτέλεσμα, ενώ οι
αναλυτές προειδοποιούν πως το πιο δρα-
ματικό θα είναι αν η επόμενη ημέρα των
εκλογών βρει τη χώρα στην ίδια κατάσταση
με σήμερα.

Φαβορί και φόβοι στην Πολωνία

Με το μέλλον της εσωτερικής πολιτικής
σκηνής αβέβαιο και το διακύβευμα των
προεδρικών εκλογών υψηλό, στήνονται την
Κυριακή οι κάλπες στην Πολωνία, που έχει
στραμμένη την προσοχή της στην... ετοιμο-
πόλεμη Ρωσία. 

Η Πολωνία καταγγέλλει ότι ο ρόλος της
ως κόμβου για την αποστολή βοήθειας
προς την Ουκρανία την έχει μετατρέψει σε
βασικό στόχο της Ρωσίας για σαμποτάζ, κυ-
βερνοεπιθέσεις και εκστρατείες παραπλη-
ροφόρησης. Η Βαρσοβία βρίσκεται σε κα-
τάσταση συναγερμού για την περιφρούρη-
ση των δικών της προεδρικών εκλογών,
έχοντας κατά νου πως η Ρουμανία ακύρω-
σε τις προεδρικές εκλογές της τον Δεκέμ-

βριο, με την αιτιολογία της ρωσικής ανάμει-
ξης στη διαδικασία.

Δεν μπορεί εξάλλου να θεωρηθεί τυχαίο
το ότι, μόλις μία εβδομάδα πριν από τις
εκλογές, υπεγράφη ρήτρα της αμοιβαίας
συνδρομής σε περίπτωση επίθεσης κατά
της Πολωνίας ή της Γαλλίας στο Νανσύ,
από τον πρόεδρο Εμανουέλ Μακρόν και τον
πρωθυπουργό Ντόναλντ Τουσκ.

Το φαβορί σε αυτή την αναμέτρηση είναι
ο δήμαρχος της Βαρσοβίας Ραφάλ Τρα-
σκόφσκι, υποψήφιος του Συνασπισμού
των Πολιτών του Τουσκ. Ακριβώς πίσω του
βρίσκεται ο ανεξάρτητος υποψήφιος του
κόμματος «Νόμος και Δικαιοσύνη», Κάρολ
Ναβρότσκι, ο οποίος είναι ιδιαίτερα δημο-
φιλής μεταξύ των νέων ψηφοφόρων και
έχει σημειώσει αύξηση της υποστήριξής
του στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης και
ιδίως στο TikTok.

Οι εκλογές αποτελούν κρίσιμο στοίχημα
για τον κυβερνητικό συνασπισμό, καθώς
καθορίζουν την ικανότητά του να λάβει ση-
μαντικές αποφάσεις για βασικά ζητήματα
της χώρας, από τη μετανάστευση και την
εθνική άμυνα μέχρι το σύμφωνο συμβίω-
σης και τα δικαιώματα στην άμβλωση.

Έτοιμος ο Ρουμάνος Τραμπ 

Το ότι ο εθνολαϊκιστής Καλίν Γκεοργκέ-
σκου αποκλείστηκε λόγω ρωσικής ανάμει-
ξης από την κούρσα, κάθε άλλο παρά έκο-
ψε τη φόρα της Ακροδεξιάς στη Ρουμανία,
που βρήκε διάδοχο στο πρόσωπο του
Τζορτζ Σιμιόν, ο οποίος σφραγίζει -όπως
όλα δείχνουν- στον αυριανό, δεύτερο γύρο
το εισιτήριο για το προεδρικό μέγαρο. 

Ο επικεφαλής της εθνικιστικής «Συμμα-
χίας για την Ένωση των Ρουμάνων», την
οποία ίδρυσε το 2019 μετά από αποτυχη-

μένη προσπάθεια να εκλεγεί στο Ευρωκοι-
νοβούλιο ως ανεξάρτητος, ήταν στις πρώ-
τες γραμμές των διαδηλώσεων υπέρ της
ένωσης της Ρουμανίας με τη γειτονική
Μολδαβία, μια ιδεολογία που συνδέεται με
τον ακραίο εθνικισμό και τον αναθεωρητι-
σμό. Αρνείται τον χαρακτηρισμό «ακροδε-
ξιός», ενώ το κόμμα του κατέχει πλέον τη
δεύτερη μεγαλύτερη κοινοβουλευτική δύ-
ναμη στη Ρουμανία.

Έχει σπουδάσει ιστορία και δηλώνει θαυ-
μαστής του Ντόναλντ Τραμπ, συχνά εμφανί-
ζεται με κόκκινο καπέλο και έχει χαρακτηρί-
σει την πολιτική του προσέγγιση «τραμπι-
κή». Οι θέσεις της AUR είναι παρόμοιες με
εκείνες του κινήματος MAGA, από τον κοι-
νωνικό συντηρητισμό και τη ρητορική
«υπέρ της οικογένειας και της χριστιανικής
πίστης» μέχρι την αντίθεση στην παροχή
στρατιωτικής βοήθειας στην Ουκρανία.

Η στήριξη στο κόμμα εκτινάχθηκε την πε-
ρίοδο της πανδημίας, όταν υιοθέτησε ρητορι-
κή αρνητισμού, αντιτάχθηκε στα μέτρα προ-
στασίας και διέδιδε θεωρίες συνωμοσίας για
τα εμβόλια μέσω κοινωνικών δικτύων.

Το 2024, η Ουκρανία τού απαγόρευσε
την είσοδο για τρία χρόνια, αν και ο ίδιος
αρνείται οποιαδήποτε φιλορωσική τοποθέ-
τηση, υποστηρίζοντας πως είναι απλώς «φι-
λορουμάνος». Έχει επανειλημμένα απελα-
θεί από τη Μολδαβία, με το Κισινάου να τον
θεωρεί απειλή για την εθνική ασφάλεια.

Παράλληλα, στρέφεται συχνά κατά των
Βρυξελλών, απειλώντας με παραβίαση ευ-
ρωπαϊκής νομοθεσίας, αν διαφωνεί με αυ-
τήν, αν και δηλώνει ότι η Ρουμανία πρέπει
να παραμείνει στην ΕΕ. Ο Σιμιόν έχει εκ-
φράσει τον θαυμασμό του για την Ιταλίδα
πρωθυπουργό και έχει ζητήσει τη «Μελονο-
ποίηση της Ευρώπης», υποσχόμενος πως
θα υπάρξει και «Σιμιονoποίηση».

Κάλπες «πυξίδα» για την πορεία της Ευρώπης

Τι φανερώνει 
το διπλωματικό «κρυφτούλι» 

της Κωνσταντινούπολης 
για τις επόμενες κινήσεις 

του Ρώσου προέδρου

του Γιώργου Mυλωνά
georgemilonas75@gmail.com

Πορτογαλία Πολωνία Ρουμανία

Ποιoς θα βγει κερδισμένος
από την... παράσταση;
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Η είδηση ότι 21 μικροί μαθητές της 
τρίτης τάξης του 2ου δημοτικού 
σχολείου Ξάνθης υιοθέτησαν - 
μετά από προτροπή της δασκάλας 
τους, Ελένης Ακάμπαλη- 
έναν κακοποιημένο σκύλο, τον 
Φοίνικα, που φιλοξενείται σε 
καταφύγιο αδέσποτων ζώων 
δίνοντας κάθε μήνα το χαρτζιλίκι 
τους, ήτοι 2 ευρώ ο κάθε μαθητής 
με γέμισε από τη μια αισιοδοξία 
και από την άλλη θλίψη. 
Αισιοδοξία, γιατί οι 21 μικροί 
μαθητές κατάφεραν να 
φωτίσουν με την πράξη τους 
μια μαύρη καθημερινότητα 
που κατακλύζεται από βία και 
παραβατικότητα ανηλίκων, από 
ανήθικα βίντεο που ποστάρουν 
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
και που τραγουδούν βωμολοχίες 
μιμούμενοι κάποιους ράπερ και 
τράπερ του «κοντινού» Μπρονξ.

Θλίψη, γιατί το παράδειγμα της 
εκπαιδευτικού, Ελένης Ακάμπαλη 
που προέτρεψε τα παιδιά να 
υιοθετήσουν τον σκύλο και να 
μάθουν τι θα πει υπευθυνότητα 
μέσα από μια πράξη φιλοζωϊας 
ανήκει στη σφαίρα της 
μειοψηφίας. Η κ. Ακάμπαλη 
πέραν από την παράδοση των 
μαθημάτων βρήκε τον τρόπο και 
τον χρόνο σε ένα δημόσιο σχολείο 
να διδάξει στους 21 μαθητές της 
αυτό που λείπει περισσότερο στην 
ελληνική κοινωνία, να διδάξει 
Παιδεία. 
Από το προφανές, που είναι ότι 
αν θες κατοικίδιο θα πρέπει 
να είσαι υπεύθυνος για την 
ανατροφή του και τη φροντίδα 
του έως το ιδεατό που είναι ο 
σεβασμός προς την κάθε μέλος 
της κοινότητας στην οποία ζεις. 
Αναλογίστηκα πόσο πιο ωφέλιμο 

θα ήταν ένα τέτοιο συντεταγμένο 
εκπαιδευτικό πρόγραμμα 
σε όλα τα σχολεία που μέσα 
από μαθήματα φιλοζωϊας, 
περιβάλλοντος κλπ οι μαθητές θα 
κατανοούσαν μια σειρά θεμάτων, 
θα ενεργούσαν και μετέπειτα ως 
ενήλικοι πολίτες θα μπορούσαν 
να αλλάξουν τα σημερινά κακώς 
κείμενα. 
Μετά όμως σκέφτηκα ότι για να 
περάσουμε σε τέτοιες δομικές 
αλλαγές που αφορούν την 
εκπαίδευση των παιδιών θα 
πρέπει να γίνει διαβούλευση 
μεταξύ υπουργείου και 
εκπαιδευτικών για καμιά τριετία 
και αν βρεθεί η άκρη. 
Ίσως όμως αρκεί να γεμίσουμε με 
δασκάλους σαν την κ. Ακάμπαλη 
που δεν χρειάζεται κανένα 
επίσημο έγγραφο για να διδάξει 
παιδεία στους μαθητές της.

Ο Μάιος μπορεί να χαρακτηριστεί 
ως ο μήνας με τις περισσότερες 
εκδηλώσεις. Ο καιρός αρχίζει 
και φτιάχνει, η μέρα έχει ήδη 
μεγαλώσει, το ψιλόβροχο γενικά 
δεν δείχνει να πτοεί κανέναν, 
φορείς και οι σύλλογοι βγαίνουν 
σε ανοιχτούς δημόσιους 
χώρους, οι δήμοι διοργανώνουν 
φεστιβάλ, ανθοεκθέσεις, πλήθος 
πολιτιστικών και αθλητικών 
εκδηλώσεων με αποτέλεσμα 
μικροί και μεγάλοι να είναι 
συνεχώς στο πόδι.
Η Θεσσαλονίκη αποκτά μια 
απίστευτη ζωντάνια σε κάθε 
γωνιά της και αυτό πολύ «με 
αρέσει» που λέμε, κι εμείς οι 
ντόπιοι. Μου αρέσει να υπάρχουν 

εναλλακτικές προτάσεις όπως 
για παράδειγμα συνέβη τις 
προηγούμενες ημέρες. 
‘Ηθελες Comic Con; Το είχες! 
‘Ηθελες Φεστιβάλ Ατόμων με 
Αναπηρία; Το είχες! ‘Ηθελες 
Διεθνή Έκθεση Βιβλίου; Επίσης! 
Και ως «bonus» εκθέσεις με 
κρητικά προϊόντα στη ΔΕΘ, 
street tennis στην Αριστοτέλους, 
το Reworks Agora που 
συμπληρώνει δέκα χρόνια ζωής, 
το Φεστιβάλ Λαϊκής Κιθάρας στο 
Λιμάνι, το Art Thessaloniki με 
αναγνωρισμένους καλλιτέχνες κι 
ένα σωρό ακόμη. 
Αποτέλεσμα; Πλήθος κόσμου 
να βρίσκεται παντού και να 
χαίρεται με το διαφορετικό. Να 

απολαμβάνει ο καθένας αυτό 
που τραβάει η ψυχούλα του, να 
κάνει τη βόλτα του και να γεμίζει 
μπαταρίες πανέτοιμος για την 
εβδομάδα που ακολουθεί.
Δεν είναι μόνο οι επισκέπτες 
που ψάχνουν το εναλλακτικό 
σε μια μεγάλη πόλη. Είναι και οι 
μόνιμοι κάτοικοι που αναζητούν 
το ιδιαίτερο. Που δεν αρκεί ένας 
περίπατος στην παραλία, ένας 
καφές, ένα φαγητό ή μια βόλτα 
σε εμπορικό κέντρο. Καλά κι 
αυτά, δεν λέω, αλλά χρειάζεται 
το κατιτίς παραπάνω. Και τα 
απαιτούμε και τα στηρίζουμε. Με 
αρέσει, λοιπόν, έτσι δραστήρια 
η πόλη και ψηφίζω Μάιο… κάθε 
μήνα!

ΚΑΝΤΕ ΤΟ ΟΠΩΣ
Η ΔΑΣΚΑΛΑ, 
ΕΛΕΝΗ ΑΚΑΜΠΑΛΗ

Η ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ ΕΙΝΑΙ 
ΖΩΝΤΑΝΗ ΚΑΙ ΠΟΛΥ …
ΜΕ ΑΡΕΣΕΙ!

Της 
Φανής Χαρίση

Της Αναστασίας 
Καρυπίδου 
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Πανεπιστήμιο ή 
κομματικό φυτώριο;

Για άλλη μία φορά, το πανεπιστήμιο 
είναι στην κορυφή της αρνητικής 
δημοσιότητας με αφορμή τα 
βίαια επεισόδια των τελευταίων 
ημερών στο ΕΚΠΑ.
 Ας ξεκινήσω από το αυτονόητο. 
Κανείς δεν θέλει αυτό το 
πανεπιστήμιο, πρώτοι απ’ όλους 
οι γονείς που κρατάνε τις λιγοστές 
οικονομίες τους για να σπουδάσουν 
τα παιδιά τους. Αν ρωτούσατε 
πιστεύω τους περισσότερους απ’ 
αυτούς, θα σας έλεγαν ότι θέλουν 
σύγχρονα δημόσια πανεπιστήμια 
χωρίς πανό και αφίσες μπλε, 
πράσινες ή κόκκινες, αλλά και 
ασφαλή, χωρίς ΜΑΤ και χωρίς 
εξωπανεπιστημιακούς. Δεν 
το θέλει επίσης η συντριπτική 
μερίδα των καθηγητών και των 
φοιτητών. Πώς είναι δυνατόν 
τότε, καμία κυβέρνηση και καμιά 
πανεπιστημιακή διοίκηση να μην 
έχει καταφέρει να λύσει αυτό το 
πρόβλημα; Πώς είναι δυνατόν 
να διατηρείται η ίδια κατάσταση 
ουσιαστικά από την μεταπολίτευση, 
σχεδόν για δύο γενιές, και ακόμα 
να ψάχνουμε να βρούμε τη λύση; 

Είναι θέμα ανικανότητας; Μάλλον 
όχι.
 Δεν υπάρχει κατά τη γνώμη μου 
πρόβλημα χωρίς λύση και ο πιο 
αποτελεσματικός τρόπος για να 
διορθώσεις τα κακώς κείμενα 
είναι να βρεις την πηγή του 
προβλήματος. Παραδείγματος 
χάριν, οι αιώνιοι φοιτητές δεν θα 
μειωθούν με τις διαγραφές αλλά με 
την διόρθωση της αιτίας που τους 
αυξάνει και που δεν είναι άλλη 
από την απουσία έτους σπουδών 
στα ελληνικά πανεπιστήμια, της 
αυτονόητης δηλαδή υποχρέωσης 
που πρέπει να έχει ο κάθε φοιτητής 
να περνάει τα μαθήματά του έτους 
προτού προχωρήσει στο επόμενο, 
υποχρέωσης που ισχύει σε όλο τον 
κόσμο. Κι όμως, τόσα χρόνια καμιά 
πολιτική και καμιά πανεπιστημιακή 
ηγεσία δεν το έχει θέσει ούτε καν 
προς συζήτηση.
 Ομοίως, η βία αποδείχτηκε ότι 
δεν αντιμετωπίστηκε με την 
πανεπιστημιακή αστυνομία 
ούτε και θα αντιμετωπιστεί με την 
ψηφιακή κάρτα εισόδου ή με την 
αυστηροποίηση των ποινών για 

τους φοιτητές διότι δεν φτάνουν 
στην πηγή του προβλήματος. 
Η πηγή όλων των γεγονότων 
που δυσφημίζουν τα ελληνικά 
πανεπιστήμια είναι μία και μοναδική 
και λέγεται «κομματικοποίηση» 
του πανεπιστημίου. Την ένταση 
της κομματικής κόντρας και τις 
επιπτώσεις της επιρροής των 
πολιτικών κομμάτων στη λειτουργία 
του Ελληνικού πανεπιστημίου 
την έζησα ως φοιτητής και ως 
καθηγητής. Πραγματοποίησα 
όμως τις μεταπτυχιακές και 
διδακτορικές μου σπουδές στα 
δημόσια πανεπιστήμια της Γαλλίας 
και μπορώ να διαβεβαιώσω 
ότι ούτε εκεί ούτε και πουθενά 
στον κόσμο όπου υπάρχουν 
σοβαρά ακαδημαϊκά ιδρύματα 
δεν υπάρχουν κομματικές 
παρατάξεις μέσα στο πανεπιστήμιο. 
Όσο η κομματικοποίηση του 
πανεπιστημίου συντηρείται, το 
πανεπιστήμιο θα εξακολουθεί να 
γίνεται πεδίο βίαιης αντιπαράθεσης.
 Ας μην ψάχνουμε ενόχους για 
την κατάσταση στα πανεπιστήμια. 
Αν θέλουμε να δούμε άσπρη μέρα 

στην τριτοβάθμια εκπαίδευση, θα 
πρέπει η πολιτεία να αφήσει το 
πανεπιστήμιο στην «ακαδημαϊκή» 
ησυχία του, να το αποσυνδέσει από 
κάθε κομματική εξάρτηση και να 
δημιουργήσει ένα μόνιμο πλαίσιο 
λειτουργίας του που θα το βοηθήσει 
να αναπτυχθεί σωστά, ασκώντας 
βεβαίως έλεγχο των πεπραγμένων 
του που είναι συνταγματικό της 
καθήκον.
 Σε αυτό το περιβάλλον, η πολιτική 
δεν μπορεί και δεν πρέπει να 
έχει καμία θέση. Δεν ξέρω αν κάτι 
τέτοιο θα είναι ποτέ εφικτό καθώς 
καμία κυβέρνηση ή κομματική 
παράταξη δεν θέλει να αποχωριστεί 
το φυτώριο των αυριανών της 
στελεχών. Θα πρέπει όμως να 
αποφασίσουν αν θέλουν ένα άριστο 
και ανεξάρτητο πανεπιστήμιο ή 
αν προτεραιότητά τους είναι να 
ενισχύουν την κομματική τους 
βάση.
 Γιατί και τα δύο ... δεν γίνονται.
 
•Ο Στέφανος Δ. Κουνδουράς είναι 
Καθηγητής Αμπελουργίας και 
πρώην Πρόεδρος του Τμήματος 
Γεωπονίας ΑΠΘ

Η βία, η αναρχία και η απαξίωση δεν είναι σύμπτωμα έλλειψης 
αστυνόμευσης, αλλά βαθιάς κομματικοποίησης. Ώρα να επιλέξουμε τι 

πανεπιστήμιο θέλουμε — ανεξάρτητο ή υποταγμένο.
Του Στέφανου Κουνδουρά* 
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ΑΠΟ ΤΟ ΣΤΙΓΜΑ ΣΤΗ ΘΕΡΑΠΕΙΑ
Πρωτοποριακή Μονάδα για κρανιοπροσωπικές παθήσεις στη Θεσσαλονίκη 

Παρά το γεγονός ότι ορισμένες 
καταστάσεις ή παθήσεις είναι 
πλέον απολύτως διαχειρίσιμες 
ή και θεραπεύσιμες, η έλλειψη 
ενημέρωσης εξακολουθεί να τις 
κατατάσσει στους λόγους που 
μπορεί να οδηγήσουν ένα ζευγάρι 
στη διακοπή κύησης. Ανάμεσά τους 
βρίσκονται και οι κρανιοπροσωπικές 
διαφορές, παθήσεις που σήμερα 
μπορούν να αντιμετωπιστούν 
αποτελεσματικά, αλλά συνεχίζουν 
να φέρουν κοινωνικό στίγμα.

Στη Θεσσαλονίκη εδώ και 
περίπου τέσσερα χρόνια, μετά 
από μακρόχρονη προσπάθεια, 
αποφασίστηκε στην Ειδική 
Μονάδα Βιοϊατρικής Έρευνας και 
Εκπαίδευσης του Αριστοτελείου 

Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης η 
δημιουργία μιας εξειδικευμένης 
μονάδας για την καταγραφή,  
διάγνωση και θεραπεία 
κρανιοπροσωπικών διαφορών και 
σχετικών παθήσεων. Η μονάδα 
εγκαινιάστηκε επίσημα, έχοντας 
θεσμοθετημένα πρωτόκολλα 
λειτουργίας, αλλά και πρωτοποριακό 
εκτόπισμα, καθώς πρόκειται για την 
πρώτη μονάδα αυτού του είδους 
σε δημόσια υγειονομική δομή στη 
χώρα, καθιστώντας την καινοτόμα.

Τι είναι οι κρανιοπροσωπικές 
διαφορές

Κρανιοπροσωπικές διαφορές είναι 
οποιαδήποτε ιατρική απόκλιση είτε 
ανατομική ή λειτουργική, από αυτό που 

αναλαμβανόμαστε ως φυσιολογικό 
πρόσωπο και κεφάλι και μας καθιστά 
διαφορετικούς στην κοινωνία στην 
οποία ζούμε, περιγράφει στην Karfit-
sa o επιστημονικά υπεύθυνος και 
συντονιστής της Μονάδας Αναφοράς 
Κρανιοπροσωπικών Διαφορών της 
Ειδικής Μονάδας Βιοϊατρικής Έρευνας 
και Εκπαίδευσης (ΕΜΒΙΕΕ) του ΑΠΘ, 
καθηγητής Πλαστικής Χειρουργικής- 
Κρανιοπροσωπικής Χειρουργικής, 
Περικλής Φόρογλου. Ετησίως οι 
εξειδικευμένοι στο αντικείμενο αυτό 
Πλαστικοί Χειρουργοί διαχειρίζονται 
περίπου 30 καινούργια περιστατικά. 
«Πέρα από αυτά, βλέπουμε και πολλά 
ακόμη περιστατικά για δευτερογενείς 
επεμβάσεις  τα οποία είναι αποτέλεσμα 
μη ικανοποιητικών εκβάσεων/
αποτελεσμάτων προηγούμενων 

επεμβάσεων, αναφέρει ο κ. 
Φόρογλου.

«Στη Μονάδα αντιμετωπίζουμε 
διάφορες παθήσεις όπως 
χειλεοσχιστίες, σχιστίες 
προσώπου, κρανιοσυνοστεώσεις, 
νευροϊνωμάτωση τύπου 1, 
αγγειακές δυσπλασίες κεφαλής και 
τραχήλου, ημιπροσωπική ατροφία, 
κρανιοπροσωπικούς τραυματισμούς, 
καταστάσεις περιοφθάλμιας/
περικογχικής χειρουργικής και 
άλλες», υπογραμμίζει ο επιστημονικά 
υπεύθυνος της Μονάδας.

Η άγνοια οδηγεί ακόμη σε 
διακοπή κύησης

Καθότι οι περιπτώσεις των όλων 
περιστατικών δεν καταγράφονται 
παντού, δεν γνωρίζουμε τον ακριβή 
επιπολασμό ή την επίπτωση τους 
στην Ελλάδα και γενικότερα. 
«Γνωρίζουμε όμως για μεμονωμένες 
παθήσεις όπως είναι χειλεοσχιστία 
και η γναθοϋπερωιοσχιστία. Ειδικά 
για την απλή χειλεοσχιστία είναι μια 
στις 700  με 1000 ζώντες γεννήσεις 
στο δυτικό κόσμο». Τα περιστατικά 
ωστόσο φαίνεται να μειώνονται 
λόγω του προ εγχειρητικού ελέγχου 
του πρώτου τριμήνου κύησης και 
ο κ. Φόρογλου τονίζει πως δεν θα 
έπρεπε να συμβαίνει «γιατί η πάθηση 
δεν είναι απλώς θεραπεύσιμη, αλλά 
ιάσιμη, και ενώ δεν υπάρχει λόγος 
διακοπής κύησης για μια τέτοια 
κατάσταση, η επιλογή είναι των 
γονέων».

H επίσημη λειτουργία μιας 

εξειδικευμένης δημόσιας μονάδας 
για κρανιοπροσωπικές διαφορές 
στη Θεσσαλονίκη αποτελεί ένα 
καθοριστικό βήμα. Μέχρι σήμερα, 
πολλοί ασθενείς και οι οικογένειές 
τους δεν γνώριζαν που να 
απευθυνθούν και πως να κινηθούν 
όταν βρίσκονταν αντιμέτωποι με 
μια αντίστοιχη διάγνωση. «Είναι 
σημαντικό που είναι δημόσια η 
Μονάδα, γιατί ο κόσμος δεν ξέρει πού 
να πάει. Ψάχνεται… όταν βρίσκονται 
σε μια τέτοια κατάσταση, δεν ξέρουν 
που να απευθυνθούν και τι πρέπει να 
κάνουν», σημειώνει ο καθηγητής. 
Αυτή η σύγχυση, όμως, στερεί 
από τους ανθρώπους την ποιοτική 
φροντίδα που θα μπορούσαν να 
λάβουν. Χαρακτηριστικό παράδειγμα 
είναι οι περιπτώσεις παιδιών που 
γεννιούνται με χειλεοσχιστία. «Οι 
γονείς, στηριζόμενοι στις γνώσεις 
και τις εμπειρίες του στενού τους 
κύκλου, συχνά δεν οδηγούνται 
στην καταλληλότερη ιατρική λύση. 
Μέλημά μας ως Μονάδα είναι να 

προσφέρουμε την καλύτερη δυνατή 
ενημέρωση και φροντίδα και αυτό 
το πετυχαίνουμε παρέχοντας 
υπηρεσίες παγκόσμιου επιπέδου», 
υπογραμμίζει ο κ. Φόρογλου.

Εθνική πρωτοπορία και 
διεθνείς συνεργασίες

Η Μονάδα Αναφοράς 
Κρανιοπροσωπικών Διαφορών 
λειτουργεί στο πλαίσιο της 
ΕΜΒΙΕΕ του ΑΠΘ και βρίσκεται 
σε διοικητική διασύνδεση με την 
Κλινική Πλαστικής Χειρουργικής 
του Πανεπιστημίου. «Κεντρικός 
πυρήνας είναι η επιστημονική 
επιτροπή, η οποία αποτελείται 
από έναν πλαστικό χειρουργό, 
έναν ωτορινολαρυγγολόγο, ένα 
νευροχειρουργό και ένα νεογνολόγο. 
Πέρα από αυτό όμως υπάρχουν 
περίπου ακόμη είκοσι ειδικότητες που 
σχετίζονται και συνεργάζονται ενεργά 
με τη Μονάδα, όπως ορθοδοντικοί, 
γναθοχειρουργοί, παιδίατροι, 

νεογνολόγοι, λογοθεραπευτές και 
άλλοι».

Η λειτουργία της Μονάδας αποτελεί 
ορόσημο στον ιατρικό κλάδο της 
χώρας, καθώς μέχρι σήμερα δεν 
υπήρχε σε δημόσια δομή παροχής 
ιατρικών υπηρεσιών κάποια 
επίσημη εξειδικευμένη Μονάδα 
οργανωμένη και ολοκληρωμένη για 
τις κρανιοπροσωπικές διαφορές. 
«Είναι η πρώτη Μονάδα αυτού 
του είδους στη χώρα και αποτελεί 
μια πανελλαδική πρωτοπορία που 
έρχεται να καλύψει ένα τεράστιο 
κενό στο δημόσιο σύστημα υγείας» 
σύμφωνα με τον κ. Φόρογλου. 
Εκτός από την επίσημη καταγραφή 
κάθε κρανιοπροσωπικής διαφοράς 
που θα μπορεί να γίνεται από τη 
Μονάδα, θα υπάρχει η δυνατότητα να 
διασυνδεθεί με ανάλογα ευρωπαϊκά 
και διεθνή δίκτυα. Για παράδειγμα, 
σε πρώτη φάση θα διασυνδεθεί με το 
Ευρωπαϊκό Δίκτυο, επισημαίνει ο κ. 
Φόρογλου.

Ρεπορτάζ
Φιλίππα Βλαστού



ΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ:
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ΠΑΟΛΑ-ΚΟΥΡΚΟΥΛΗΣ
ΑΠΟ 23 ΜΑΙΟΥ ΣΤΟ DEUS

POLIS pin-up

Αντίστροφα μετράει ο χρόνος για τη στιγμή που οι Θεσσαλονικείς και όχι μόνον θα έχουν την ευκαιρία να απολαύσουν ένα μοναδικό 
σχήμα με δύο από τους πλέον αγαπημένους λαϊκούς καλλιτέχνες.  Την Πάολα και τον Νίκο Κουρκούλη που συναντιούνται ξανά, 

ενώνουν τις φωνές τους και ετοιμάζονται να μας χαρίσουν εκρηκτικές στιγμές διασκέδασης βάζοντας ‘φωτιά ‘ στην νυχτερινή ζωή της 
Θεσσαλονίκης με ένα πρόγραμμα αλλά και ντουέτα που θα συζητηθούν!

Από την Παρασκευή 23 Μαΐου η μία και μοναδική Πάολα, από τις πλέον αγαπημένες τραγουδίστριες στο 
κοινό και ο Νίκος Κουρκούλης, μία σταθερή και αδιαμφισβήτητη αξία στον χώρο διασκέδασης, στο DEUS 

Music Experience.

Έναν χώρο με εξαιρετικές προδιαγραφές, μοντέρνα και minimal διακόσμηση, φοβερά σκηνικά και γενικότερα μοναδικής αισθητικής. 
Τα τελευταίας τεχνολογίας φώτα και ηχητικά συστήματα σε συνδυασμό με την γενικότερη ατμόσφαιρα του DEUS, συνθέτουν το 

απόλυτο και μοναδικό σκηνικό διασκέδασης που θα εντυπωσιάσει και θα συζητηθεί.
Συμμετέχουν: Γιάννης Μπέκας, Ilenia Williams, Μιχάλης Καραγκούνης, Κωνσταντίνα Τσιώνα

Ετοιμαστείτε για εκρηκτικές νύχτες διασκέδασης με Πάολα και Νίκο Κουρκούλη.
Διεύθ. 14ο  χιλ. Θες/νίκης-Περαίας, Στροφή Καζίνο. 

Τηλ. 2310 477717.

ΤΟΥ ΠΟΛΥ ΜΑΥΡΟΠΟΥΛΟΥ
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BARAKI coffee & more

ΟΥΖΑΔΙΚΟΝ
ΤΟ ΛΙΜΑΝΑΚΙ

AGENDA

Στην πιο αυθεντική γωνιά της Τούμπας, το BARAKI παραμένει σταθερά το αγαπημένο σου 
στέκι. Από το πρώτο καφεδάκι της ημέρας και τα μοναδικά brunch, μέχρι το τελευταίο 
ποτό της νύχτας και vibes που θα σε κρατήσουν στην καλύτερη διάθεση.
Χαλαρό το πρωί, ζωηρό το βράδυ, με μουσικές που ανεβάζουν τη διάθεση, φιλικό 
περιβάλλον και ατμόσφαιρα μοναδικής αισθητικής.

Η κουζίνα και το bar του BARaki Coffee & More είναι με υψηλά "standard" και σε πολύ 
λογικές τιμές οι οποίες σε πείσμα των καιρών, κρατιούνται σε απόλυτη ισορροπία τόσο με 
την ποιότητα και την ποσότητα των προϊόντων, όσο με το σεβασμό και την εξυπηρέτηση 
των πελατών μας. Σας περιμένουμε για να σας αποδείξουμε πως η ποιότητα μας σε όλα τα 
επίπεδα είναι κορυφαία διαχρονικά . 

Καφές με μεράκι. Ποτό και διασκέδαση με υπογραφή. Παρέες που γίνονται ιστορίες!
Διεύθ. Διογένους 42, Τούμπα. Τηλ 2313 026226.

Σήμερα το παλιό λιμάνι της Θεσσαλονίκης έχει μετατραπεί σε ένα κομβικό σημείο για την 
πολιτιστική ζωή της πόλης, με πολλά καφέ, εστιατόρια και ενίοτε εκδηλώσεις.

Το ΛΙΜΑΝΑΚΙ, ο νέος αυτός υπέροχος χώρος, προσφέρει μία μοναδική εμπειρία γεύσεων 
που σας ταξιδεύει πίσω στον χρόνο. Εδώ θα βρείτε μία ποικιλία από αποστάγματα και 
γεύσεις από τα παλιά, με σεβασμό στην ιστορικότητα της περιοχής. Ο χώρος φτιαγμένος 
με αγάπη και μεράκι συνδυάζει την παράδοση με μία ζεστή και φιλόξενη ατμόσφαιρα, 
που σκοπός της είναι να αποτελέσει σημείο αναφοράς και συνάντησης για όλους μας!

Διεύθ. Λεωφ. Νίκης 9,Παραλία. Τηλ. 2310 228 461.

#Πάολα και Νίκος Κουρκούλης από την 
Παρασκευή 23 Μαΐου στο εκπληκτικό DEUS 
της περιοχής Αεροδρομίου, σε ένα σχήμα 
που υπόσχεται πολύ διασκέδαση!

#Κάθε Σάββατο και Κυριακή ένα εκπληκτικό 
σχήμα στην Θεσσαλονίκη,στην ΠΥΛΗ ΑΞΙΟΥ  
με το αγαπημένο Νίκο Μακρόπουλο και την 
εκρηκτική Δέσποινα Βανδή!

#Οι καλοκαιρινές ΜΟΥΣΕΣ επέστρεψαν 
δυναμικά στην διασκέδαση της πόλης, στον 
γνωστό χώρο της περιοχής Αεροδρομίου 
με πρωταγωνιστή τον Σώτη Βολάνη και ένα 
υπέροχο καλλιτεχνικό team.

#Ο μοναδικός Στέλιος Ρόκκος στο Theatro 
VERGINA  κάθε Παρασκευή και Σάββατο. 
Συμμετέχει η Κατερίνα Λαζαρίδου.

#Ο Χρήστος Χολίδης στο MARKIZ  Πέμπτη 
και Σάββατο στις τελευταίες του εμφανίσεις. 
Μαζί του η Μαρία Ιακώβου, ο Βασίλης 
Κωνσταντίνου και η Λία Νικητοπούλου.

#Ο Αντώνης Ρέμος κάθε Παρασκευή 
και Σάββατο για περιορισμένο αριθμό 
εμφανίσεων στο BARBARELLA. Μαζί του η 
¨Ηβη Αδάμου.

#Η επιτυχημένη θεατρική κωμωδία τους 
«Για Μια Ζωή». στο Κινηματοθέατρο 
Κολοσσαίον, στις τελευταίες παραστάσεις 
Σάββατο 17 και Κυριακή 18 Μαίου.

#Οι Χειμερινοί Κολυμβητές σε πλήρη 
απαρτία, επιστρέφουν στη Θεσσαλονίκη 
στη σκηνή της Ζώγια για μία συναυλία εφ΄ 
όλης της ύλης, την Πέμπτη 22 Μαΐου στις 
21:30.

#Η Ανδριάνα Μπάμπαλη με την μουσική 
παρέα των Tales of the Box , μας προσκαλούν 
σε μια μουσική παράσταση με τίτλο: «Al-
bum …» στο κέντρο της Θεσσαλονίκης, 
από τη σκηνή της Ζώγια. Παρασκευή 23 και 
Σάββατο 24 Μαΐου στις 21:30.

#Η θεατρική παράσταση ‘Ο κύκλος των 
χαμένων ποιητών’ με τους Άκη Σακελλαρίου, 
Τάσο Χαλκιά και ένα εξαιρετικό καστ 
ηθοποιών στο ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΕΙΟΝ από 23 
Μαΐου έως 1 Ιουνίου.
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Τι προσφέρει η δικηγορία σε σχέση με άλλα 
επαγγέλματα;
Προσφέρει απλόχερα άγχος, πίεση, χαρές και 
στεναχώριες, όπως όλοι οι έρωτες…

Υπάρχει πάντα η χρυσή τομή σε μια 
διαμεσολάβηση;
Ναι, όταν θέλουμε να την εντοπίσουμε. Θέλουμε 
όμως; Πιστεύω στη διαμεσολάβηση ως μέσο 
επίλυσης διαφορών και υπηρετώ όσο μπορώ τον 
θεσμό αυτό.
 
Απρόοπτα στις δικαστικές αίθουσες;
Κυρίως αφορούν περιπτώσεις «δολοφονίας» 
της γλώσσας μας. Πιο χτυπητό η προσφώνηση 
από κατηγορούμενο σε μία στριφνή πρόεδρο: 
«αγαπημένη κυρία πρόεδρε». Δεν πήγε καλά 
αυτό…

Η δικαιοσύνη είναι όντως τυφλή;
Για μένα το μεγαλύτερο πρόβλημα της δικαιοσύνης 
είναι η έλλειψη της λεγόμενης «πείρας της 
ζωής». Οι καλύτεροι δικαστές είναι εκείνοι που 
έχουν ασκήσει πρώτα σοβαρή δικηγορία.

Το ραδιόφωνο είναι…
Παντοτινός έρωτας.
 
Γιατί Ηρακλής;
Επειδή «…είσαι μόνο εσύ, δεν υπάρχει άλλο 
τίποτα, και θα στο ξαναπώ, σ αγαπάω αλήτικα….» 
και άλλα τέτοια.

Τι έχει η Θεσσαλονίκη που δεν έχουν άλλες 
πόλεις;
Έχει τα προβλήματα μιας μεγαλούπολης, 
αλλά και την αμεσότητα κωμόπολης. Έχει τις 
πρωινές κόρνες της Τσιμισκή μαζί με εκείνο το 
ηλιοβασίλεμα στο λιμάνι.

Προσωπικό καταφύγιο…
Καλοκαιρινό ηλιοβασίλεμα στο Ποσείδι με Jack 
Savoretti στο ηχείο.

Αδυναμία που δεν ξεπερνιέται…
Τα δύο παιδιά μου.

Δηλώνετε υπερήφανος για…
Δείτε την απάντηση στο ερώτημα 9.

Ο Λεωνίδας Σεϊτανίδης είναι 
δικηγόρος στη Θεσσαλονίκη, 
ειδικός στα Προσωπικά Δεδομένα, 
Διαπιστευμένος Διαμεσολαβητής. Παιδί 
του Ποσειδωνίου, με εμπειρία στο 
ραδιόφωνο, με τρέλα για τον Ηρακλή 
και αγάπη για την οικογένειά του. 
‘Αλλωστε ο ίδιος δηλώνει πως ακόμη …
σπουδάζει γονιός! 

Ιστορίες με ..κάρυ!

Λεωνίδας Σεϊτανίδης
Η δικηγορία προσφέρει 
ό,τι και ο …έρωτας!

Δέκα ερωτήσεις αναζητούν δέκα σύντομες απαντήσεις. Πρόσωπα της Θεσσαλονίκης, από όλους τους χώρους, μοιράζονται με τους 
αναγνώστες της εφημερίδας «Karfitsa» πτυχές της ζωής τους και αδημοσίευτες φωτογραφίες σε μια διαφορετική - μίνι συνέντευξη.

με την Αναστασία Καρυπίδου
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Σάββατο 12 Μαΐου 2007, Ελσίνκι, 
Φινλανδία. Η Σερβίδα τραγουδίστρια 
Marija Šerifović με το κομμάτι «Mo-
litva» κερδίζει την πρώτη θέση 
στο διαγωνισμό της Eurovision 
συγκεντρώνοντας 268 πόντους. 
Το όνομά της φιγουράρει σε όλα 
τα μεγάλα μέσα ενημέρωσης της 
Ευρώπης, η φωνή της ακούγεται στα 
ραδιόφωνα και η μπαλάντα «Mo-
litva» προκαλεί ρίγη συγκίνησης 
στους Eurofans.
Ένα μήνα αργότερα, η τραγουδίστρια 
που έγινε σε ένα βράδυ σούπερ 
σταρ πραγματοποιεί επίσκεψη 
στη Θεσσαλονίκη. Στο πλαίσιο της 
παρουσίας της στη Θεσσαλονίκη 
δε θα μπορούσε φυσικά να μην 
επισκεφτεί τον σούπερ σταρ της 
πόλης τότε, τον νομάρχη Παναγιώτη 
Ψωμιάδη. 
Στις 11 Ιουνίου του 2007 ο 
Παναγιώτης Ψωμιάδης, ο οποίος 
διένυε τη δεύτερη θητεία του ως 
νομάρχης, υποδέχτηκε στο κτίριο 
της Νομαρχίας -τη Βίλλα Αλλατίνι 
επί της Βασ. Όλγας, όπου σήμερα 
στεγάζεται η Περιφέρεια Κεντρικής 
Μακεδονίας- τη Marija Šerifo-

vić. Ανάμεσα στους εργαζόμενους 
των γραφείων της Νομαρχίας 
επικρατούσε φρενίτιδα για να τη 
γνωρίσουν. Αξίζει να σημειωθεί ότι 
το 2007, ένα χρόνο μετά από τη 
διοργάνωση της Eurovision στην 
Αθήνα, το ενδιαφέρον των Ελλήνων 

για το διαγωνισμό ήταν ιδιαίτερα 
έντονο.
Η Marija Šerifović έφτασε στη 
Νομαρχία το πρωί της 11ης Ιουνίου 
χαμογελαστή και ευδιάθετη, όπου 

την υποδέχτηκε ο Παναγιώτης 
Ψωμιάδης. «Η ίδια είχε ζητήσει να 
επισκεφτεί τον νομάρχη. Ζήτησε 
να με δει. Την υποδεχτήκαμε 
με καλοσύνη και αγάπη όλοι οι 
εργαζόμενοι του κτιρίου της παλιάς 
Νομαρχίας, περίπου 100 άτομα», 

δηλώνει στο σήμερα ο Παναγιώτης 
Ψωμιάδης, μιλώντας στην Karfitsa.
Κατά τη διάρκεια της επίσκεψής 
της συνομίλησε με τον νομάρχη και 
έλαβε ως δώρα κάποια αναμνηστικά. 

Ιδιαίτερη στιγμή βέβαια ήταν 
όταν ο νομάρχης της πρότεινε να 
κάνουν βόλτα με τη μηχανή του. 
«Τη ρώτησα αν ήθελε να την πάω 
βόλτα με το μηχανάκι. Την πήγα μια 
βόλτα έξω από τη Νομαρχία στην 
Καλαμαριά και μέσα στον περίβολο. 
Με ευχαρίστησε. Εμείς της είπαμε 
συγχαρητήρια για τη νίκη της και 
της κάναμε δώρο αναμνηστικά της 
Νομαρχίας», δηλώνει ο Παναγιώτης 
Ψωμιάδης.

Μια ημέρα νωρίτερα, στις 10 
Ιουνίου 2007, η Marija Šerifović είχε 
επισκεφτεί την έκθεση μόδας «Moda 
Salonica - Balcan Fashion Fair» στο 
χώρο της ΔΕΘ, όπου περιηγήθηκε 
στο χώρο της διοργάνωσης, 
συνομίλησε με φανς και υπέγραψε 
αυτόγραφα, ενώ είχε παραχωρήσει 
επίσης συνέντευξη τύπου. Όσον 
αφορά τις εντυπώσεις της από 
τη Θεσσαλονίκη; Ο Παναγιώτης 
Ψωμιάδης σημειώνει στην Karfitsa: 
«Της άρεσε η Θεσσαλονίκη. Μας το 
είπε. Δεν ήταν όμως πολύ ομιλητική. 
Το θυμάμαι αυτό. Ήταν κλειστός 
χαρακτήρας».

Eurovision 2007: 
Όταν ο Παναγιώτης Ψωμιάδης υποδεχόταν την 

νικήτρια του τη νικήτρια, Marija Šerifović

Τελικός Eurovision 2025: 
Η Ελλάδα στοχεύει στα 
αστέρια με την Κλαυδία 

και τo  «Αστερομάτα» 

Η Ελλάδα ετοιμάζεται να λάμψει 
στον μεγάλο τελικό της Euro-
vision 2025 στη Βασιλεία της 
Ελβετίας, με τη συναρπαστική 
συμμετοχή της Κλαυδίας και του 
«Αστερομάτη» να προβάλλει ένα 
μοναδικό μείγμα πολιτισμού και 
σύγχρονης δημιουργικότητας. 
Μετά από εντυπωσιακή 
εμφάνιση στον Β ́ ημιτελικό, 
όπου το εντυπωσιακό stage και 
η συναισθηματική απόδοση 
της Κλαυδίας κέρδισαν θερμά 
χειροκροτήματα, η ελληνική 
συμμετοχή εδραιώνεται ως μια 
από από τις αποκαλύψεις της 
εφετινής διοργάνωσης. 
Το «Αστερομάτα», υπογράφουν 
οι Arcade και Κλαυδία στη 
μουσική, ενώ οι στίχοι ανήκουν 
στους πρώτους, συνδυάζει εθνικά 
στοιχεία με ηλεκτρονικές νότες,                           

δημιουργώντας έναν σύγχρονο 
ύμνο για την αναζήτηση του 
φωτός μέσα στο σκοτάδι. Η 
Κλαυδία, μεταδίδει το μήνυμα 
με χάρη και δραματική ένταση, 
ενώ η σκηνική απεικόνιση—
με ουράνια οπτικά και έναν 
συμβολικό «αστροναύτη»—
ενισχύει τη θεματική της ελπίδας.
Παρά το ανταγωνισμό από χώρες 
όπως η Σουηδία και η Αυστρία, η 
Ελλάδα έχει καλές πιθανότητες, 
ειδικά με την υποστήριξη 
της διασποράς και τη θετική 
ανταπόκριση του κοινού. Αν και η 
θέση στη σειρά εμφάνισης (17η) 
αποτελεί πρόκληση, η μαγεία του 
«Αστερομάτα» μπορεί να γράψει 
ιστορία. Το σίγουρο είναι ότι το 
βλέμμα της Ευρώπης θα είναι 
στραμμένο στην Κλαυδία—και 
στον ελληνικό ουρανό.

ΡΕΠΟΡΤΑΖ ΕΛΙΝΑ ΤΟΥΚΟΥΣΜΠΑΛΙΔΟΥ 
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SP     RTS
Συνέντευξη 
στον Θωμά Μίχο

Ο ΝΙΚΟΣ ΤΣΙΑΚΜΑΣ ΜΙΛΗΣΕ ΣΤΗΝ KARFITSA ΓΙΑ ΤΗΝ ΣΠΟΥΔΑΙΑ ΕΠΙΤΥΧΙΑ ΤΟΥ ΗΡΑΚΛΗ 
ΠΟΥ ΑΠΟ ΤΗ ΝΕΑ ΣΕΖΟΝ ΘΑ ΠΑΙΖΕΙ ΣΤΑ ΠΑΡΚΕ ΤΗΣ GBL

«Είχαμε ορκιστεί να τα καταφέρουμε!»

Ο Ηρακλής επέστρεψε εκεί που 
ανήκει. Στα μεγάλα σαλόνια του 
ελληνικού μπάσκετ. Μετά από τρία 
δύσκολα χρόνια το μπασκετικό 
τμήμα του συλλόγου θα παίζει 
ξανά στη GBL. Και αυτή τη φορά 
έχει ως πρώτο στόχο να αποφύγει 
τα λάθη του παρελθόντος. Για 
να συμβεί αυτό υπάρχουν πλέον 
και οι βάσεις και η διοικητική 
σταθερότητα. Ο Ηρακλής πήγε 
στην Καρδίτσα αποφασισμένος να 
επιστρέψει στη Θεσσαλονίκη με 
το... boarding pass της ανόδου. 
Και το κατάφερε. Με δύο νίκες 
εντυπωσιακές. Πρώτα απέναντι 
στον Κόροιβο και έπειτα στη 
Μεγαρίδα. Ο Νίκος Τσιακμάς έζησε 
έντονα τη φετινή χρονιά και μίλησε 
για την σπουδαία αυτή επιτυχία. Ο 
Έλληνας πόιντγκαρντ ήταν αυτός 
που με τα τέσσερα σερί τρίποντά 
του γύρισε το παιχνίδι απέναντι 
στη Μεγαρίδα και έστειλε τον 
Ηρακλή από το -15 του 19-34, 
στο + του ημιχρόνου (44-43).
Ο Τσιακμάς στα όσα είπε στην 
Karfitsa στάθηκε επί της ουσίας 
σε μία λέξη. Τη θέληση. Αυτή που 
είχαν από την αρχή της χρονιάς οι 
παίκτες του Ηρακλή. Τη θέληση 
που υπό τις οδηγίες του Γιώργου 
Σιγάλα την μετέτρεψαν σε πείσμα 
και «φλόγα». Κάτι που έλειπε 

από τους Κυανόλευκους στο 
μεγαλύτερο διάστημα της regular 
season.

Νίκο τα καταφέρατε, το 
πίστευες και το έλεγες 
καιρό πριν, αλλά τώρα 
είναι πραγματικότητα. 
Πως νιώθεις τώρα, 
ανακουφισμένος;

«Είμαι πολύ περήφανος και 
χαρούμενος που το καταφέραμε. 
Όλα τα παιδιά είναι εξαιρετικά. Η 
σεζόν είναι απίστευτη με πολλές 
διακυμάνσεις. Αυτή η ομάδα έχει 
τεράστια φανέλα και σε συνδυασμό 
με το εκπληκτικό ρόστερ που 
είχαμε δεν μπορούσαμε να 
αφήσουμε την ευκαιρία να πάει 
χαμένη. Νομίζω ότι αυτή είναι η 
καλύτερη χρονιά της καριέρας 
μου. Ο Ηρακλής το καλοκαίρι μου 
έδωσε μια μεγάλη ευκαιρία και 
δεν ήθελα με τίποτα να την αφήσω 
απλώς να περάσει».

 Τι είχε αυτή η ομάδα και τα 
κατάφερε;

«Τσαμπουκά. Παικταράδες. 
Ενότητα. Αυτά τα είχε σίγουρα. Είχε 
και πολλά ακόμα που χρειάζεται 
να υπάρχουν σε μία ομάδα που 

πρωταγωνιστεί. Το σημαντικότερο 
είναι πως είχαμε πρώτα εμείς 
εμπιστοσύνη στους εαυτούς μας 
και μετά ό,τι μας πίστεψαν όλοι 
και γίναμε μια γροθιά. Εμείς το 
πιστεύαμε και το λέγαμε πως 
θα τα καταφέρουμε. Ακόμα και 
τις δύσκολες στιγμές που ήταν 
αρκετές δεν λυγίσαμε. Αυτό ήταν 
το σημαντικότερο θεωρώ η πίστη 
που είχαμε ως σύνολο. Γιατί η 
φετινή επιτυχία είναι συνολική».

- Έπαιζες παθιασμένα όλη 
τη σεζόν. Φανταζόσουν 
πως θα χρειαστεί να βάλεις 
τέσσερα μεγάλα σουτ για 
να γυρίσει το παιχνίδι και 
να δώσεις την σπίθα της 
ανατροπής για να φτάσει ο 
Ηρακλής στην νίκη ανόδου 
απέναντι στη Μεγαρίδα;

«Προσπάθησα να βοηθήσω όπως 
μπορούσα. Όλα τα παιδιά είναι 
εξαιρετικά, είναι δώδεκα παίκτες, 
είναι το επιτελείο, το σταφ, είναι 
ο κόσμος είναι όλοι. Κάποιος θα 
έπαιρνε τα σουτ. Το έκανα εγώ. 
Μπήκαν όλα καλά. Το είπα και 
μετά το παιχνίδι θα το πω και πάλι, 
αυτή η επιτυχία, η άνοδος αυτή 
είναι αφιερωμένη στον παππού 
μου που έφυγε από τη ζωή, έπειτα 

στην οικογένειά μου και κατόπιν 
σε όλους όσοι με στήριξαν».

Ο Ηρακλής φάνηκε και 
ήταν πολύ έτοιμος για το 
τουρνουά αυτό και κυρίως 
αποφασισμένος. Πού 
οφείλεται αυτό;

«Ήταν η στιγμή μας. Παίζαμε σε 
δύο παιχνίδια τους κόπους μια 
χρονιάς. Είχαμε ορκιστεί να τα 
καταφέρουμε και το αποδείξαμε 
στο παρκέ. Μη ξεχνάμε και τη 
βοήθεια του κόσμου. Δεν το έχω 
ξαναζήσει αυτό. Τόσο πάθος, τέτοια 
στήριξε. Ήταν κάτι μοναδικό. Το 
απόλαυσα και δεν θα ξεχάσω ποτέ 
αυτό το Final-4».

-Η επόμενη ημέρα;

«Σίγουρα ξεκούραση και 
αποφόρτιση. Για τα υπόλοιπα είναι 
νωρίς, υπάρχει χρόνος. Ήταν μία 
πολύ απαιτητική σεζόν, με πολύ 
έντονη κόπωση, τόσο σωματική, 
όσο και ψυχολογική. Ας το 
απολαύσουμε, να το χαρούμε και 
τα καλύτερα έρχονται».
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ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΛΑΤΡΕΙΣ ΤΟΥ ΚΛΑΣΣΙΚΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΤΗΣ ΓΥΜΝΑΣΤΙΚΗΣ

Πρεστίζ ΓΡΑΦΕΙ Ο 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΝΔΡΕΑΔΗΣ

Βεργώτεια και 
μήτινγκ Ακριβάκης
Ικανοποιητικές επιδόσεις 
σημειώθηκαν τόσο στα 
"Βεργωτεια"  που έγιναν στο 
Ληξούρι της Κεφαλλονιάς όσο 
και στο μήτινγκ ρίψεων "Πέτρος 
Ακριβακης" στις εγκαταστάσεις 
του Πανελληνίου Γυμναστικού 
Συλλόγου.
Στην διοργάνωση "Βεργωτεια" 
που έχει ως χορηγό το ίδρυμα 
Γεωργίου και Μάρης Βεργώτη, 
ξεχώρισαν:
Ύψος: Αντώνης Μέρλος 2,20 και 
Χαράλαμπος Αλιβιζάτος 2,08.
Μήκος: Αναστασία Ντραγκομίροβα 
6,44.
100 μέτρα: Λάμπρος Βολίκας 
10,31.
200 μέτρα: Γεράσιμος Καμπίτσης 
21,78.
Στο μήτινγκ ρίψεων προς τιμή του 
αδικοχαμένου προπονητή Πέτρου 
Ακριβακη, σημειώθηκαν:
Σφύρα ανδρών Κ 20: Σωτήρης 
Γεντέκος 68,40.
Σφύρα γυναικών Κ 20 : Παρασκευή 
Πουλλη 60,67 και Αλεξάνδρα 
Τσερνοβα 58,92 (κατηγορίας Κ 18 
).
Δίσκος: Χρυσούλα 
Αναγνωστοπούλου 56,56.
Ακόντιο: Αντώνης Πολυμέρου 
56,85.

Αφιέρωμα στον ΑΣ 
Έφηβος Χίου
Στο ακριτικό και πανέμορφο 
νησί της Χίου, ο σύλλογος ΑΣ 
ΕΦΗΒΟΣ Χίου δραστηροποιείται 
με εντυπωσιακά αποτελέσματα 
στον κλασικό αθλητισμό, ενώ 
ταυτόχρονα διαπαιδαγωγεί 
τους νέους ανθρώπους , από το 
σχολείο μάλιστα, στις αξίες του 
αθλητισμού.
Αθλητές της δύναμης του 
μετέχουν στις διάφορες εθνικές 
ομάδες και σε συλλογικό επίπεδο 
κατακτούν μετάλλια τόσο σε 
πανελλήνια πρωταθλήματα όσο 
και στους  ιστορικούς αγώνες με 
την επωνυμία  «Αιγαιοπελαγίτικοι 
αγώνες».
Κάθε χρόνο μάλιστα διοργανώνει 
στη Χίο με μεγάλη επιτυχία τους 
αγώνες "Εφηβεία", που έχουν 
καθιερωθεί ως ένας σημαντικός 
θεσμός.
Ιθύνων νους όλης αυτής της 
προσπάθειας είναι ο καθηγητής 
φυσικής αγωγής και προπονητής 
στίβου Γιάννης Τζήκας.

Έντονο αγωνιστικά 
διήμερο
Γεμάτο από αγώνες είναι αυτό το 
Σαββατοκύριακο .
Κυριαρχεί, από χθες και μέχρι 

και τη Δευτέρα , το πανελλήνιο 
πρωτάθλημα κολύμβησης ανδρών 
- γυναικών, το οποίο μάλιστα 
φιλοξενείται στην πόλη μας και 
στο Ποσειδώνιο κολυμβητήριο.
Το απογευματινό ωρολόγιο 
πρόγραμμα είναι 17.00 έως 19.00.
Στις εξωτερικές υποχρεώσεις 
διεξάγεται στο Ποντεμπραντρι 
της Τσεχίας  το ευρωπαϊκό 
πρωτάθλημα βάδην.
Την χώρα μας εκπροσωπούν 
στα 35 km γυναικών η Έφη 
Κουρκουτσακη με την Όλγα 
Φιασκα, στους δε άνδρες στα 20 
km ο Αλέξανδρος Παπαμιχαήλ και 
στα 10 km ο Παναγιώτης Σάλτης.
Στο εσωτερικό, σε 12 ομίλους 
των ΕΑΣ ΣΕΓΑΣ διεξάγεται το 
"μεγάλο" διασυλλογικό ανδρών 
- γυναικών, ο δεύτερος όμιλος 
στο Καυτανζόγλειο (ώρες 16.30 - 
20.00 ) .
Στην Σπάρτη το Run Greece.
Στον Άγιο Δημήτριο Αττικής η 
Ειρηνοδρομία.
Ενώ αύριο Κυριακή στα Κουφάλια, 
Άγιο Αθανάσιο και Γέφυρα ο 3ος 
Διεθνής  Ημιμαραθώνιος Αξιού, 
καθώς και 10 και 5 km , υπό την 
αιγίδα του Δήμου Χαλκηδόνος, με 
έναρξη 08.30 και απονομές στις 
13.00 στο Μουσείο Βαλκανικών 
Πολέμων (ΤΟΨΙΝ).
Γήπεδο 
ποδοσφαίρου 

"Παυλακακης"
Στο Άβατο του νομου Ξάνθης 
έγινε η ονοματοδοσία του 
ποδοσφαιρικού γηπέδου προς 
τιμή του πρωταθλητή του στίβου 
Άγγελου Παυλακακη και έτσι το 
γήπεδο φέρει το όνομα "Άγγελος 
Παυλακακης ".
Ο Παυλακάκης κατέχει από το 
1997 το πανελλήνιο ρεκόρ στα 
100 μέτρα με επίδοση 10,11.

Ο Άγγελος Παυλακάκης 

Λάμπρος Βολικας και Γιάννης Τζήκας Ο πρωταθλητής του υπτίου Απόστολος Σίσκος 
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 Η εβδομάδα που η ντουλάπα
σου απέκτησε προσωπικότητα

Έχουμε καιρό να τα πούμε και 
γίνονται πάρα πολλά. 
Ο Μάϊος στην Θεσσαλονίκη είναι από 
τους καλύτερους μήνες..
Φεστιβάλ, Εκθέσεις , Συναυλίες, 
κόσμος πάει και έρχεται. 
Επιτέλους άνοιξαν τα θερινά σινεμά. 
Φοράς ένα μπουφανάκι, έχεις μαζί 
σου και μία ομπρέλα (απαραίτητο 
αξεσουάρ του φετινού Μάϊου) 
και απολαμβάνεις την ταινία με το 
cokctail σου!
Η Χαλκιδική κάνει τα εγκαίνιά της 
σιγά σιγά... Ξενοδοχεία, club, beach 
bars! Το πότε θα πάμε βέβαια είναι 
ένα άλλο θέμα...
Τι παθαίνουμε εμείς οι θαμώνες 
με το Αpeiro by Katerina Koutou-
ka; Πηγαίνεις Τρίτη και να ρίξεις μία 
ματιά. Για κάποιο λόγο η Τρίτη είναι 
καλή μέρα.
Φεύγεις.
 Πας Τέταρτη να το πάρεις και η 
Κατερίνα σε κοιτάει με το ύφος  
ααααα το ήθελες .... το πήρανε χθες 
μόλις έφυγες... Αυτό και άλλα τόσα! 
Δεν θυμώνεις (παρόλο που θα 
πήγαινε με το παντελόνι που πήρες 
από το Apeiro και με το γιλέκο που 
είχες πάρει πάλι από το Apeiro) 
όμως γιατί οι επιλογές είναι πολλές 
και αποκλείεται να φύγεις χωρίς 
σακούλα.
Γι' αυτήν την εβδομάδα επιλέξαμε 
διάφορα για να σας αφήσουμε να 
τα συνδυάσετε εσείς όπως θέλετε 
και να επισκεφτείτε το Apeiro για να 
πάρετε κι άλλες ιδέες...

•Μπλούζα Apeiro - το  Apeiro by Kat-
erina Koutouka εχει και την δική του 
συλλογή όπως έχετε καταλάβει - με 
πολύχρωμο patern. Μία μπλούζα 
άνετη χαλαρή με εύκολα χρώματα 
για όλες τις ώρες.

•Η πουα πλισέ  midi φούστα σε μπλε 
Shopandco.... απο tshirt (τα γνωστά 
του μαγαζιού), πουκαμισά, σακάκια 
με snekears, μπαλαρίνες και πέδιλα,,, 
Απο το πρωί μέχρι το βράδυ,

•Mακρυά πουκαμίσα σε μπλε ICHI 
που για κάποιες φοριέται και σε 
φόρεμα  με υπέροχο γιακά και 
μανίκια. Φανταστείτε το με τζιν 

παντελόνι ή ανοιχτό με λευκό 
αμάνικο και παντελόνι. 

•Υπέροχο ρομαντικό πουκάμισο 
DAMA (η αλήθεια είναι ότι το 
κατάλαβα).. Δεν θα σας πω με τι να το 
συνδυάσετε.... Θεωρώ απαραίτητο 
να το έχετε στην ντουλάπα σας....

•Φόρμα στο χρώμα της άμμου Sok-
ko μακρυά αιθέρια, καλοκαιρινή,  
φοριέται και σαν φόρεμα, 
συνδυάζεται με την απίθανη τσάντα 
ICHI  !!!! 

•Σας άφησα για το τέλος αγαπημένο 
σύνολο ICHI σε πράσινο με λεύκα 
σχέδια, το οποίο εγω θα συνδυαζα με 
αξεσουαρ σε έντονο χρωμα (ιδανικα 
κιτρινα)

•Ελπίζω να μην έχετε παράπονο... Οι 
προτάσεις μας είναι πολύ δυνατές...
Ούτε υστερόγραφα θα έχω σήμερα ...

•Το Apero by Katerina Koutouka με 
περιμένει να το επισκεφτώ για να 
κάνω ενα update ...

Η δική σας CHINGU!

Info:
Apeiro by
Katerina Koutouka
Λασσάνη 8 
Τηλ. 231 042 5840

Fashion Style 

Πουά, πλισέ και… μια 
βαλίτσα για τη Χαλκιδική!
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Εβδομαδιαίες προβλέψεις, 19 έως 25 Μαΐου
Αστρολογικές Προβλέψεις

Τελειώνει και η Άνοιξη 2025 με αρκετά επεισοδιακό τρόπο, αλλά οδεύουμε σε ένα θετικό Καλοκαίρι, κάτι 
που θα μας δώσει θετικές προοπτικές. Ξεκινώντας το οδοιπορικό αυτής της εβδομάδας συναντάμε την 
μετακίνηση του Ήλιου στο ζώδιο των Διδύμων, την Τρίτη 20/5 στις 21.55. Αρχίζουμε να νιώθουμε πιο 
χαλαροί, μετακινούμαστε, επικοινωνούμε και ερχόμαστε πιο κοντά με μεγαλύτερη ένταση από ότι μέχρι τώρα. 
Στις 21 Μαΐου οι σχέσεις ευνοούνται με την Αφροδίτη και τον Άρη να βρίσκονται σε απόλυτη αρμονία. Το 
Σαββατοκύριακο θα είναι ένα από τα πλέον θετικά διήμερα του Μαΐου, όπου θα νιώσουμε να αλλάζουν πολλά 
πράγματα με έναν πολύ εσωτερικό και συγχρόνως δυναμικό τρόπο.   

Από τηνΑλεξάνδρα Καρτά

ΚΡΙΟΣ
Αυτή η εβδομάδα έχει να σας δώσει 
πολλά θετικά πράγματα και αυτό 
θα πρέπει να το επωφεληθείτε. 
Η Αφροδίτη στο δικό σας ζώδιο 
ανανεώνει την προσωπική σας 
ζωή και νιώθετε έτοιμοι να κάνετε 
το επόμενο βήμα αν είστε σε 
σχέση. Ο Ήλιος από το ζώδιο των 
Διδύμων, θα σας κάνει περισσότερο 
επικοινωνιακούς, ενώ τα ταξίδια θα 
σας γεμίσουν με νέες ευχάριστες 
εμπειρίες. Το Σαββατοκύριακο ο 
Κρόνος περνά  στο ζώδιο σας, κάτι 
που δεν πρέπει να σας ανησυχεί, 
αλλά αντίθετα θα ενεργοποιήσει την 
ορθή σκέψη σας, εξαλείφοντας την 
φυσική αφέλεια και εμπιστοσύνη 
που δείχνατε στους άλλους.   

ΤΑΥΡΟΣ
Είστε αρκετά αναστατωμένοι και 
αυτό μπορεί να το διαχειρίζεστε με 
λάθος τρόπο. Με δυσκολία βρίσκετε 
λύσεις που σας δίνουν  ισορροπία και 
καλές προοπτικές. Το οικογενειακό 
περιβάλλον θα βρίσκεται απέναντι 
σας και αυτό σας κουράζει και σας 
γεμίζει θυμό. Ο Ήλιος εγκαταλείπει 
το δικό σας ζώδιο και περνά στους 
Διδύμους, κάτι που ενισχύει τα 
οικονομικά σας κίνητρα, αλλά και 
την βοήθεια από τους άλλους. 
Στα προσωπικά σας, θα υπάρξουν 
αρκετές [κρυφές] συναντήσεις, 
ή θα νιώσετε ότι δεν πρέπει να 
αναφέρεστε, για την προσωπική σας 
ζωή.                                                                                                 

ΔΙΔΥΜΟΙ
Ο Ήλιος περνά στο δικό σας ζώδιο 
και σας γεμίζει με δύναμη και 
ακτινοβολία. Είναι η περίοδος των 
γενεθλίων σας και έχετε όλα τα φώτα 
στραμμένα επάνω σας. Η Κρόνια 
περίοδος από τους Ιχθύες, έχει 
αρχίσει και σας εγκαταλείπει και αυτό 
σας βοηθά να  πάρετε τις ανάσες σας 
και να ανοίξετε τα επαγγελματικά 
και κοινωνικά σας φτερά κάνοντας 
καλές συμφωνίες και ανανεώνοντας 
με ώριμα και σημαντικά πρόσωπα 
το φιλικό σας περιβάλλον. Το φλερτ 
και ο έρωτας, σας κτυπά την πόρτα 
και είστε έτοιμοι οι αδέσμευτοι να 
δοκιμαστείτε μέσα από νέα πρόσωπα.  

ΚΑΡΚΙΝΟΣ
Αυτή η περίοδος σας αγχώνει 
αρκετά, αλλά κάτι αλλάζει και αφορά 
τα επαγγελματικά σας σχέδια. Βέβαια 
τα πράγματα δεν θα έρχονται με 
ευκολία και αυτό θα σας κάνει 
περισσότερο προσηλωμένους στους 
στόχους σας, οπότε και θα μπορέσετε 
να κερδίσετε και τους πιο δύσκολους 
προορισμούς. Η συνέπεια είναι μια 
από τις αρετές που αγαπά ο Κρόνος 
και τα επόμενα χρόνια θα έχετε να 
μάθετε πολλά από την παραμονή 
του, στο ζενίθ του ωροσκόπου σας. 
Τα οικονομικά σας θα πάνε αρκετά 
καλύτερα αυτή την περίοδο.   

ΛΕΩΝ
Αν και ο Άρης που βρίσκεται στο 
δικό σας ζώδιο είναι μία κουραστική 
ενέργεια για τις καθημερινές σας 
ενασχολήσεις, ο Ήλιος από τους 
Διδύμους θα σας φέρει έντονη 
κοινωνική ζωή και στόχους που 
θα κερδίσετε με τα επικοινωνιακά 
σας ταλέντα. Είναι μία περίοδος 
που ευνοούνται τα νέα σχέδια, τόσο 
στα επαγγελματικά σας, όσο και 
στην προσωπική σας ζωή, ενώ το 
εξωτερικό ή κάποιες μετακινήσεις 
που θα κάνετε, θα σας φέρουν 
καλές προοπτικές και έντονες 
μεταρρυθμιστικές καταστάσεις που 
θα σας γεμίσουν αισιοδοξία.   

ΠΑΡΘΕΝΟΣ
Τα πράγματα αρχίζουν να είναι 
αρκετά καλύτερα για σας και θα 
υπάρξει μία μεγάλη αλλαγή στα 
επαγγελματικά σας, που μπορεί 
να  σας προάγει θετικά μέσα στον 
χώρο που δραστηριοποιήστε. Εκείνο 
επίσης που θα σας ευνοήσει, κυρίως 
εσάς του πρώτου δεκαημέρου είναι 
οι επαγγελματικές σας προοπτικές, 
αλλά και η κοινωνική σας άνοδος, 
κάτι που για ένα μήνα θα ανεβάσει την 
αυτοπεποίθηση σας. Σε προσωπικό 
επίπεδο, τα ξεκαθαρίσματα των 
επιλογών σας, θα έχουν ακόμη 
μία ευκαιρία να σας κρούσουν τον 
κώδωνα του κινδύνου, έως τις αρχές 
του 2026.

ΖΥΓΟΣ
Αυτή η εβδομάδα είναι 
αρκετά ενδιαφέρουσα για την 

συναισθηματική σας ζωή. Με το 
πέρασμα του Ήλιου στο ζώδιο των 
Διδύμων, θα έχετε πολλές ευκαιρίες 
να κάνετε ταξίδια, να επικοινωνήσετε 
με επιτυχία, να δώσετε καλά 
βιογραφικά σε εργασίες που σας 
ενδιαφέρουν,αλλά και να πετύχετε 
μία επαγγελματική προοπτική, που 
μπορεί να είναι εκτός έδρας. Εδώ 
θα επισημάνω κάτι που πρέπει να 
θυμάστε, ...επειδή ο Κρόνος θα 
βρεθεί απέναντι σας, μην κάνετε 
το λάθος να εκμεταλλευτείτε τους 
άλλους, γιατί το Κάρμα είναι ενεργό.  

ΣΚΟΡΠΙΟΣ
Είναι μία περίοδος που θα σας δώσει 
πολλές ευκαιρίες να διορθώσετε, ή 
να αυξήσετε τα οικονομικά σας. Είναι 
επίσης μια αγχωτική περίοδος που 
σας δημιουργεί μία έντονη ανάγκη να 
πετύχετε τους στόχους σας, αλλά εκεί 
θα βρίσκετε εμπόδια και εχθρικές 
καταστάσεις προς εσάς. Μία έντονη 
οικογενειακή υπόθεση, μία αλλαγή 
κατοικίας, ή μία πώληση ή αγορά 
ακινήτου, θα σας απασχολήσουν 
αυτή την περίοδο.   

ΤΟΞΟΤΗΣ
Η ερωτική και συναισθηματική σας 
ζωή εξελίσσεται με τον καλύτερο 
τρόπο και εσείς απολαμβάνετε 
επιτέλους μετά από ένα μεγάλο 
διάστημα ανατροπών, πίεσης και 

εμποδίων, την προσωπική σας 
ευτυχία. Θα υπάρξει μία ανανεωτική 
διάθεση για κάθε σχέση, αλλά 
και οι αδέσμευτοι θα έχετε 
πολλές προοπτικές να γνωρίσετε 
ενδιαφέροντα πρόσωπα. Ο Ήλιος 
από το ζώδιο των Διδύμων, θα 
σας γεμίσει φωτεινές συνεργασίες, 
σχέσεις και συνεταιρισμούς, ενώ το 
εξωτερικό θα έχει πάνω σας, θετική 
προοπτική.    

ΑΙΓΟΚΕΡΩΣ
Αυτή η περίοδος είναι γεμάτη από 
υποχρεώσεις και αρκετό άγχος, αλλά 
η δικαίωση θα έρθει πολύ σύντομα 
και αυτό θα σας κάνει να  ξεχάσετε 
γρήγορα ότι σας έχει πληγώσει και 
σας έχει στεναχωρήσει. Κάποια 
οικονομικά θέματα μπορεί να σας 
προβληματίσουν, αλλά όλο αυτό 
θα εκτονώνεται γρήγορα και με τον 
καλύτερο τρόπο. Το πέρασμα του 
Κρόνου στο ζώδιο του Κριού, είναι 
μία περίοδος σταθμός, που θα σας 
διδάξει την αρετή της δικαιοσύνης, 
αλλά και τον περιορισμό και την 
υπομονή.     

ΥΔΡΟΧΟΟΣ
Το πέρασμα του Ήλιου από το θετικό 
για σας ζώδιο των Διδύμων, είναι 
μία εξαιρετική περίοδος που θα σας 
δώσει καλές προοπτικές σε κάθε 
δημιουργικό σας έργο. Καινούριες 
γνωριμίες για τους αδέσμευτους αλλά 
και εξαιρετικές ευκαιρίες για κοινωνική 
ζωή και ταξίδια, θα κάνουν τις μέρες 
σας αρκετά πιο ενδιαφέρουσες. Εκείνο 
που πρέπει να προσέχετε είναι κάποιες 
ανταγωνιστικές συμπεριφορές 
απέναντι σας, αλλά δεν θα μπορέσουν 
να σας βλάψουν.

ΙΧΘΥΕΣ
Εσείς των τελευταίων ημερών θα έχετε 
ακόμη την παρουσία του Κρόνο, κάτι 
που θα σταματήσει οριστικά από τον 
Φεβρουάριο του 2026. Έως τότε οι 
περισσότεροι από σας θα έχετε πολλές 
ευκαιρίες να βάλετε τα όρια σας, να 
φροντίσετε γενικότερα τους εαυτούς 
σας. Ο Ήλιος από τους Διδύμους, έχει 
μία πολύ καλή αποστολή για σας, 
να φροντίσετε το οικογενειακό σας 
περιβάλλον και να ανανεώσετε τον χώρο 
σας, επαγγελματικό ή κατοικία.  




